
 در نظر دارد تهیه، تامین، حمل مصالح، تجهیزات، ماشین آلات 
و اجرای عملیات لایه ریزی اساس به ضخامت 15 سانتی متر 
و قیرپاشی لایه پریکمت و لایه آسفالت بیندر به ضخامت 6 
سانتی متر جهت خیابان های توسعه به مساحت حدود 20000 مترمربع 
و بخشی از خیابان رفاه به مساحت 15/000 متر مربع طبق نقشه ها و 
دستور کارهای دستگاه نظارت. را از طریق مناقصه واگذار نماید متقاضیان 
می توانند جهت اخذ اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی نوبت اول به مدت 
7 روز به آدرس سه راهی سلفچگان کیلومتر 3 جاده اصفهان منطقه ویژه 

اقتصادی سلفچگان به دبیرخانه مراجعه نمایند.

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم
مناقصه عمومی )نوبت دوم(

روزنامه

مناقصه عمومی )نوبت اول(

 در نظر دارد مطالعات و طراحی برآورد ریالی شبکه برق رسانی به میزان 750 
هکتار در فاز سه را از طریق مناقصه به اشخاص حقوقی واگذار نماید. مشاورین واجد 
شرایط می توانند جهت اخذ اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی نوبت اول به مدت 
5 روز به آدرس سه راهی سلفچگان کیلومتر 3 جاده اصفهان منطقه ویژه اقتصادی 

سلفچگان به دبیرخانه مراجعه نمایند.

سؤالات  طرح  گفت:  قم  استان  پرورش  و  آموزش   مدیرکل 
آموزش  که  سطحی  در  و  مجازی  فضای  شاخص  با  آزمون ها 
دیده اند به عمل می آید به گونه ای که ملاک مدارس متوسط و 

ضعیف بوده است لذا جای نگرانی در این زمینه وجود ندارد. 
حمیدرضا شیخ الاسلام با اشاره به نحوه برگزاری آزمون های 

ویروس  وجود  داشت:  اظهار  استان  در  تحصیلی  سال  پایان 
منحوس کرونا که پدیده نو و تازه ای را مدتی است برای جامعه 
نیازمند  آماری بسیار بالای دانش آموزان رقم زده است، قطعاً 
دقت عمل بسیاری در تصمیمات اتخاذی این مجموعه خواهیم 
بود، چراکه در این مورد، بحث بنیه علمی و یافته های علمی 

مدیرکل آموزش  و پرورش استان قم اعلام کرد:

نحوه برگزاری آزمون های 
حضوری دانش آموزان 

8

8

8

معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم اعلام کرد:

خسارات ۳8 میلیارد ریالی کرونا به دفاتر خدمات 

 

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم گفت: اگر مدیریت مصرف برق در بخش های 
مختلف رعایت شود، خاموشی نابه هنگام در استان قم نخواهیم داشت و در همین راستا 
بخش های صنایع و کشاورزی نیز ضرر و زیانی از این خاموشی ها نخواهند داشت. مهدی 
آهنین پنجه روز چهارشنبه درجلسه ستاد مدیریت بحران قم، افزود: امسال به دلیل 
گرمای هوا، مصرف برق 22 درصد در کشور افزایش و به دلیل کاهش بارندگی، ظرفیت 
نیروگاه های برق آبی 3۴ درصد کاهش یافته است. وی پیش بینی کرد: ۹۸۸ مگاوات نیاز 

مصرف قم است و با مدیریت بار 115 مگاوات، ۸73 مگاوات در پیک مصرف نیاز است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبرداد:

مصرف مدیریت شود خاموشی نابه هنگام نخواهیم داشت به  اشاره  با  معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
انتخابات پیش رو، گفت: ما هرجا درست انتخاب کردیم ثمرات 
در  معاند  افراد  و  تأثیر رسانه ها  ولی هرجا تحت  را دیدیم  آن 
انتخابات شرکت نکردیم و یا به افراد نالایق رأی دادیم به خود، 

کشور و نسل آینده مان ضرر و خسارت زده ایم.   آیت الله سید 
محمد سعیدی روز پنجشنبه در خطبه های نماز عید سعید 
فطر در صحن امام رضا)ع( حرم مطهر بانوی کرامت در رابطه 
برون  و  انقلاب  اهداف  به  رسیدن  راه  رو،  پیش  انتخابات  با 
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آیت الله سعیدی در خطبه های نماز عید سعید فطر :

انتخاب درست و آگاهانه
 تنها راه برون رفت از مشکلات است

4

 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم، این استان را از استان های صدرنشین 
در فقدان تنش بین کارگران و کارفرمایان دانست و بر حفظ این دستاورد تأکید کرد.  
مصطفی کاویانی که به صورت ویدئوکنفرانسی در نشست روزچهارشنبه  ستاد مدیریت 
بحران استان در سالن کرامت استانداری سخن می گفت با اشاره به تلاش اداره کل 
متبوع خود برای رعایت حداکثری پروتکل های بهداشتی در مسیر مبارزه با کرونا اظهار 
کرد: بدیهی است در این امر، هم رعایت شیوه نامه ها توسط کارکنان این اداره کل و 
هم رعایت آن ها توسط مردم و ارباب رجوع مورد توجه بوده و خواهد بود. وی افزود: 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم اعلام کرد:

قم در صدر استان های فاقد تنش بین کارگر و کارفرما

4

شهردار قم خبرداد:

تشکیل کارگروه شهر تراز انقلاب اسلامی
8

                  فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای)نوبت دوم(

شهرداری قنوات
 در نظر دارد مناقصه عمومی به شرح ذیل را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای 

از بین تامین کنندگان دارای صلاحیت برگزار نماید. 

1-  تضمین شـرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز وجه 
نقد به حساب شبا به شماره     IR1001700000031000015۸3007  بانك ملی 
شعبه حاجی آباد لکها قم ارائه گردد. سپرده نفرات اول و دوم تا زمان انعقاد قرارداد 
با برنده مناقصه، نزد شهرداری باقی خواهد ماند. ضمناً برنده مناقصه حق انصراف 

ندارد و در صورت انصراف سپرده او به نفع شهرداری ضبط می گردد.
 1400/02/25 و   1400/02/21 تاریخ  درنشریات  مناقصه  انتشار  تاریخ   -2
می باشد. مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه : تا ساعت 14/00 روز  سه شنبه 
تاریخ  1۴00/02/2۸ مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 14/00 روز   شنبه   تاریخ  
1۴00/03/0۸ که می بایست پاکت پیشنهادات  با درج نشانی کامل و شماره تلفن و 

همچنین نام پروژه به واحد فنی شهرداری قنوات تحویل گردد.
3- زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 12/00 روز  یک شنبه  تاریخ  1400/0۳/09  
پیشنهادات فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از میزان مقرر، 

چك شخصی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
4- هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه خواهد بود و شهرداری در رد یا 

قبول پیشنهادات مختار است.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص 

اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها :
 آدرس: استان قم – شهر قنوات- خیابان امام خمینی )ره( – دفتر فنی شهرداری

  تلفن: 025-3322۴۴۴۴-5

شناسه آگهی : 113302۸روابط عمومی شهرداری قنوات

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم

سه طرح صنعتی و تولیدی باسرمایه گذاری بیش از 1350 میلیارد ریال و اشتغالزایی ۶۶0 نفر در منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان به بهره برداری رسید. به گزارش خبرنگار ما ،دراین مراسم  که پیش از ظهر روز پنجشنبه  با 
حضور ویدئوکنفرانسی رئیس جمهور برگزار شد طرح های شرکت پالایش قیر صنعت خاورمیانه، شرکت کهن 
استیل پارس و شرکت برهان تجارت حکیم به بهره برداری رسید. استاندارقم در این مراسم با اشاره به تحریم های 
ظالمانه و شیوع بیماری کرونا، گفت: چرخ تولید در کشور در حال چرخش و عمران وصنعت کشور روبه پیشرفت 
است.   سرمست توانمندی بخش خصوصی در پیشرفت کشور را تاثیرگذار خواند و گفت: حمایت ازمناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی الگوی موفقیت آمیزی در پیشرفت کشور است. وی قرارداد 25ساله ایران و چین را افقی برای 

توسعه منطقه اقتصادی ویژه سلفچگان خواند که فعالین اقتصادی و مدیران این منطقه باید از آن بهره ببرند.
استاندار قم  دربخش دیگری از سخنان گفت: یک منطقه ویژه به خصوص منطقه سلفچگان که در قلب ایران 

جای گرفته، حیات و مماتش در این است که ارتباط های خارجی پیدا کند.

با حضورویدئوکنفرانسی رئیس جمهور صورت گرفت :

بهره برداری از ۳ طرح صنعتی در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان

رئیس کل دادگستری استان قم اعلام کرد:

مطالبه خسارت از مالکان 
چاه های آب غیرمجاز

8
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با حضورویدئوکنفرانسی رئیس جمهور صورت گرفت :

بهره برداری از ۳ طرح صنعتی در منطقه 
ویژه اقتصادی سلفچگان

سه طرح صنعتی و تولیدی باسرمایه گذاری بیش از ۱3۵۰ میلیارد ریال و اشتغالزایی 
۶۶۰ نفر در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به بهره برداری رسید.

حضور  با  پنجشنبه   روز  ظهر  از  پیش  که  مراسم   ،دراین  ما  خبرنگار  گزارش  به 
صنعت  قیر  پالایش  شرکت  طرح های  شد  برگزار  جمهور  رئیس  ویدئوکنفرانسی 
خاورمیانه، شرکت کهن استیل پارس و شرکت برهان تجارت حکیم به بهره برداری 

رسید.
استاندارقم تاکید کرد:

ضرورت اتصال منطقه ویژه سلفچگان به شبکه سراسری راه آهن 
استاندارقم در این مراسم با اشاره به تحریم های ظالمانه و شیوع بیماری کرونا، گفت: 

چرخ تولید در کشور در حال چرخش و عمران وصنعت کشور روبه پیشرفت است. 
سرمست توانمندی بخش خصوصی در پیشرفت کشور را تاثیرگذار خواند و گفت: 

حمایت ازمناطق آزاد و ویژه اقتصادی الگوی موفقیت آمیزی در پیشرفت کشور است.
وی قرارداد ۲۵ساله ایران و چین را افقی برای توسعه منطقه اقتصادی ویژه سلفچگان 

خواند که فعالین اقتصادی و مدیران این منطقه باید از آن بهره ببرند.
استاندار قم  دربخش دیگری از سخنان گفت: یک منطقه ویژه به خصوص منطقه 
سلفچگان که در قلب ایران جای گرفته، حیات و مماتش در این است که ارتباط های 

خارجی پیدا کند.
وی اضافه کرد: اگر این منطقه در سطح سرزمین داخلی محدود شود، فرقی با سایر 

نهادهای سر زمینی نخواهد داشت، ما باید به فلسفه وجودی این مناطق برسیم.
وی افزود: از این جهت پیگیری هایی را داشتم و پیگری های اصلی را متوجه منطقه 
ویژه می دانم که هر پیگیری داشته باشند حمایت می کنم تا فعالان اقتصادی که 

باامیدی در منطقه ویژه سرمایه گذاری کردند ناامید نشوند.
استاندار قم همچنین اتصال منطقه ویژه سلفچگان به شبکه راه آهن سراسری را مورد 
توجه قرار داد و گفت: اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به راه آهن سراسری 
موجب ارتباط آن با اقصی نقاط جهان می شود و رونق اقتصادی آن را نیز دو چندان 
می کند. وی تاکید کرد: هیات مدیره منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان باید پیگری های 

ویژه ای داشته باشند که تا پایان این دولت بتوانیم این هدف را به سرانجام برسانیم.
سرمست تصریح کرد: در حال حاضر از طریق سازمان برنامه و بودجه، شورای عالی 
مناطق آزاد و همچنین وزارت راه و شهرسازی پیگیر این موضوع هستم ولی پیگیزی 

اصلی را باید مدیریت منطقه سلفچگان انجام دهد.
لازم به ذکراست :در شرکت پالایش قیر پارس صنعت خاورمیانه سالانه ۵۶۵ تن انواغ 
قیر نرم و سخت تولید و بسته بندی خواهد شد. شرکت کهن استیل پارس پندار هم 
سالانه ۴3۸ تن انواع ملزومات آشپزحانه ازجمله قاشق و چنگال تولید خواهد کرد. 
همچنین شرکت برهان تجارت حکیم سالانه ۵ میلیون عدد مسواک و ۱۰ تن نخ 

مسواک تولید می کند.

وزیر کشور :

هیچ مشکل خاصی در روند انجام فعالیت 
انتخابات نداشتیم

وزیر کشور گفت: هم شورای نگهبان بر اساس قانون عمل کرده و هم وزارت کشور و ما 
نیز قانونی که در حال حاضر وجود دارد را اجرا می کنیم.

عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور پیش از ظهر روزپنجشنبه در حاشیه بازدید از 
ستاد انتخابات کشور در جمع خبرنگاران با تبریک فرا رسیدن عید سعید فطر و آرزوی 
قبولی طاعات و عبادات همه مردم ایران اظهار داشتکما در یک شرایط ویژه و استثنایی 
این دوره از انتخابات را برگزار می کنیم که هیچ گاه با این شرایط روبرو نبوده ایم، پس 

برگزاری آن مستلزم همکاری است.
وزیر کشور گفت: همکاری ها و هماهنگی های لازم میان دستگاه های مختلف انجام 
شده و هیچ مشکل خاصی در روند انجام فعالیت انتخابات نداشتیم. همه مقدمات، 
پشتیبانی ها، تدارکات، ملزومات و تجهیزات آماده است و هیئت های اجرایی و هیئت 
نظارت و کسانی که مسئول امنیت انتخابات را برعهده دارند کارشان را با نظم و انضباط 
انجام می دهند. جلسات مکرری نیز در ستاد انتخابات کشور و ستاد انتخابات در 

استان ها برگزار شده و همه همکاری ها و هماهنگی ها میان دوستان وجود دارد.
رحمانی فضلی ادامه داد: کمیته امنیتی ستاد انتخابات نیز از ۴ ماه قبل فضای 
انتظامی امنیتی کشور و مولفه های موثر بر امنیت انتخابات را دقیقاً اجرا کرده و در 
آخرین جلسه ای که سه روزه پیش برگزار شد، گزارش ها حاکی از این است که فضای 
با همکاری  تا  امیدواریم همه مردم کمک کنند  و  انتخابات مناسب است  امنیتی 

دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی، تا آخر این فضا را مدیریت کنیم.
وی افزود: از امروز تا پایان خرداد همکاری و هماهنگی میان همه باید بیشتر و موثرتر 
باشد. خواهش من از رسانه ها این است با توجه به فضای کرونایی که داریم احتمالًا 
در تبلیغات نامزدها مجبوریم محدودیت هایی را ایجاد کنیم و پروتکل های بهداشتی که 

وزارت بهداشت ارائه می دهد را رعایت کنیم.
وزیر کشور گفت: اولویت ما در هر حال سلامت و جان مردم است. ما از هر پیشنهادی 
که از سوی رسانه ها به ما ارائه شود و موضوع مشارکت را که خواسته همه مردم و مقام 

معظم رهبری و رئیس جمهور است ارائه دهند تا ما آنها را بررسی و استفاده کنیم.
وزیر کشور گفت: از احزاب و گروه های سیاسی تقاضامندیم با رعایت پروتکل ها برای 
افزایش مشارکت مردم گام های موثرتری بردارند تا همه فرآیندها با رعایت پروتکل ها و 
مشارکت بالا محقق شود. رحمانی فضلی در خصوص ابلاغیه شورای نگهبان گفت: 
هیچ ابهامی در این خصوص وجود ندارد و هم شورای نگهبان بر اساس قانون عمل 
کرده و هم وزارت کشور و داوطلبان نیز قانونی عمل کرده اند اما آن قانون انتخاباتی که 
وجود دارد را رعایت می کنیم، قانونی که نه لغو شده و نه اصلاح شده و بر اساس ماده 

۵۹ دست ما را باز گذاشته است.
 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب ؛

احمدی نژاد نسبت به ادعاهایش باید 
پاسخگو باشد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره اظهارات روز گذشته رئیس جمهور سابق، 
گفت: انتخابات فرآیند و قاعده خاص خودش را دارد که در قانون اساسی، قوانین 
عادی و قانون انتخابات مشخص شده است. ایشان اصلا در جایگاهی نیست که بگوید 

من انتخابات را تایید می کنم یا نمی کنم. 
داوود محمدی در گفت وگو با ایلنا درخصوص حواشی ثبت نام محمود احمدی  نژاد 
و اظهارات وی در وزارت کشور گفت: در بحث ثبت نام آقای احمدی نژاد اشکالی وارد 
نیست، هرکسی می تواند براساس قانون ثبت نام کند و حق شهروندی افراد است. اما 
اینکه ایشان می گوید من انتخابات را تایید نمی کنم خب قرار نیست که ایشان انتخابات 
را تایید کند. وی افزود: انتخابات فرآیند و قاعده خاص خودش را دارد که در قانون 
اساسی، قوانین عادی و قانون انتخابات مشخص شده است. ایشان اصلا در جایگاهی 
نیست که بگوید من انتخابات را تایید می کنم یا نمی کنم. فعال سیاسی اصلاح طلب 
ادامه داد: اما اینکه ایشان آمده ثبت نام کرده و حرف هایی را مطرح کرده اند، به عقیده 
من باید مورد رسیدگی قرار گیرد. به ویژه مطالب و حرف هایی که ایشان طی یکسال 
اخیر مطرح می کند. چرا که اولا با توجه به تصدی ۸ ساله مقام ریاست جمهوری توسط 
آقای احمدی نژاد، خود باید قبل از همه پاسخگو باشد که اگر این حرف ها درست 
است چرا ایشان در زمان مسئولیت عکس العمل نشان نداده است. وی افزود: ایشان 
نکاتی را در مورد مسائل مختلف به خصوص در دوره خودش و اتفاقاتی که در کشور رقم 
می خورده، مطرح کرده که باید رسیدگی شود به این ادعاها و حتما خودش هم باید 

نسبت به آن ها پاسخگو باشد.
 

گرامی مقدم:

پزشکیان از رای خوبی برخوردار است
 عضو جبهه اصلاحات ایران با بیان اینکه در بین گزینه های مطرح »مسعود پزشکیان« 
از پایه رای خوبی برخوردار است،گفت: البته رایزنی ها با »اسحاق جهانگیری« هم ادامه 

دارد.
اسماعیل گرامی مقدم درباره گزینه نهایی اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰، گفت: 
شنیده ها حاکی از این است که به صورت قطع مسعود پزشکیان وارد انتخابات خواهد 

شد، همچنین صحبت ها با اسحاق جهانگیری ادامه دارد.
وی افزود: در صورتی که عدم حضور محمدرضا عارف در انتخابات به صورت رسمی 

اعلام شود، کاندیداتوری جهانگیری قطعیت خواهد یافت.

وقتی تل آویو می لرزد
نتانیاهو نخست وزیر فاسد یک رژیم جعلی که برای 
حیات سیاسی خود می جنگد با ادامه جنایت علیه مردم 
مظلوم فلسطین، قصد داشت موقعیت داخلی خود را 
تقویت کند، غافل از اینکه رژیم صهیونیستی را در معرض 

شدیدترین حملات موشکی در تاریخ خود از سوی گروه های مقاومت فلسطینی قرار 
می دهد.

آمار منتشره از سوی رسانه های رژیم اشغالگر قدس حاکی از آن است که از آغاز دور 
جدید علیه مردم فلسطین، بیش از دویست موشک و خمپاره از داخل نوار غزه، به تل 
آویو و دیگر مناطق اسرائیل شلیک شده و سامانه ضد موشکی گنبد آهنین در خنثی 

کردن آنها ناتوان بوده است.
به نقل از رسانه های صهیونیستی، شهردار "اللد" در اسرائیل، با اشاره به بحرانی بودن 
اوضاع این شهر اعلام کرد: »کنترل شهر به طور کامل از دست رفته و خیابان  ها صحنه 
جنگ داخلی بین مردم فلسطین و اشغالگران است.« خبرنگار شبکه کان اسرائیل نیز 
گزارش داد که »آنچه در عکا و اللد و دیگر مناطق اسرائیل در جریان است، به تمام 
معنا یک انقلاب است، جوانان فلسطینی اینجا به حمایت از مقاومت برخواسته  اند و 
یقینا مردم غزه از آنچه که دارد اتفاق می  افتد، خوشحال هستند.« تصاویر منتشره در 
شبکه های اجتماعی، نصب پرچم فلسطین بر روی خودروی پلیس اسرائیل را نشان 
می دهد، اقدامی که در نوع خود بی سابقه خوانده شده است. پایین کشیده شدن 
پرچم اسرائیل از سردر یک نهاد اداری و نصب پرچم فلسطین به جای آن نیز بی سابقه 

بوده است.
در هفته  اول اردیبهشت که محاکمه نتانیاهو به اتهام رشوه گیری در دادگاه آغاز شد و 
پس از ناکامی در تشکیل کابینه، وی به گروهی از ناسیونالیست های یهودی ماموریت 
داد تا برای بیرون کردن مردم فلسطینی محله شیخ جراح در بیت المقدس از خانه هایی 
که تمام عمر در آن زندگی کرده بودند، اقدام کنند. خانه هایی که در دهه ۱۹۵۰، 
زمانی که بیت المقدس شرقی تحت اداره اردن بود، با همکاری سازمان ملل برای 
فلسطینی ها ساخته شده بود. نتانیاهو به دنبال انحراف افکار عمومی اهالی اسرائیل 
از مسائل داخلی و تقویت موقعیت سیاسی خود، اقدام به این ریسک بزرگ کرد. اما 
برخورد تند و خشن پلیس رژیم اشغالگر با مردم روزه دار فلسطینی، انتفاضه دیگری را 
رقم زد و تظاهرات گسترده مردمی و حملات موشکی حماس به قلب تل آویو، خواب را 

از چشم سردمداران رژیم صهیونیستی ربود.
اشتباه بعدی نتانیاهو کشاندن درگیری های خشونت بار به مسجد الاقصی یعنی قبله 
اول مسلمانان و محل عروج به معراج پیامبر اسلام)ص( بود. اقدامات زشت و خشن 
پلیس اسرائیل علیه نمازگزاران منجر به همبستگی مسلمانان فلسطینی  و اعتراضات 
شدید آنها شد و دامنه آن خیلی زود به شهرهای حیفا و و ناصره و حتی دیگر کشورهای 

مسلمان کشیده شد.
نتانیاهو که یک زمان در آرزوی تحقق اهداف معامله بزرگ قرن و اشغال کرانه غربی 
و نوار غزه به سر می برد امروز در آستانه یک شکست بزرگ دیگر قرار گرفته و برای 
مدیریت بحران دست به دامان شورای امنیت سازمان ملل متحد و همپیمانان اروپائی 
خود شده است. دونالد ترامپ حامی سابق او نیز نگران از پیروزی مسلمانان و تداوم 
حملات موشکی حماس به تل  آویو ، جو بایدن را به ضعف و کمکاری در حمایت از  رژیم 
صهیونیستی متهم کرده و سازمان ملل و کشورهای اروپا نیز بدون محکومیت جنایات 

اسرائیل، خواهان خویشتن داری طرفین و استقرار آتش بس شده اند.
جنایات رژیم کودک کش در حوادث اخیر حتی صدای چهار کشور ضعیف عربی 
یعنی امارات متحده عربی، بحرین، سودان و مراکش که به دنبال آشکارسازی روابط 
خود با تل آویو بودند را هم درآورده و اتحادیه عرب و سازمان همکاری های اسلامی نیز 

ناچار به محکوم کردن جنایات رژیم صهیونیستی شده اند. 
تردیدی نیست که اسرائیل در مسیر زوال است و فلسطین و مسجد الاقصی در سایه 
تداوم انتفاضه سنگ و موشک و استمرار تظاهرات مردمی آزاد خواهد شد. به گفته رهبر 
 ـتداوم مقاومت در   ـو مهم تر  انقلاب »دوعامل مهم، تعیین کننده ی آینده است: اوّل 
داخل سرزمین های فلسطین و تقویت خطّ جهاد و شهادت، و دوّم، حمایت جهانی 
 ـدولتمردان،  دولتها و ملّتهای مسلمان در سراسر جهان از مجاهدان فلسطینی. همه ـ
 ـباید جایگاه  روشنفکران، عالمان دینی، احزاب و گروه ها، جوانان غیور و دیگر قشرها ـ
خود در این حرکت سراسری را بیابیم و نقش ایفا کنیم. این است آن چیزی که کید 

دشمن را باطل میکند.«
وقت آن رسیده که کشورهای جهان و نهادهای بین المللی و حامیان حقوق بشر، 
سکوت خود در مقابل رژیم جنایتکار صهیونیستی را بشکنند و با حمایت های عملی 
و تاثیرگذار بخصوص قطع رابطه  با رژیم جعلی اسرائیل، به یاری مردم مظلوم و بیدفاع 

فلسطین بشتابند و بدانند که تحقق وعده ی الهی نزدیک است.
* کارشناس ارشد روابط بین الملل

کاهش تدریجی تاثیر منفی 
کرونا بر تجارت خارجی

 شیوع بیماری کرونا از ابتدای سال ۲۰۲۰ میلادی 
ابعاد گسترده جهانی پیدا کرده و اقتصاد کشورها را متاثر 

و با ایجاد محدودیت های گوناگون برای بسیاری از فعالیت ها، اقتصاد جهانی را وارد 
بحران وچالش های متعدد و دوران پر تلاطمی کرده است. 

شیوع بیماری کرونا از ابتدای سال ۲۰۲۰ میلادی ابعاد گسترده جهانی پیدا کرده و 
سلامت و آرامش جامعه جهانی را تحت تاثیر خود قرار داده است. بحران جهانی کرونا 
به همان میزان که جان و حیات جامعه جهانی را هدف قرار داده، اقتصاد کشورها را نیز 
متاثر کرده است. کرونا ابهامات زیادی در زمینه آینده کسب و کارها ایجاده کرد و با تغییر 
شیوه های زندگی و تجارت، نیازهای جامعه مصرف کنندگان به چالشی جدید تبدیل 
شد و به دلیل پیامدهای گسترده ناشی از همه گیری کووید_۱۹، حجم تجارت خارجی 

در دنیا در طول یکسال گذشته ۹ درصد کاهش پیدا کرد.
ویروس کرونا اما در کشورمان  اولین و تنها وارد کننده شوک اقتصادی به کسب و 
کارهای کشور نبوده است. بلکه اقتصاد کشورمان علاوه بر شرایط کرونایی مشکلات 
زمینه ای دیگری از جمله اقتصاد دولتی و وابسته به نفت و فشارهای حداکثری و 
تحریم های ظالمانه آمریکا علیه کشورمان و همه آسیب های بعدی آن را تجربه کرده 
است. همین موضوع منجر به آن شده که شرایط برای کسب وکارهای کشورمان به 

مراتب سخت تر از دیگر کشورها در این شرایط  شد.
شرایطی که برخی کسب و کارها و صنف ها را نیمه فعال و یا به تعطیلی کشانده 
است و همچنین موجب شده حجم قابل توجهی از تجارت خارجی کشور در سالی 
که گذشت بدلیل محدودیت های مختلف از جمله بسته شدن مرزها کاهش پیدا کند. 
به طوری که حجم تجارت خارجی کشور در سال ۱3۹۹ به میزان ۷3 میلیارد دلار 
رسیده و در مقایسه با سال ۱3۹۸ با ۱۴ درصد افت مواجه شود.  این در حالی است 
که میزان صادرات کشور 3۴.۵ میلیارد دلار و میزان واردات 3۸.۵ میلیارد دلار و با تراز 
تجاری ۴ میلیارد دلار منفی همراه بوده است و این ارقام نشان از کاهش ۱۷ درصدی 

صادرات و ۱۲ درصدی واردات نسبت به سال ۱3۹۸ دارد.
علی رغم اینکه در اوایل سال ۱۴۰۰ هنوز ویروس کووید ۱۹ در کشور در حال میدان 
داری است و آمار مبتلایان و فوتی های ناشی از این بیماری بسیار بالا است،  اما در ادامه 
به نظر می رسد با کشف واکسن کرونا و واکسینه کردن مردم در جهان و همچنین مردم 
کشورمان این ویروس قابل مهار و کنترل باشد. ضمن اینکه عادی سازی فعالیت های 
تجاری نیز نسبت به زمان شروع این بیماری صورت گرفته است و آثار بیماری کرونا بر 

تجارت خارجی کشور در حال کمرنگ شدن است.
علاوه بر شیوع گسترده ویروس کرونا که در سال گذشته بر تجارت خارجی تاثیر گذار 
بود، فشار حداکثری آمریکا و تحریم ها نیز بر حوزه تجارت خارجی )صادرات و وارادت( 
کشور تاثیر قابل توجهی داشت که سال سخت و منحصر به فردی را برای کشورمان 
رقم زد.  اما در سال جاری با کاهش فشارها و احتمال بازگشت آمریکا به برجام و رفع 
تحریم ها و توسعه ارتباطات بین المللی جمهوری اسلامی ایران و افزایش دیپلماسی 
اقتصادی، انتظار می رود در صورت باز شدن فضای بین المللی برای تجار ایرانی برای 
تبادلات، سال ۱۴۰۰ سالی متفاوت تر از سال ۱3۹۹ برای اقتصاد کشورمان و حوزه 
تجارت خارجی باشد به طوری که شاهد تسهیل تجارت خارجی و افزایش صادرات 
و واردات کالا در این سال باشیم. تحقق این امر مستلزم کاهش نا اطمینانی ها و رفع 
موانع خودساخته و دست وپاگیر در حوزه تجارت خارجی هست، ضمن این که در 
صورت گشایش بین المللی و رفع تحریم ها در حوزه صادرات نفت و افزایش درآمدهای 
نفتی و دسترسی به منابع ارزی کشور، شاهد تعیین دستوری نرخ ارز و سرکوب قیمتی 
آن نباشیم، چرا که این امر باعث از بین رفتن منابع ارزی کشور شده و موجب آسیب 
جدی به صادرات کالاهای غیرنفتی و تولید کالاهای داخلی می شود و افزایش تقاضا 

برای وارادت کالاهای خارجی را نیز به دنبال دارد.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران

اخبار

عباس آرگون*

 

رییس جمهوری با تاکید بر لزوم رعایت اخلاق انتخاباتی در انتخابات پیش رو 
گفت: همه گروه ها و جناح ها باید در انتخابات شرکت داشته باشند و با تنوع در 

نامزدهای انتخاباتی شاهد شکوه و حضور مردم در انتخابات باشیم. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز پنجشنبه در شصت و هفتمین 
هفته از افتتاح طرح های مهم ملی کشور با شعار تدبیر و امید برای جهش 
تولید که از طریق ویدیو کنفرانس برگزارشد،   گفت: روز بسیار پربرکت عید 
سعید فطر روز پاکی از گناهان و روزی است که همه مردم به درگاه خداوند 
می روند و با نماز عید فطر و با زکاتی با ذکر و یاد حق شاهد رحمت الهی برای 

زندگی دنیا و آخرت خودشان هستند.
رییس جمهوری افزود: اولین عملی که بایستی امروز انجام دهیم، زکات 
فطریه است و سپس یاد و نام خدا را گرامی بداریم و کسانی که این کار را 

می کنند حتما و قطعا به رستگاری می رسند.
 وی خاطرنشان کرد: در عید قرآن از یاری اقشار کم درآمد جامعه شروع 
می شود و عید مسلمانان از زکات و کمک به مردمی که نیازمندان هستند آغاز 
می شود و با یاد و ذکر خدا ادامه پیدا می کند و پایان آن هم نماز و رکوع و سجده 
در برابر خداوند است. ما به این اسلام و قرآن و رمضان و ماه نزول قرآن و ماه 

شب های قدر و قیام و صیام افتخار می کنیم.  
روحانی گفت: انشاالله در ماه رمضان با دعای مردم همه از آتش دور شده ایم 
و به رحمت خداوند نزدیک شده ایم و این کار در مقام عمل در ماه شوال 
مشخص می شود و آثار ماه رمضان بایستی در گفتار، کردار و نحوه سلوک را 
در ماه شوال ببینیم و مشخص شود که آیا ماه رمضان خوبی داشته ایم یا خیر؟

دروغ گفتن برای گدایی رای بدترین کار است
وی خاطرنشان کرد: ماه شوال امسال توأم با نزدیکی به انتخابات بسیار مهم 
۱۴۰۰ و سال پایانی قرن برای شوراها و ریاست جمهوری است که انشاءالله 
انتخابات بسیار خوبی داشته باشیم ما همیشه می گوییم انتخابات شکوهمند 
و انتخاباتی که مردم بانشاط و سالم حضور داشته باشند، ولی آن چیزی که 
کمتر می گوییم،  انتخابات اخلاقی است. اخلاق مهم است وگرنه همه دنیا 
انتخابات دارند و ممکن است خیلی از کشورها انتخابات پرشور و سالم داشته 

باشند ولی این ویژه ما نیست.
رییس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: آن چیزی که در جمهوری اسلامی 
ایران انتظار هست، یک انتخابات پرشور سالم توأم با اخلاق اسلامی است. 
تهمت زدن، افترا زدن و دروغ گفتن برای اینکه آدم گدایی رای کند، بدترین 
کار هست. آدم می خواهد یک مسئولیت سخت و سنگینی را بر دوش بگیرد، 
مسئولیتی که هر لحظه آن هزاران مشکل دارد مخصوصا اینکه رقبا و کسانی 
که مخالف هستند، پرقدرت باشند و امکانات زیادی داشته باشند این ها زیاد 
مهم نیست انشا الله هر کس برای رضای خدا کار می کند اجر و ثوابش را 

می گیرد انشاالله یک انتخابات اخلاقی و خوب پیش رو داشته باشیم.
همه جناح ها و گروه ها باید در انتخابات شرکت داشته باشند 

رییس جمهوری با اشاره به لزوم همه جناح ها و احزاب گفت: همه جناح ها 
و گروه ها باید در انتخابات شرکت داشته باشند تنوع در میان نامزدها پرجاذبه 
باشد. جاذبه و شکوه از اینجا درست می شود همه این ها که می گوییم مردم در 
انتخابات بیایید و همه حضور پیدا کنید، آخرش به یک کلمه برمی گردد و آن 
اینکه همه تلاش کنیم که نامزدها متنوع باشند اگر تنوع را از نامزدها گرفتیم 

شکوه و حضور را هم از انتخابات گرفتیم.
روحانی اضافه کرد: انشاءالله همه دست به دست هم بدهیم انتخابات بسیار 
زیبایی را بعد از ماه رمضان شاهد باشیم و مردم شاهد پیشرفت بیشتری در 

دولت آینده برای کشور خودشان باشند.
رییس جمهوری گفت: دولت یازدهم و دوازدهم در سخت ترین شرایط تاریخ 
ایران حداقل در یک قرن گذشته حتی در جنگ جهانی اول و دوم و قحطی 
که آخر قرن پیش، یعنی در سال های ۱۲۹۶، ۱۲۹۷، ۱۲۹۸ اتفاق افتاد، این 
سه سال و نیم از آن سال ها هم سخت تر بود چرا که همه دنیا ما را به یک معنا 

محاصره کردند.

رییس دولت تدبیر و امید افزود: البته ظاهرا آمریکا بود که بر ما فشار آورد اما 
دیگران هم تسلیم شدند، وقتی تسلیم شدند، اجازه ندادند از بندر و بازار و 
بانک های آنها استفاده کنیم، حصر جمعی است ولو اینکه سرمنشاء این همه 

جنایت ترامپ بود
 اخلاق را همه جا مراعات کنیم و واقعیت ها را بیان کنیم 

رییس جمهوری  با اشاره به تحریم های آمریکا علیه ایران گفت: مسبب همه 
این جنایت ها ترامپ و آمریکا بود ما باید این را بگوییم و نترسیم، اینکه ترامپ 
چه جنایتی بر علیه کشور ما انجام داد را اشکالی ندارد اینها را بیان کنیم. فکر 

نکنیم بیان آن ایراد دارد.
 وی خاطرنشان کرد: می گویند اگر ما بگوییم ترامپ جنایت کرد، آن وقت 
چگونه به دولت فحاشی کنیم، به دولت هم اگر خواستید آزادید که هر چه 
می خواهید بیان کنید، اما اخلاق را همه جا مراعات کنیم و واقعیت ها را بیان 
کنیم. آنچه واقعیت است را به مردم بگوییم که در این سه سال و نیم چه فشاری 

بر مردم وارد  شد.
روحانی عنوان کرد: اقتصاد مقاومتی که رهبر معظم انقلاب از سال ۹3 بیان 
و ابلاغ کردند و بر آن تاکید فرمودند، ما آن را در این سه سال و نیم مشاهده 
کردیم. اقتصاد مقاومتی به معنای واقعی کلمه در تاریخ که یک کشوری بتواند 
سه سال و نیم در برابر تمام فشارها ایستادگی کند و صادرات و واردات خود را 

حفظ کند.
رییس جمهوری افزود: البته به مردم سخت گذشت و فشار زیادی بر آنها وارد 
شد اما اینکه در شدیدترین شرایط بیش از ۴۰ میلیارد دلار صادر کنیم و البته 
یک مقدار بیشتر وارد کنیم، این یعنی چرخه اقتصاد ما سر جای خود قرار 
داشته و مردم ما در بازار کمبود و قحطی را احساس نکردند البته مردم گرانی را 

احساس کردند و این طبیعت دوران تحریم است.
روحانی یادآور شد: لعنت خداوند بر همه آنهایی که مسبب بودند البته 
مسبب اصلی رژیم صهیونیستی و بعد تندروهای آمریکا و در راس آن ترامپ 

بود.  
آدرس غلط به مردم ندهید، خدا از شما نمی گذرد 

وی ادامه داد: مردم عزیز ما باید بدانند که این بمب اقتصادی که روی سر 
آنها اصابت کرد، کدام هواپیما پرتاب کرده، از کجا شلیک شده است، آدرس 

غلط به مردم ندهید، خدا از شما نمی گذرد، تاریخ هم از شما نمی گذرد.
رییس جمهوری بیان کرد: الحمدالله ما این سه سال و نیم را گذراندیم و 
شاهد اینکه ما این سه سال و نیم را گذراندیم پنج شنبه ها هستند. به هر حال 
ما در همه جا شاهد می خواهیم. البته شاهد بزرگ خداوند است و بعد پیغمبر 
اسلام است، شاهد بزرگ بر ایستادگی ملت، شهدای ما هم هستند.  اما ملت 
ایران در این سه سال و نیم شاهد بزرگ برای تاریخ بود که به تاریخ بگوید با 
صبر، مقاومت، وحدت و اتحاد، یک ملت می تواند در برابر انواع فشارها بایستد 

و کشور، نظام و اقتصاد خود را حفظ کند.
روحانی افزود: البته مردم عزیز ما در این دوران، جهاد و تلاش و فداکاری 
بزرگی انجام دادند. الحمدالله ما امروز در شصت و هفتمین پنجشنبه شاهد 
یک افتتاح بزرگ هستیم. بیش از بیش از ۶ هزار میلیارد تومان طرح و پروژه 
را امروز افتتاح کردیم این طرح ها و پروژه ها موجب اشتغال 3 هزار نفر در 

استان های مختلف می شود.
 وی با اشاره به قول هایی که به مردم داده است، گفت: به مردم قول دادیم 
در مناطق مهران، قصرشیرین، بانه، مریوان، بوشهر، اردبیل، زابل و اینچه برون 
منطقه آزاد داشته باشد. قول هایی که داده بودیم به مجلس رفت و بعد شورای 
نگهبان و مجمع که در نهایت هفت منطقه آزاد تصویب شد و خوشحالیم در 

این دولت این هفت منطقه آزاد مصوب شده است.  
رییس جمهوری با اشاره به اینکه الان ۱۵ منطقه آزاد در مرزهای کشور داریم 
که برای ارتباط با کشورهای همسایه و جاذبه سرمایه گذاری و گردشگری 
ایجاد می کند، گفت:  این مناطق بسیار مهم است و همچنین ۱3 منطقه 

اقتصادی باعث رونق کشور خواهد شد.  
آزاد، اظهار کرد: در ماه های  از همه مدیران مناطق  با قدردانی  روحانی 
اخیر ۴ بار شاهد افتتاح مناطق آزاد بودیم که نشان دهنده تلاش مسولان 
مناطق آزاد است. در دو سال اخیر به خاطر کرونا مقداری که می تواند منطقه 
گردشگری در مناطق آزاد باشد به دلیل مشکلات و ممنوعیت سفرها، انجام 

نشد.
 وی با بیان اینکه بسیاری از این مناطق آزاد جاذبه های گردشگری داخلی و 
خارجی دارد،  تاکید کرد: مناطق آزاد ما از لحاظ بانکی، مراکز دپو باید تجهیز 
و تقویت شود، سردخانه ها و انبارها تقویت شوند، مناطق آزاد باید به راه آهن 
و جاده های اصلی و بنادر متصل شود و شرایط را برای ورود سرمایه بیش از 

پیش آماده کنند.
روحانی ابراز امیدواری کرد مناطق آزاد شاهد رونق بیشتری در ماه ها و سال 
های و دولت های آینده باشد و افزود: بسیار خوشحالم که در روز بسیار مبارک 
عید سعید فطر شاهد افتتاح های بسیار خوبی بودیم. امروز ۹۴ پروژه در 
استان های مختلف افتتاح شد که انشاءالله برای همه مردم ایران مبارک باشد.

 عضو هیات رئیسه مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر 
اهمیت موضوع انتخابات در نظام اسلامی و ضرورت 
مشارکت پرشور و حداکثری در این عرصه مهم سیاسی 
و اجتماعی گفت: انتخابات در جمهوری اسلامی یک 

جشن سیاسی است. 
در  پنجشنبه  روز  خاتمی  احمد  سید  الله  آیت 
مقدس  مسجد  در  فطر  سعید  عید  نماز  خطبه های 
جمکران قم اظهار داشت: صدها سال بر این ملت و 
مردمی که صاحبخانه بودند، گذشت که آنها هیچ کاره 
بودند و دیگران برای آنها تصمیم می گرفتند، حاکم و 
شاه نصب می کردند و حاکمان نیز اهانت ها به ملت 
داشتند، هم ۵۷ سال سیاه حکومت پهلوی و هم دولت 

قاجار و هم قبل از آن، مردم را آدم حساب نمی کردند.
وی تصریح کرد: از برکت های انقلاب بزرگ اسلامی 
به  هستید  مردم  شما  که  صاحبخانه ها  که  بود  این 
خانه یتان برگشتید و بعد از پیروزی انقلاب در حدود 
۴۰ انتخابات شما مردم به صحنه آمدید و در تمام این 

انتخابات ها سرنوشت خودتان را رقم زدید.
بزرگ  نعمتی  را  انتخابات  تهران  موقت  جمعه  امام 
برای ملت و مردم سالاری دینی توصیف کرد و گفت: 
شکر این نعمت حضور حداکثری مردم پای صندوق 
حداکثری  انتخابات  وجود  تمام  با  نظام  است،  رای 
را می طلبد، زمینه های آن را فراهم می کند و حضور 

حداکثری را یک واجب شرعی می داند.
وی یادآور شد: طبق آیه ۶۹ سوره نور مسلمانان در 
امر جامع امری است که  امر جامع حاضر هستند، 
حضور همه در آن لازم است و از نظر مفسران نماز و 
نماز جمعه امر جامع است و حضور در انتخابات نیز امر 

جامع به شمار می آید.
خاتمی گفت: مردم و بویژه نسلی که سال ۵۸ نبودید 
هر رایی که به صندوق می اندازید، رای آری مجدد به 
شهیدان  پاک  خون  با  دوباره  بیعت  و  اسلامی  نظام 
که  است  این  دادن  رای  و  آمدن  این  معنای  است، 
شهیدان راهتان ادامه دارد و ما با تمام وجود حاکمیت 
اسلام و قرآن و اهل بیت را در این کشور تداوم خواهیم 

بخشید.
کسانی که قانون اساسی را قبول ندارند، نیایند

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم همچنین با 
مردم  داشت:  بیان  اصلح  انتخاب  اهمیت  به  اشاره 
که  است  کسی  آن  اصلح  دارند،  بصیرت  بحمدالله 
شرایط ریاست جمهوری را دارد، دل سوز مردم است، 
باور دارد، ضد فساد  را  استکبار است، مردمش  ضد 
است و در فکر آن است که بار از دوش مردم بردارد، 

اصلح را مردم به فضل خدا می شناسند.
خاتمی با تاکید بر اینکه شورای نگهبان حداقل ها و 
کف را تعیین می کند خاطرنشان کرد: تعیین سقف که 
اصلح است با شما مردم بصیر و انقلابی است، به همان 
اندازه که حضور حداکثری مهم است، انتخاب اصلح 

نیز مهم می باشد.
با  سخنی  در  همچنین  رهبری  خبرگان  عضو 
کاندیداهای انتخابات گفت: این ها بدانند سر سفره 
نظام نشستند و با این قانون اساسی سرکار می آیند، 
و  نیایند  بعد  نیایند،  ندارند،  قبول  را  اساسی  قانون 
بگویند ما اختیار نداریم، بیایند و با این راهکار انتخاب 
شوند و اگر قانون ردشان کرد، بگویند تحریم می کنیم، 
تحریم می کنیم یعنی نظام و قانون اساسی را قبول 

نداریم، قانون اساسی را قبول ندارید برای چه آمدید؟
شاکر  کاندیداها  است  این  سخن  داد،:  ادامه  وی 
نعمت خداوند باشند که شهیدان این فرصت را برای 
آنها فراهم کردند تا در این عرصه بیایند، کسانی باید در 
این عرصه وارد میدان شوند که نظام، قانون اساسی، 
اصول قانون اساسی، جمهوریت، اسلامیت و ولایت 

فقیه را از بُن جان قبول داشته باشند.
خاتمی قانون مداری را نیز به عنوان یکی از مسائل 
مهم انتخابات مورد توجه قرار داد و گفت: شکر نعمت 
همه  که  است  این  اسلامی  جمهوری  مقدس  نظام 
قانون مدارانه عمل کنند، آنچه که این روزها در عرصه 
اصلاح آیین نامه انتخابات که بر اساس سیاست های 

کلی ابلاغیه از سوی رهبر معظم انقلاب بود.
وی اضافه کرد: طبق قانون اساسی تفسیر قانون 

اساسی  قانون   ۱۱۵ اصل  است،  نگهبان  شورای  با 
ایرانی الاصل و مدیر و مدبر  می گوید رئیس جمهور 

باشد.
شورای نگهبان قانون گذاری نمی کند و نکرده 

است
وی در ادامه با طرح این سوال که مدیر و مدبر کیست 
گفت: تفسیر این قانون با شورای نگهبان است، مغلطه 
نکنند، شورای نگهبان قانون گذاری نمی کند و نکرده 

است.
وی گفت: شورای نگهبان قانون را تفسیر کرده که 
کار  و مدبر کسی است که حداقل چهار سال  مدیر 
یک  به  می شود  را  کشور  باشد؛  کرده  کلان  اجرایی 
را  آن  اساسی  قانون  افزود:  وی  داد؟  ساله   ۱۵ بچه 
گفته شورای نگهبان نیز تفسیر کرده، واقعا من قبل از 
این نمی دانستم کسی که می خواهد نماینده مجلس 
شود می گویند باید کارشناسی ارشد و یا عضو شورای 
اسلامی شهر و روستا شود، نیز باید لیسانس داشته 
باشد، اما ریاست جمهوری فقط خواندن و نوشتن بود، 

این در شان این ملت بود؟
حفظ حرمت شورای نگهبان حفظ حرمت نظام 

اسلامی است
وی افزود: شورای نگهبان نشست، تفسیر کرد و گفت 
کسی که می خواهد رئیس جمهور شود باید کارشناسی 

ارشد یا معادل آن باشد.
وی یادآور شد: سن ۴۰ سالگی سن پختگی است و 
از آن سو هم سن ۷۵ سال سن سرازیری است، گفتند 
و  سال   ۴۰ شدن  جمهور  رئیس  برای  سن  حداقل 

حداکثر نیز ۷۵ سال است.
و  اقتصادی  پیشینه  سوء  گفتند  افزود:  خاتمی 
سیاسی نداشته باشد، آنچه شورای نگهبان انجام داد 
این بود که انتخاباتی فاخر شکل بگیرد، انتخابات غیر 
فاخر در شان نظام جمهوری اسلامی ایران نیست، به 
هر حال تعیین صلاحیت ها با شورای نگهبان است، 
اما حفظ حرمت شورای نگهبان حفظ حرمت نظام 

اسلامی است.

آیت الله سید احمد خاتمی:

انتخابات در نظام اسلامی جشن سیاسی است 

رییس جمهوری تاکید کرد:

لزوم رعایت اخلاق انتخاباتی در انتخابات پیش رو 
محسن پاک آیین*
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سیستم ایمنی شبکه ای پیچیده است که مدام کار می کند تا از بدن در برابر 
پاتوژن ها که شامل باکتری ها، سموم، انگل ها و ویروس ها می شوند محافظت نماید. 
سیستم ایمنی دو خط دفاعی ایجاد می کند: ایمنی طبیعی )ذاتی( و ایمنی سازگار 

)اکتسابی(.
سیستم ایمنی ذاتی، اولین خط دفاعی بدن بوده و شامل موانع فیزیکی مانند 
پوست و مخاط و دفاع های سلولی و شیمیایی می شود. سیستم ایمنی ذاتی، 
غیراختصاصی است زیرا به تمام مهاجمان خارجی واکنش یکسانی نشان می دهد.
اگر سیستم ایمنی ذاتی در برابر یک خطر بالقوه بی تأثیر باشد، سیستم ایمنی 
اکتسابی وارد عمل می شود. سیستم ایمنی سازگار یا اکتسابی شامل گلبول های 
خاص سفید خون و پروتئین هایی می شود که علت عفونت را هدف می گیرند. 
سیستم ایمنی سازگار، حافظه دارد و به همین دلیل است که بدن بعد از ابتلای 

اولیه به برخی از بیماری ها در برابرشان ایمن می شود.
سیستم ایمنی همه ی ما باید عملکرد خوبی داشته باشد تا سالم بمانیم. یک سری 
از بیماری ها، داروها و انتخاب های سبک زندگی مانند سیگار و الکل می توانند تأثیر 
منفی بر عملکرد سیستم ایمنی بدن داشته باشند. تحقیقات نشان داده اند رژیم 

غذایی ما در سلامت سیستم ایمنی مان نقش بزرگی دارد.
آیا رژیم غذایی می تواند بر سیستم ایمنی اثر بگذارد؟

مطالعات نشان می دهند رژیم غذایی فرد بر سیستم ایمنی اش اثرگذار است، 
درست مانند دیگر جنبه های سلامتی. مثلًا تغذیه می تواند بر میکروبیوم روده 
که عملکرد دفاعی دارد، فرایندهای التهابی و عملکرد گلبول های سفید خون اثر 
بگذارد. الگوهای تغذیه ای و مواد غذایی با افزایش احتمال بیماری ها، آلرژی ها و 

اختلال در عملکرد ایمنی ارتباط دارند.
رژیم های غذایی که حاوی مقدار زیادی چربی اشباع، غذاهای فرآوری شده، قند 
و نمک اضافی و کالری فراوان هستند اغلب به سلامتی آسیب می زنند چون معمولًا 
در این نوع رژیم های غذایی سبزیجات و میوه و ماهی های چرب چندان وجود 

ندارد. این نوع رژیم های غذایی سبب التهاب در بدن و تغییر در عملکرد سیستم 
ایمنی و در نتیجه افزایش احتمال ابتلا به بیماری ها می شوند.

اما رژیم های غذایی که سرشار از غذاهای طبیعی، میوه و سبزی، مغزها و دانه ها، 
بنشن و حبوبات و غذاهای دریایی اند و در آن ها مصرف غذاهای فرآوری شده 
محدود شده است می توانند احتمال ابتلا به بیماری ها را کاهش داده و عملکرد 
سیستم ایمنی را تقویت کنند. ضمناً کمبود مواد مغذی در بدن که برای عملکرد 
ایمنی ضروری اند، از جمله ویتامین D، زینک )روی( و ویتامین C نیز می تواند بر 

واکنش سیستم ایمنی اثر بگذارد.
افرادی که غذاهای فرآوری شده زیاد و غذاهای  کمبود مواد مغذی در میان 

طبیعی کم مصرف می کنند شایع تر است.
هرچند واضح است که انتخاب های غذایی بر سلامت عمومی ما از جمله عملکرد 
سیستم ایمنی، اثر می گذارند؛ اما تعاملات میان رژیم غذایی و سلامت ایمنی بدن 
بسیار پیچیده است. دانشمندان همچنان در حال مطالعه روی این موضوع هستند 
که غذاهایی که یک نفر مصرف می کند چگونه به ضرر یا به نفع سلامت ایمنی او 

عمل می کند.
اثرات منفی رژیم های غذایی ناسالم

رژیم های غذایی امروزی معمولًا پُر از کربوهیدرات های تصفیه شده، قند اضافی، 
چربی اشباع و کالری هستند. این الگوی غذایی از چند راه بر عملکرد ایمنی اثر 
می گذارد. بیشتر غذاهای رژیم های غذایی غربی، بیش از اندازه فرآوری شده بوده 
و حاوی مقادیر زیادی قند هستند که می تواند واکنش های التهابی سیستم ایمنی 

را به دنبال داشته باشد.
مطالعه ای در سال ۲۰۱۲ که روی ۵۶۲ فرد بزرگسال ۸۵ سال به بالا که دیابت 
واکنش  بود،  بالاتر  افرادی که سطح قند خونشان  انجام شد دریافت  نداشتند 
 CRP سیستم ایمنی ذاتی شان در سطح پایین تری قرار داشت. این افراد دارای

بالاتری نیز بودند که یک شاخص التهابی است.

بالا بودن سطح قند خون با نقص در عملکرد ایمنی در افراد دچار دیابت نیز ارتباط 
دارد. همچنین رژیم های غذایی پُر از قند و کربوهیدرات های تصفیه شده می توانند 
باکتری های روده را تغییر داده و منجر به دیس بیوسیس بشوند که شامل اختلالاتی 

در سیستم گوارش می شود، مانند نفخ.
داشتن یک میکروبیوم سالم برای عملکرد مناسب سیستم ایمنی لازم است زیرا 

باکتری های روده نقش مهمی در تکمیل و عملکرد سیستم ایمنی دارند.
رژیم های غذایی پُر از نمک با واکنش زیاد سیستم ایمنی، اختلال در تنظیم 
التهاب در بدن و افزایش احتمال بیماری های خودایمنی مانند آرتریت روماتوئید 
مرتبط هستند. رژیم های غذایی پُرچرب و پُرنمک موجب افزایش احتمال ابتلا به 
انواع بیماری های مزمن می شوند مانند برخی از سرطان ها، بیماری قلبی و دیابت 
نوع دوم. محققان این ارتباط را ناشی از التهاب مزمن و تغییراتی در واکنش ایمنی 

بدن، یکجانشینی و بی تحرکی و قرار گرفتن در معرض سموم می دانند.
رژیم های غذایی برای عملکرد سالم سیستم ایمنی

همان طور که رژیم های غذایی پُر از غذاهای فرآوری شده، قند و نمک و کالری 
زیاد می توانند موجب اختلال در عملکرد سیستم ایمنی شوند، الگوهای غذایی 
درست و سالم که سرشار از غذاهای طبیعی و مغذی هستند می توانند به سلامت 

عملکرد این سیستم مهم بدن کمک کنند.
رژیم غذایی مدیترانه ای پُر از سبزیجات، حبوبات، مغزها و دانه ها، غلات کامل، 
روغن زیتون و دیگر غذاهای سالم است. پژوهش ها نشان داده اند این رژیم غذایی 
می تواند ریسک خیلی از بیماری ها را کاهش دهد، شاخص های التهابی را پایین 

بیاورد و باکتری های روده را تنظیم کند.
رژیم های غذایی سرشار از فیبر مانند رژیم غذایی مدیترانه ای، تولید اسیدهای 
چرب زنجیره کوتاه را افزایش می دهد. اسیدهای چرب زنجیره کوتاه، محصول 
نهایی تخمیر باکتریایی در روده هستند و فوایدی برای سلامتی دارند. اسیدهای 
چرب زنجیره کوتاه به طور سیستمی و محلی، واکنش ایمنی بدن را ساماندهی 
می کنند و سلامت سیستم ایمنی را حفظ کرده و عملکرد دفاعی بافت پوششی 
روده را تقویت می نمایند. این بخش مهمی از سیستم ایمنی است که به عنوان 
سدی در برابر میکروارگانیسم ها عمل می کند. اسیدهای چرب زنجیره کوتاه، تولید 

پروتئین های التهابی از سلول های ایمنی را کاهش می دهند.
رژیم های غذایی غنی از میوه ها و سبزی ها، روغن زیتون، دانه ها و ماهی های 
چرب حاوی مقدار زیادی مواد مغذی مانند ویتامین A، ویتامین C، زینک )روی(، 
ویتامین B۱۲ ،D، B۶، مس، اسیدفولیک، آهن و سلنیوم هستند. سیستم ایمنی 
برای بهترین عملکرد خود به این مواد مغذی نیاز دارد. کارشناسان می دانند که 
رژیم های غذایی که بر مبنای سبزیجات هستند می توانند شاخص های التهاب 
مزمن مانند CRP، فیبرینوژن و اینترلوکینIL( ۶-۶(. این کاهش تا حدودی به 
طیف گسترده ای از مواد مغذی و ترکیباتی برمی گردد که در انواع میوه ها و سبزی ها 

وجود دارند و واکنش سیستم ایمنی را تقویت می کنند.
غذاهای سرشار از چربی های سالم، فیبر، ویتامین ها، پروتئین، مواد معدنی و 
ترکیبات گیاهی مفید به کاهش التهاب سیستمیک کمک می کنند، باکتری های 
کاهش  را  سلولی  آسیب  و  اکسیداتیو  استرس  می کنند،  تعدیل  را  روده  خوب 
می دهند و قند خون و حساسیت به انسولین را تنظیم می نمایند. همه ی این 
فعالیت ها برای عملکرد سالم سیستم ایمنی ضروری اند. ضمناً مطالعات نشان 
می دهند غنی کردن رژیم غذایی با ویتامین D، زینک )روی( و ویتامین C می تواند 

به بهینه کردن عملکرد سیستم ایمنی و کاهش ریسک عفونت کمک کند.
برای پشتیبانی از سیستم ایمنی باید یک رژیم غذایی متعادل و مغذی داشته 
باشید و خصوصاً غذاهای گیاهی و طبیعی را در آن بگنجانید. مصرف غذاهای 

فرآوری شده را محدود کنید و کمتر غلات تصفیه شده و قند مصرف کنید.

غذا و ایمنی بدن؛

تغذیه چرا و چگونه بر سیستم ایمنی تان اثر می گذارد؟

توصیه هایی برای پیشگیری از آلزایمر فلوشیپ درد مطرح کرد؛
سندروم دردهای عضلانی و اسکلتی را بشناسیم

فلوشیپ و فوق تخصص کنترل و درمان درد توضیحاتی درباره علائم ابتلاء 
به سندروم دردهای عضلانی اسکلتی و فیبرومیالژیا ارائه داد.

حسن محمدی، فلوشیپ و فوق تخصص کنترل و درمان درد همزمان با 
روز جهانی آگاهی از بیماری فیبرومیالژیا )۱۲ می( ۲۲ اردیبهشت درباره 
بیماری فیبرومیالژیا اظهار داشت: این بیماری مجموعه علائم به شکل درد 
در سراسر بدن است که با اختلال مود و اختلال خواب خود را نشان می دهد 
و مهمترین علت آن هیجانات مثبت و منفی و اختلالات روانشناختی است.
وی با بیان اینکه درمان های متعدد برای این بیماری در نظر گرفته شده 
است، گفت: مهم ترین عامل جهت رفع این بیماری رفع عوامل استرس زا 

است و پس از آن اختلال خواب بیمار را باید درمان کرد.
محمدی خاطرنشان کرد: به طور کلی این بیماری درمان ثابتی ندارد و 
همچنین تشخیص این بیماری سخت است و باید ابتدا عوامل مهم تر را رد 

کرد و بعد به سمت بیماری فیبرومیالژیا رفت.
بیماری سندرم دردهای  این فوق تخصص کنترل و درمان درد درباره 
دردهای  جزو  واقع  در  بیماری  این  داشت:  اظهار  اسکلتی  و  عضلانی 
میوفشیال محسوب می شود و درد میوفشیال یک بیماری مزمن مربوط به 
درد است که در این بیماری فشار بر روی نقاط حساس در عضلات، سبب 
درد در قسمت های به ظاهر نامربوط بدن می شود. به این نوع درد، درد 

ارجاعی نیز می گویند.
وی بیان داشت: این بیماری در افرادی ایجاد می شود که حرکات مرتب 
و تکراری در برخی از عضلات و اسکلت بدن دارند به عبارتی حرکات تکرار 
شونده سبب درد در نقطه های ریز میکروسکوپی در عضله شده و باعث 
رسوب کلسیم و…، در آن نقطه خواهد شد و این مسئله به صورت ماشه ای 
درد ایجاد کرده و پس از آن در سایر محدوده های بدن در طول عضله شلیک 

و پخش می شود.
محمدی افزود: افرادی که کارهای طولانی و تکراری انجام می دهند مانند 
تایپیست ها و بافنده ها، سندرم دردهای عضلانی و اسکلتی در آنها بیشتر به 
وقوع می پیوندد و علائم ابتلاء به این سندرم، درد شدید در محدوده عضله 
و محدودیت حرکت در طول عضله همچنین احساس درد تیرکشنده است 
همچنین گاهی علائم درد عصبی هم ممکن است بروز یابد در حالی که 

اثری از درگیری عصبی نیست.
وی درباره درمان سندرم دردهای عضلانی و اسکلتی خاطرنشان کرد: 
عمده درمان این بیماری از طریق تغییر وضعیت فیزیک بدن، ورزش، تزریق 
در نقطه مورد نظر و فیزیوتراپی است که در حال حاضر به دلیل سبک زندگی 
افراد که اصولًا تحرک کم است و افراد حرکات تکرار شونده دارند و تقریباً 
پشت میز نشین هستند بیشتر از گذشته شده و با درمان به موقع و تغییر 

سبک زندگی می توان با آن مقابله کرد.

۷ دلیل خوب برای مصرف روزانه اسفناج! 

کمتر کسی می داند که مصرف روزانه اسفناج منجر به کاهش سطح کلسترول 
شده و از مشکلات گردش خون و قلب پیشگیری می کند. 

این سبزی تیره رنگ منبع غنی از مواد معدنی، ویتامین ها و سایر ریزمغذی 
ها است و می تواند بخشی از یک رژیم غذایی سالم باشد. مواد مغذی موجود 
در اسفناج منجر به تقویت تعادل در سالمندان می شود و برای بهبود عملکرد 

شناختی نیز مفید است.
شما می توانید این سبزی را بنا به ۷ دلیل سالم، روزانه به رژیم غذایی تان اضافه 

کنید:
بهبود سطح حافظه: اسفناج در لیست غذاهایی قرار دارد که مصرف آنها منجر 
به تقویت حافظه می شود. اسفناج سرشار از اسید فولیک، ویتامین ب ۶، ویتامین 
های سی و آ و آنتی اکسیدان های مختلف است که به بهبود عملکرد شناختی 
کمک می کنند. همچنین پتاسیم موجود در این سبزی منجر به افزایش جریان 

خون در مغز می شود و تمرکز را به بالاترین سطح می رساند.
تقویت سلامت بینایی: اسفناج منبع خوبی از بتاکاروتن، لوتئین و زانتان است 
که خواص آنتی اکسیدانی دارند. کاروتنوئیدها و ویتامین سی موجود در اسفناج 
از صدمات حاصل از رادیکال های آزاد بر روی شبکیه چشم جلوگیری می کند. 
در واقع مصرف اسفناج راهی برای پیشگیری از مشکلات بینایی در سنین پیری 

است.
بهبود وضعیت ماهیچه ها: برای بهبود وضعیت ماهیچه ها هر ۷ روز هفته را 
اسفناج بخورید. اسفناج حاوی یک عنصر به نام Q۱۰۲-C۰است که خواص آنتی 
اکسیدانی ان منجر به تقویت ماهیچه ها می شود. هم چنین کلسیم موجود در 
اسفناج، عضلات را ریلکس می کند تا از گرفتگی آن ها حین ورزش بکاهد. به 

علاوه داشتن مقدار بالایی آهن در این گیاه، نقش مهمی در عضله سازی دارد.
این  است.  کا  ویتامین  از  خوبی  منبع  اسفناج  استخوان:  پوکی  با  مبارزه 
ویتامین به خوبی شناخته نشده و یکی از اثرات آن این است که به بدن کمک 
می کند تا کلسیم را در استخوان ها حفظ کند. کلسیم، فسفر، پتاسیم، روی و 
سلنیوم املاحی هستند که به مقدار زیاد دراسفناج وجود دارند و می  توانند 
علاوه بر تاثیر مستقیم در استخوان  سازی، به سلامت کبد کمک  کنند. مصرف 
اسفناج همچنین علاوه بر پیشگیری از پوکــی  استخـوان ممکن  است خطر بروز 

بیماری  های قلبی، سرطان روده بزرگ را نیز کاهش دهد.
بهبود سوخت و ساز بدن: میزان پروتئین موجود در اسفناج قابل توجه است. 
همچنین هضم این سبزی آسان است و تاثیر بسیار مثبتی بر متابولیسم شما 
دارد. علاوه بر این، اسفناج سرشار از منیزیم است. منیزیم برای تنظیم قند خون و 
متابولیسم بدن ضروری به نظر می رسد. مطالعات نشان داده کسانی که بیشترین 

میزان منیزیم را دریافت می کنند، بسیار کمتر دچار دیابت نوع ۲ می شوند.
جلوگیری از آترواسکلروز: آترواسکلروز ناشی از سخت شدن شریان ها است و 
یکی از بیماری های خاموش محسوب یم شود. با این حال مصرف روزانه اسفناج 
به واسطه وجود لوتئین در آن، از بروز این عارضه و در نتیجه حملات قلبی و حوادث 
مغزی -عروقی جلوگیری می کند. مصرف لوتئین منجر به کاهش کلسترول و 

چربی در رگ های خونی می شود.
جلوگیری از التهاب: اسفناج غنی از ترکیبات ضد التهابی و آنتی اکسیدانی 
است. التهاب برای قلب بسیار خطرناک است و شانس ابتلا به نقرس و آرتروز را 

افزایش می دهد.

مراقبت های پس از تزریق واکسن کرونا؛

 همه چیز درباره عوارض جانبی واکسن 
رئیس بخش عفونی بیمارستان بقیه الله )عج( گفت: برای افرادی که واکسن 
کرونا دریافت کرده اند نیاز به داشتن رژیم غذایی خاصی پس از تزریق واکسن 

نیست اما مصرف مایعات مفید است. 
مرتضی ایزدی رئیس بخش عفونی بیمارستان بقیه الله )عج( با بیان اینکه پس 
از انجام واکسیناسیون افراد می توانند مانند شرایط معمول فعالیت داشته باشند، 
گفت: برای افرادی که واکسن کرونا دریافت کرده اند نیاز به داشتن رژیم غذایی 
خاصی پس از تزریق واکسن نیست اما مصرف مایعات مفید است. همچنین نیاز 
به مصرف داروی خاصی هم وجود ندارد. استحمام  و ورزش کردن بعد از تزریق 

واکسن هم هیچ مشکلی ایجاد نمی کند.
وی تاکید کرد: در صورت بروز تورم و قرمزی در ناحیه تزریق هم نیاز به اقدام 
خاصی مانند سرد کردن و گرم کردن محل تزریق نیست و این علائم خود به خود 

بهبود می یابند و نهایتا می توانند آنتی هیستامین معمولی مصرف کنند.
شروع  از  قبل  نیست  لازم  افراد  کرد:  خاطرنشان  عفونی  متخصص  این 
واکسیناسیون دارویی مصرف کنند که دچار علائم نشوند و همچنین از مصرف 

آسپرین بعد از تزریق واکسن شدیدا پرهیز کنند.
تزریق  پی   در  افراد  برخی  الله گفت:  بقیه  بیمارستان  رئیس بخش عفونی 
واکسیناسیون علائمی مانند بدن درد، سردرد و تب در آن ها ظاهر می شود که باز 
در بیش از ۹۰ درصد موارد مشکل خاصی ایجاد نمی کند و با مصرف یک مسکن 

معمولی مانند استامینوفن مشکل آن ها برطرف می شود.
ایزدی اضافه کرد: اگر علائم پس از تزریق واکسن در فردی طولانی مدت شد 
مثلا سردردی که به مسکن های معمولی مانند استامینوفن جواب ندهد و سایر 

علائمی که بیش از دو  سه روز طول بکشد حتما به پزشک مراجعه کنند.
ایزدی ادامه داد: منع مطلق در تزریق نوع خاصی از واکسن وجود ندارد اما بهتر 
است هر واکسنی با توجه به شرایط سنی و جسمی به افراد تزریق شود. از طرفی 
دریافت کنندگان واکسن نیز می توانند در صورت وجود مشکل و بیماری خاص 
قبل از تزریق واکسن با پزشک خود مشورت و با نامه پزشک برای تزریق واکسن 

اقدام کنند.
ایزدی با اشاره به اینکه واکسن زدن خصوصا تزریق دوز اول دلیل بر ایمنی کامل 
در برابر بیماری نیست، اظهار کرد: وقتی فرد دوز اول را دریافت می کند، ایمنی 
بسیار محدودی در بدنش ایجاد می شود و ما تعداد زیادی بیمار داریم که پس از 

تزریق دوز اول واکسن، به نوع وخیم کرونا مبتلا شده اند.
رئیس بخش عفونی بیمارستان بقیه الله گفت: دو هفته بعد از تزریق دوز دوم 
واکسن، ایمنی قابل قبولی در بدن فرد ایجاد می شود اما فرد واکسینه شده تا 
زمانی که حداقل ۷۰ درصد جامعه ایمن نشده اند )بیمار شده و بهبود یافته باشند 
یا واکسن زده باشند ( همچنان باید زدن ماسک و فاصله اجتماعی را رعایت کند. 
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبرداد:

مصرف مدیریت شود خاموشی نابه هنگام 
نخواهیم داشت

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت :اگر مدیریت مصرف برق در 
بخش های مختلف رعایت شود، خاموشی نابه هنگام در استان قم نخواهیم داشت 
و در همین راستا بخش های صنایع و کشاورزی نیز ضرر و زیانی از این خاموشی ها 

نخواهند داشت.
افزود:  مهدی آهنین پنجه روز چهارشنبه درجلسه ستاد مدیریت بحران قم، 
امسال به دلیل گرمای هوا، مصرف برق ۲۲ درصد در کشور افزایش و به دلیل 

کاهش بارندگی، ظرفیت نیروگاه های برق آبی 3۴ درصد کاهش یافته است.
وی پیش بینی کرد: ۹۸۸ مگاوات نیاز مصرف قم است و با مدیریت بار ۱۱۵ 

مگاوات، ۸۷3 مگاوات در پیک مصرف نیاز است.
وی اضافه کرد: بر اساس نامه وزیر نیرو، امسال حداکثر اجازه برداشت ۷۷۰ 
مگاوات نیروی برق داریم و باید ۱۰۰ مگاوات بیشتر از سال های گذشته مدیریت 

مصرف شود، در غیراینصورت خاموشی ۱۰۰ درصد است.
آهنین پنجه خاطرنشان کرد: اگر مدیریت مصرف برق در بخش های مختلف 
نابه هنگام در استان قم نخواهیم داشت و در همین  رعایت شود، خاموشی 
راستا بخش های صنایع و کشاورزی نیز ضرر و زیانی از این خاموشی ها نخواهند 

داشت.
وی گفت: سال گذشته بیش از ۶ میلیارد تومان پاداش همکاری مشترکان برق 
در استان قم پرداخت شد و اگر امسال نیز این همکاری ادامه داشته باشد، تا ۱۵ 
میلیارد تومان پاداش برای قم لحاظ می شود که در قبوض برق مشترکان اعمال 
خواهد شد. وی اضافه کرد: پارسال حدود ۶ هزار تفاهم نامه در صنایع، چاه های 
کشاورزی، مولدهای خودتامین، تغییر کار اداری، استارت آپ ها و اینترنت اشیا 

مدیریت مصرف انجام شد.
افزایش 20 درصدی مصرف برق در سال جاری

مدیرعامل شرکت توزیع برق قم افزود: با توجه به افزایش ۲۰ درصدی مصرف برق 
در سال جاری، امسال باید ۵۰ مگاوات کمتر از سال گذشته یعنی ۷۷۰ مگاوات 
برق در استان مصرف شود. وی بیان کرد: با توجه به این که ۱۰ درصد برق در استان 
توسط اداره ها مصرف می شود، اگر ساعت کاری اداره ها در استان تغییر یابد، در 

کاهش و مصرف مدیریت پیک موثر خواهد بود.
بیش از 13 هزار مشترک در بخش خانگی پرمصرف هستند 

از ۱3 هزار مشترک در بخش خانگی پرمصرف هستند که  افزود: بیش  وی 
کارشناسان با تماس های تلفنی نسبت به لزوم کاهش و مدیریت مصرف برق 
مشترکان را آگاه می کنند. آهنین پنجه اضافه کرد: ۴۱۵ هزار و ۲۱۰ مشترک 
خانگی درقم وجود دارد که از این تعداد، ۱۹ هزار و ۵3۰ مشترک پرمصرف، ۲۹۹ 

هزار و ۲۲ مشترک خوش مصرف و ۹۶ هزار و ۶۵۸ مشترک کم مصرف هستند.
به گفته وی، وزارت نیرو سقف اوج مصرف را برای استان قم، ۵۵۱ مگاوات برای 
اردیبهشت، ۷۱۸ مگاوات برای خرداد و ۷۷۰ مگاوات برای فصل تابستان در نظر 
گرفته شده است. وی به شهروندان توصیه کرد: تنظیم وسایل سرمایشی در دمای 
۲۶ درجه، خاموشی روشنایی و سرمایشی بعد از پایان کار، جلب همکاری صنایع و 
کشاورزان برای تفاهم نامه با شرکت برق، استفاده حداکثری از مولدهای اختصاصی 
صنایع، تعدیل روشنایی محورهای مواصلاتی، تمرکز بر مصرف مشترکان تجاری و 
خانگی با استفاده از استارت آپ ها و شناسایی مراکز غیرمجازی رمز ارز از جمله 

اقداماتی است که برای کاهش اوج مصرف برق الزامی است.
به گفته آهنین پنجه، تاکنون بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ دستگاه ماینر غیرمجاز در 
استان قم کشف شده است. وی تاکید کرد: امسال شرایط خاص است و همه 
مشترکان در بخش های خانگی، تجاری و کشاورزی باید در کاهش مصرف برق 
همکاری کنند. در حال حاضر بیش از ۵۷۰ هزار مشترک برق در استان قم وجود 
در بخش صنعت،  در بخش کشاورزی، ۲۸.۴ درصد  قم  برق  دارد؛ ۱3 درصد 
3۶.۵۵ درصد در بخش خانگی، ۱۰.۴ درصد در بخش عمومی، ۹.۷۸ درصد سایر 

مصارف و ۱.۸3 در بخش روشنایی معابر مصرف می شود.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم اعلام کرد:

قم در صدر استان های فاقد تنش
 بین کارگر و کارفرما

از استان های  را  این استان  و رفاه اجتماعی استان قم،  تعاون، کار  مدیرکل 
صدرنشین در فقدان تنش بین کارگران و کارفرمایان دانست و بر حفظ این دستاورد 

تأکید کرد. 
مصطفی کاویانی که به صورت ویدئوکنفرانسی در نشست روزچهارشنبه  ستاد 
مدیریت بحران استان در سالن کرامت استانداری سخن می گفت با اشاره به تلاش 
اداره کل متبوع خود برای رعایت حداکثری پروتکل های بهداشتی در مسیر مبارزه 
با کرونا اظهار کرد: بدیهی است در این امر، هم رعایت شیوه نامه ها توسط کارکنان 
این اداره کل و هم رعایت آن ها توسط مردم و ارباب رجوع مورد توجه بوده و خواهد 
بود. وی افزود: قرار گرفتن قم در وضعیت قرمز و یا نارنجی کرونایی و کاهش تعداد 
کارکنان و دورکاری برخی دیگر از آن ها، مشکلاتی را برای ما به دنبال داشته که 
تجمّع بیشتر ارباب رجوع در روزهای حضور کارکنان، تشکیل صفوف هیئت های 

تشخیص و همچنین در نوبت ماندن امور تعاونی ها از آن جمله است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم همچنین ادامه داد: این اداره 
کل بویژه با توجه به اهمیت روزهای قبل از انتخابات سال جاری، به دنبال کسب 
رضایت حداکثری مردم و ارباب رجوع است، ضمن آن که استان قم به عنوان یکی 
از استان های صدرنشین در فقدان تنش بین کارگر و کارفرما شناخته می شود که 

باید این دستاورد مهم را حفظ کرد.
کاویانی سپس از استاندار قم خواست تا بر اساس مصوبه ستاد مدیریت بحران 
استان، اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان را از کاهش حضور کارکنان بر 
اساس محدودیت های کرونایی معاف دارد و استثنائی در این زمینه برای پیشبرد 
بهتر فعالیت ها قائل شود. و اما استاندار قم در ادامه این نشست با این درخواست 
مخالفت کرد و گفت: اگر این باب باز شود، برخی دیگر از دستگاه های پُرمراجعه 
استان نیز خواستار مُستثنا شدن خواهند شد. بهرام سرمست اضافه کرد: مصوّبه 
ستاد ملی مبارزه با کرونا در این زمینه گویاست، بویژه آن جا که طبق این مصوبه، 
نحوه اداره هر دستگاه و ارائه خدمات، به مقام مافوق آن دستگاه تفویض و داده 
شده است و بنابراین نیازی به مصوبه کلی ستاد مدیریت بحران استان در این 
موضوع نیست. وی همچنین خاطر نشان کرد: مصوّبات ستاد ملی مبارزه با کرونا 
در این موضوع مشخص است، لذا برخی ادارات و دستگاه ها نباید به دنبال تعریف 

جداگانه برخی امتیازات خاص برای خود باشند.
  

محمد جواد زرنوش اعلام کرد :

اکران و رونمایی از فیلم »عروسک« در قم
فیلم کوتاه »عروسک« کاری از سیدمحمدجواد زرنوش است که یکی از مهمترین 
مسائل اجتماعی روز را در قاب دوربین به مدت زمان چهار دقیقه به تصویر می 

کشد. 
صورت  به  که  عروسک«  کوتاه  فیلم   « اکران  حاشیه  در  زرنوش  جواد  محمد 
خصوصی در یکی از مجتمع های تجاری استان قم با حضور جمعی از هنرمندان و 
عوامل این فیلم انجام شد، اظهار کرد: این فیلم در روزهای پایانی سال ۹۹ به تولید 
رسیده و دارای ژانری اجتماعی است که به بازی افراد در زندگی روزمره و شغلی 
آنان اشاره دارد. وی اضافه کرد: در این فیلم مردمی دیده می شوند که به شکل 
عروسک توسط دیگر افراد جامعه بازی داده می شوند و برای رسیدن به اهدافشون 
بازیچه قرار می گیرند.  این هنرمند قمی اضافه کرد: این فیلم نقش انسان هایی را 
به تصویر کشیده شده است که در جامعه خط قرمزها را رد می کنند و با برنامه و به 
صورت حساب شده قدم برمی دارند و برای رسیدن به اهدافشان بسیاری از ارزش 
ها را زیر پا می گذارند. زرنوش با اشاره به اینکه »عروسک« نخستین تجربه اش در 
عرصه فیلم سازی پس از سال ها کار تئاتر محسوب می شود، تصریح کرد: این فیلم 

بدون حمایت و به صورت شخصی به تولید رسیده است.

گروه خانواده؛ زهره سعیدی: 
پدر و مادرها همیشه سعی می کنند از آسیب های 
فرزندانشان در دنیای واقعی مراقبت کنند اما شاید دور 
از واقع نباشد که بگوییم در این زمانه فضای مجازی برای 
بچه ها که از اقشار آسیب پذیر هستند، خطرناک تر شده 
است ، اگر بدبینانه نگاه نکنیم همین فضای مجازی در 
زمانه کرونا توانسته خیلی از نیازهای آموزشی و سرگرمی 
و مهارتی بچه ها را مرتفع کند، اما آسیب های آن نیز 

کمتر از مزایایش نیست.
در  هایشان  درگیری  و  ها  بچه  اطلاعات  روزها  این 
فضای مجازی با اخبار ناگوار کرونا، کشتار در سطح 
جهان، کودک آزاری، جنگ و سیل و زلزله، حمله های 
امنیت روانی بچه ها  تبع  به  و  ...بالاتر رفته  و  نظامی 
نیز دچار آسیب شده است. قطعا این آسیب ها برای 
بزرگسالی شان چون سمی است که سلامت روانشان را 
از درون از بین می برد. طبق آمار این روزها استفاده مردم 
از فضای مجازی چند برابر قبل از کرونا شده و همین 
امر به تبع آسیب ها را نیز افزایش داده است بدون اینکه 
هیچ برنامه و محدودیتی برای استفاده از بچه ها در این 

فضاها ایجاد شود.
خیلی از پدر و مادرها در انتقال اخبار مربوط به کرونا و 
دنبال کردن آنها اصلا در منازلشان رعایت فرزندان را نمی 
کنند و مدام تلویزیون روی اخبار شبکه خبر تنظیم شده 
و بچه ها نیز ناخواسته می شنوند در حالیکه اصلا نیازی 
به چنین چیزی نیست. برخی دیگر پدر و مادره هم 
تلاش دارند که بچه هایشان را در فضای مجازی کنترل 
و مدیریت کنند و ترس و نگرانی را از آنها دور سازند، اما 

نحوه آن را بلد نیستند.
روانی  امنیت  و  دارند  روانی  امنیت  به  نیاز  ها  بچه 
زمانی ایجاد می شود که بچه ها از شرایطشان مطمئن 
باشند.کودکی که دائم احساس خطر و ترس و نگرانی 
دارد، امنیت روانی اش به خطر افتاده است و این امر 
سلامت روان او را تهدید می کند. کودکان و نوجوان در 
برابر شنیدن اخبار منفی نسبت به بزرگسالان تأثیرات 
بیشتری می گیرند، به همین دلیل والدین باید خیلی 
مراقب باشند تا بچه های کم سن به بحران دچار نشوند.

شاید برخی والدین بگویند که چطور می توان جلوی 
موج اطلاعات و اخبار را گرفت وقتی همه جا صحبت 
از کرونا یا هزار داستان دیگر است. کودکان به هر حال 
اطلاعاتی از راه های مختلف کسب می کنند اما این 
قرار  اختیارشان  در  نگرانی  موج  بدون  باید  اطلاعات 
داده شود.درصورتی که این مسئله توجه نشود بچه ها 
به مرور دچار افسردگی می شوند که تمام اخبار ناگوار 
آنها را مستعد بیماری می کند. حال که نزدیک به دو 
سال است به دلیل کرونا مدارس تعطیل شده ، والدین 

مسئولیت سنگین تری در این زمینه دارند.

مهمترین راهکارهای مدیریت اخبار منفی برای 
بچه ها

1- نخستین نکته این است که والدین در تمام شرایط 
در کنار فرزندان باشند و به آنها حس امنیت بدهند، 
تمام زمان حضور در منزل را صرف صحبت درباره اخبار 
منفی نکنند و به نوعی ترس و نگرانی های بچه ها را 

کاهش دهند.
2- نکته دوم حضور بچه ها در فضای مجازی باید با 
نظارت و کنترل والدین باشد، چرا که کودکان قدرت 
تجزیه و تحلیل کمتری دارند و غم و غصه ها را نمی 
توانند تحمل کنند و دچار آسیب و عدم امنیت روانی 

می شوند.
3- والدین باید زمان پخش اخبار در کنار فرزندانشان 
باشند چرا که بچه ها نباید از برخی اخبار دور باشند مثلا 
اخبار  کرونا به طور محدود در اختیارشان قرار داده شود 
که در فضاهای عمومی مراقب باشند و بهداشت عمومی 
اما لزومی ندارد همه ترس و وحشت  را رعایت کنند. 
جهان از کرونا را در خبرها ببینند یا آمار فوتی ها را دنبال 

کنند. 
بندی  چارچوب  ها  بچه  برای  را  ها  رسانه  4-اخبار 
کنید تا در برابر اخبار ناگوار که قدرت درک و هضمش 
برای بچه ها سخت تر است، با سوال های عجیب و 
غریب بچه ها مواجه نشوید. بنابراین اگر کودکی از پدر 
بپرسد،  سوالی  اخبار  این  از  برخی  درباره  مادرش  یا 
والدین می بایست فرزندشان را راهنمایی کنند و حتی 
گاهی از توصیه های روان شناسان و معلم ها در این 
زمینه استفاده  کنند. گفت وگو درباره برخی از این اخبار 
ناگوار باید متناسب با سن و سال بچه ها اما با زبانی بالغ 
صورت باید بگیرد تا بچه ها بدانند که کاملا جدی است.
5-از مواجهه با سوالات بچه ها نترسید.سکوت کردن 
و پاسخ ندادن به سوالات بچه ها بی نتیجه است چرا 
که آنها در نهایت با کنجکاوی هایشان مسئله را حدس 
می زنند اما صحبت نکردن درباره آن باعث کج فهمی 
و بدفهمی بچه ها می شود، بنابراین لازم است از همان 
ابتدا برای بچه ها درباره خبرهای دشوار صحبت کنید 
و به آنها توضیح دهید که برای پیگیری این اخبار تنها 
به والدینشان مراجعه کنند. بهترین زمان صحبت در این 
زمینه پس از صرف شام در منازل است حتی اگر والدین 
اینطور مواقع نمی دانند چه بگویند می توانند بحث را 
به زمان دیگری موکول کنند و با یک متخصص روان 
شناس در این رابطه صحبت داشته باشند تا در یک زمان 
مناسب گفت وگو کنند. اگر کودک شما به سراغتان آمده 
و درباره یک بمب گذاری در یک مدرسه از شما سوال 
می پرسد، بهتر است با دقت به او توجه کنید و از او 
بخواهید که دقیق توضیح دهد که چه اطلاعاتی دارد 
چرا که در اینطور مواقع اطلاعات بچه ها با اشتباهات و 

شایعاتی نیز همراه می شود که ذهن بچه ها را درگیر می 
کند. پس از گوش دادن کامل به صحبت های کودکتان 
و توجه به احساسات او بدون پریدن میان کلامش، بهتر 
در  را  او  نشان دهید،  را  است شما هم احساس خود 
آغوش بگیرید و لمس کنید و به او بگویید که شما هم از 
این خبر خیلی ناراحت شدید اما الان او و دوستانش در 
امنیت کامل هستند و این واقعه این ارتباطی به او ندارد.
نکته اصلی این است که بنا به سن و سال بچه به زبان 
خود او صحبت کنید، به اخبار رسانه ها اشاره ای کنید 
اما شایعات را نادیده بگیرید. اگر کودکتان درباره مرگ 
افراد در یک سانحه صحبت می کند شما به جای توجه 
به جزئیات تنها درباره خود مرگ صحبت کنید که انسان 
ها پس از مرگ دیگر هیچ حسی ندارند و از چیزی نمی 
ترسند یا گرسنه و تشنه نمی شوند اما خاطرات خوب آدم 

ها باقی می ماند.
با یک مادر خانه دار دارای دو فرزند که صحبت می کنم 
و درباره حضورش در فضای مجازی می پرسم او مطرح 
می کند که خیلی از اوقات والدین  امروزه به خاطر کار 
عطش  گردد  می  مجازی  فضای  در  بیکاری  حتی  یا 
خبرخوانی و سرگرمی در این فضا زیاد شده و شاید حتی 
گاهی از فرزندانشان ساعت ها بی خبر باشند متاسفانه 
خیلی از این همین بچه ها به دلیل در معرض زیاد فضای 
مجازی و اخبار ناگوار در دوره نوجوانی دچار پرخاشگری 
های زیاد و یا حتی کارهای خلاف کشیده می شوند. 
متاسفانه این رخدادها نتیجه رفتار اشتباه والدین است 
و والدین باید بدانند که خشم و ترس و هیجانات منفی 
بچه های کوچک در نوجوانی و بزرگسالی به شکل های 

نادرستی بروز پیدا می کند.
عنوان  هیچ  به  کودکان  که  است  این  طلایی  نکته 
نباید در معرض اخبار خشونت بار قرار بگیرند چرا که 
اگر  حتی  است  جبران  قابل  غیر  برایشان  تجربه  این 
برای ساعاتی موبایل یا لب تاب در اختیار آنها قرار می 
دهید، کاملا با نظارت والدین و سرزدن های پیاپی باشد 
تا مبادا در ویدئوها یا مکالمات  تصاویر در معرض این 
آسیب ها قرار بگیرند. بنابراین بچه ها حدالامکان اخبار 
تلویزیون را کمتر تماشا کنند، در حضور بچه ها مادران 
گوشی به دست نباشند و در صحبت کردن هایشان به 
تحلیل اخبار منفی والدین نپردازنذ. اگر والدین متوجه 
شدند که کودکشان دچار هیجانات منفی به دلیل اخبار 
منفی شده است، با او صحبت کنند تا احساس امنیت 
برایش ایجاد شود، خیلی از بچه ها امروزه به خاطر کرونا 
ترس از مرگ و بیماری زیاد دارند که والدین می بایست 
این احساس امنیت را به آنها بدهند و شرایط را توضیح 
دهند که در صورت رعایت کردن هیچ اتفاقی برای کسی 
نمی افتد و آنها در امنیت می مانند و خطری آنها را تهدید 

نمی کند.

راه کارهای مدیریت اخبار منفی برای بچه ها؛

 چگونه امنیت روانی بچه ها را تامین کنیم؟

در جلسه ستاد مدیریت بحران استان قم تاکید شد؛

لزوم مدیریت افکار عمومی در راستای 
گسترش واکسیناسیون کرونا

بهرام  با حضور  روز چهارشنبه  که  قم  استان  بحران  مدیریت  در جلسه ستاد 
سرمست استاندار و مدیران دستگاه های اجرایی برگزار شد، بر لزوم اغناسازی و 
مدیریت افکار عمومی در راستای گسترش واکسیناسیون کرونا در سطح استان 

تاکید شد. 
روند  حاضر  حال  در  گفت:  جلسه  این  در  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
مراجعات به پایگاه های بهداشتی در استان قم نزولی است، به طوری که مراجعات 
روزانه هفته قبل ۲ هزار و ۱۰۰ مورد بود، درحالی که اوایل اردیبهشت ماه، چهار هزار 

و ۲۰۰ مورد بود.
محمدرضا قدیر با بیان این که هم اکنون ۴۵۰ نفر در بیمارستان ها بستری و از این 
بین ۹۰ نفر بدحال هستند افزود: تست های مثبت پی سی آر از ۶۰ به ۴۵ درصد 

کاهش یافته و بستری های موقت روزانه بین 3۰۰ تا ۵۰۰ نفر است.
باشیم  مراقب  باید  کرد:  روند، خاطرنشان  این  تداوم  و  بر حفظ  تاکید  با  وی 
کانون های تجمعی باعث پیک های سینوسی نشود و شاهد افزایش مراجعات 
پروتکل های  و  اجتماعی  فاصله گذاری  رعایت  مستلزم  مساله  این  که  نباشیم 

بهداشتی است.
به گفته وی، در حال حاضر واکسیناسیون کرونا در سه مرکز تجمیعی و دو مرکز 
خدمات جامع سلامت انجام می شود و تاکنون ۲۲ هزار دز واکسن در استان قم 

تزریق شده است.
وی خاطرنشان کرد: ۸۸ درصد مرگ ومیر در کووید ۱۹ در افراد سالمند بالای ۶۵ 
سال و افراد دارای بیماری زمینه ای است و ۲۵ درصد افراد بالای ۸۰ سال که به این 

بیماری مبتلا می شوند، دچار عارضه و مرگ می شوند.
وی با بیان این که هدف از واکسیناسیون ایمن سازی افراد است، تاکید کرد: 
دستگاه های متولی و رسانه ها باید نسبت به اغناسازی افکارعمومی تلاش کنند تا 

گروه های هدف برای انجام واکسیناسیون مراجعه کنند.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: میزان بستری 
قطعی و محتمل روزانه مبتلا به کرونا در استان رو به کاهش است و از ۱۷ هزار تست 
انجام شده در هفته گذشته، به ۱۱ هزار و ۶۹۸ تست در هفته جاری کاهش یافته 

که ۲ هزار و ۲۵۶ تست مثبت شده است.
سیامک محبی افزود: درصد مثبت بودن آزمایش های پی سی آر در هفته گذشته 
۵۶.۶ درصد و در حال حاضر به ۴۹ درصد رسیده است که هفته آینده نیز کاهش و 

به تبع آن تعداد بیماران و بیماران بدحال کاهش خواهد یافت.
وی ادامه داد: مناطقی از جمله شهرک قدس و مهدیه در استان همچنان قرمز 

است و هنوز منطقه آبی در استان قم نداریم.
وی با بیان این که در موج سوم کرونا هفت هزار و ۲۱ نفر در طرح شهید سلیمانی 
ره گیری شده اند، گفت: از ۹۸ درصد افراد شناسایی و ره گیری شده در این طرح 
تست گرفته شده و از ۲ هزار و ۲۵۶ بیمار شناسایی شده، ۲ هزار و ۹3 نفر قابل 

ره گیری بودند و بقیه همکاری نکردند.
انجام 12۸ هزار و ۶0۹ تست در طرح شهید سلیمانی

محبی بیان کرد: از ابتدای آغاز طرح شهید سلیمانی در آذرماه پارسال تاکنون، 
ره گیری ۶۹ هزار و ۲۱۰ نفر، انجام ۶۱ هزار تست سریع، شناسایی سه هزار و 
۵۶۶ مورد مثبت، یک هزار و 3۵۶ مورد مراقبت در منزل، ۲۴۶ مورد ارجاع افراد به 

بیمارستان و ۹۵ هزار و ۴۱3 مورد بازرسی از محیط کار انجام شده است.
به گفته وی، تاکنون تعداد ۱۲۸ هزار و ۶۰۹ تست در طرح شهید سلیمانی انجام 

شده است و هدف این طرح به حداقل رسیدن تردد افراد کرونا مثبت است.
وی با بیان این که تاکنون بیش از ۲۴ هزار دز واکسن در استان تزریق شده است، 
ادامه داد: گروه سنی ۷۰ تا ۷۵ سال از ابتدای هفته آینده برای انجام واکسیناسیون 

فراخوان خواهند شد.
سلفچگان،  روستایی  مناطق  واکسیناسیون  افزود:  قم  بهداشت  مرکز  رئیس 
دستجرد ، کهک، پاچیان، قاهان و قلعه چم انجام شده که در دور بعد واکسیناسیون 

در مناطق روستایی، گروه سنی ۶۵ سال به بالا مورد هدف است.
برنامه واکسیناسیون معلولان مراکز نگهداری و جانبازان  محبی اضافه کرد: 
شیمیایی نیز انجام شده است. وی با بیان این که ترس و اعتماد مردم از چالش های 
واکسیناسیون کرونا است، گفت: با وجود این که در گروه سنی ۷۵ سال به بالا، 
۲۲ هزار نفر در استان قم زندگی می کنند تاکنون فقط پنج هزار نفر به مراکز 

واکسیناسیون مراجعه کرده اند.
وی خاطرنشان کرد: اطلاعات بیماران مبتلا به کرونا که در مطب های خصوصی 
شناسایی می شوند باید برای ره گیری در اختیار دانشگاه علوم پزشکی قرار گیرد، 
درحالی که تاکنون کمتر از ۱۰ پزشک این اطلاعات را از طریق فضای مجازی در 

اختیار نماینده دانشگاه قرار داده اند.
محبی افزود: این وضعیت مطلوب نیست و مطب های خصوصی باید ملزم به ارائه 

اطلاعات بیماران مبتلا به کرونا باشند.
معاون عملیات فرماندهی انتظامی قم نیز گفت: برابر مصوبات ستاد کرونا در 
اجرای طرح ممنوعیت تردد بین شهری، پنج گیت در ورودی های استان قم مستقر 
شده است. فرزاد عسگری با بیان این که برابر آمارها، از ۱۵ تا ۲۱ اردیبهشت ماه 3 
هزار و ۲۵۰ فقره جریمه به صورت دستی انجام شده است، افزود: ۱۱ هزار و ۲۰۴ 
جریمه ۵۰۰ هزار تومانی و ۱۰ هزار جریمه یک میلیون تومانی نیز توسط دوربین ها 
ثبت شده است. معاون خدمات شهری شهردار قم نیز گفت: بوستان ها از شنبه 
هفته جاری بازگشایی شده و ضدعفونی سرویس های بهداشتی،  نمازخانه ها و 

آبخوری ها روزانه انجام می شود.
امیر سامع افزود: اطلاع رسانی برای عدم تجمع در بوستان ها با نصب بنر انجام 

شده و در این راستا نظارت های لازم صورت می گیرد.
حسن احمدلو رئیس اتاق اصناف قم نیز گفت: از ۱۵ تا ۲۰ اردیبهشت ماه، 33۱ 

بازرسی از اصناف قم انجام شده و ۵۰ مورد به تعزیرات معرفی شده اند.
مدیرکل مدیریت بحران قم نیز گفت: هفته آینده نیز وضعیت قم نارنجی است و 
حداکثر دو سوم کارکنان دستگاه های اضطراری و یک دوم کارکنان سایر دستگاه ها 
باید در محل کار حضور داشته باشند. محسن اوروجی افزود: تمام مصوبات شرایط 
نارنجی در هفته آینده لازم الاجراست و ورود خودروهای شخصی با پلاک های 
غیربومی ممنوع است و ممنوعیت تردد خودروهای شخصی در شهر نیز از ساعت 
۲۲ تا 3 بامداد ادامه دارد. وی اضافه کرد: مصوباتی از جمله تعطیلی نماز جمعه، 
آموزشگاه ها، مدارس و دانشگاه ها اجرا خواهد شد. وی ادامه داد: در راستای 
گسترش واکسیناسیون در سطح استان، مصلای قدس بعد از تجهیز در اختیار 
دانشگاه علوم پزشکی قرار خواهد گرفت. به گفته اوروجی، آزمون کلاس های نهم 
و دوازدهم از ۲۷ اردیبهشت تا ۲۴ خرداد به صورت حضوری در مدارس برگزاری 
می شود. وی همچنین گفت: بر اساس پیش بینی هواشناسی، در روزهای آینده 
رگبار و رعدوبرق و آب گرفتگی در سطح استان رخ می دهد و دستگاه های متولی 

باید در آمادگی باشند.

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی قم:

۱۳۰ میلیارد تومان تسهیلات در بخش 
کشاورزی قم پرداخت می شود

 معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: با تصویب 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان در سال جاری ۱3۰ میلیارد تومان تسهیلات 

رونق تولید به واحدهای متقاضی بخش کشاورزی پرداخت می شود. 
سید مصطفی منزوی بیان کرد: حمایت از فعالان بخش کشاورزی در قم همواره 
در دستور کار مسئولان استان است و در همین رابطه سال گذشته ۱۱۷ میلیارد 
تومان تسهیلات بانکی به 3۷۷ واحد تولیدی فعال در این بخش پرداخت شد و 

شرایط را برای حفظ و ارتقا فرصت های تولید و اشتغال فراهم آورد.
فراهم کردن شرایط  برای  قم  اهتمام سازمان جهاد کشاورزی  به  بااشاره  وی 
پرداخت انواع تسهیلات به کشاورزان استان توسط بانک های عامل،  افزود: این 
تسهیلات بانکی شامل ۱۱۱ میلیارد تومان سرمایه درگردش و ۶ میلیارد تومان 
سرمایه ثابت بود که در راستای تحقق راهبرد رونق تولید در بخش کشاورزی استان 

به کشاورزان متقاضی پرداخت شد.

 
مشاور عالی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: حدود سه دهه  است که 
نرخ رشد جمعیت کشور روند نزولی به خود گرفته است و این نرخ در سال ۱3۹۸ به 

کمتر از یک درصد رسید و در سال های نه چندان دور به صفر می رسد. 
دکتر محمد اسماعیل اکبری  اظهار داشت: در سال های اول انقلاب، نرخ رشد 
جمعیت  کشور حدود سه درصد بود؛ به این معنا که جمعیت سالانه حدود سه درصد 
نسبت به سال قبل افزایش می یافت، اما از اواخر دهه ۶۰ از این درصد کاسته شد و 
این رقم در ابتدای ورود به دهه ۸۰ به حدود ۱.۵ درصد رسید و در سال ۱3۹۸ رشد 

جمعیت کشور برای اولین بار به کمتر از یک درصد رسید.
وی اعلام کرد که نرخ رشد جمعیت در سال ۹۹ به ۶ دهم درصد رسید و این امر 
حاکی از آن است که در حال افول جمعیتی در کشور هستیم و این موضوع بسیار 

خطرناک است.
رییس انجمن علمی آموزش پزشکی ایران با یادآوری این که بر اساس آمارهای 
رسمی در سال ۱3۹۸ در کشور ۱۷۰ هزار نوزاد کمتر از سال ۱3۹۷ به دنیا آمده و 
در سال ۹۹ هم نسبت به ۹۸، ۸۰ هزار نوزاد کمتر متولد شده است، بیان داشت: 
 )RLF( وضعیت فرزندآوری در کشور به گونه ای است که زیر باروریِ سطح جانشینی
جمعیت در کشور و حتی باروری سطح جانشینی متعارف هستیم به عبارت دیگر قادر 

به حفظ جمعیت جوان کشور نخواهیم بود.
اکبری ادامه داد: نرخ باروری کلی )TFR( در کشور ما در سال ۹۸ حدود ۱.۶ شد 
و در سال گذشته نیز به احتمال بسیار زیاد کمتر  شد و این مقدار قریب ۶۵ درصد نرخ 
باروری موردنیاز برای حفظ جمعیت کشور است، این موضوع نشان می دهد حتماً 

شاهد تغییرات جدی در ساختار جمعیتی خواهیم بود.
گره کور حفظ ساختار جوان جمعیتی کشور باز شود

مشاور عالی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان این که گره کور مراقبت 
از جمعیت و حفظ ساختار جوان جمعیتی ایران باید باز شود، گفت: تا آنجا که در 
توان بوده با کمک تیم علمی همکار اینجانب که متشکل از جمعیت شناسان، 
اقتصاددانان، فعالان حوزه جمعیت و علوم اجتماعی و افراد مختلف گروه های 
پزشکی است، کتبی، شفاهی و حضوری، تذکرات، مشاوره ها و راهنمایی های 
و  نگرفت  قرار  توجه  مورد  باید  که  آن طور  موارد  این  اما  داده شد  متعدد  اجرایی 

غفلت های زیادی صورت پذیرفت.
وی تاکید کرد: مسوولان باید تمهیدات و برنامه ریزی های دقیقی به ویژه در حوزه  
های سلامت، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی برای مراقبت، حفظ جوانی و افزایش 
جمعیت مولد در کشور، انجام دهند و مردم و فعالان اجتماعی نیز باید این امر را جزو 

مطالبات اصلی خود قرار دهند.
رییس انجمن علمی آموزش پزشکی ایران تأکید کرد که اقدامات انجام  شده در 
سال های اخیر چه در ابعاد اقتصادی و چه در ابعاد اجتماعی و سلامت در این زمینه 
بسیار ناچیز و کم اثر بوده و تاکنون نتوانسته از آهنگ کاهش رشد جمعیت بکاهد و 
کمکی به حفظ جوانی جمعیت کند و بلکه برعکس عمل شد، لذا باید به این موضوع 
مهم، توجه بسیار جدی تری شود تا در سال های آتی دچار آسیب  های جدی تر و 

بیش ازپیش نشویم.
برنامه های  ارایه  برای  ریاست جمهوری  انتخابات  نامزدهای  از  اکبری، مطالبه 
اجرایی خود جهت اجرای سیاست های کلی جمعیت ابلاغ شده در سال ۱3۹3 را 
از مردم، صدا و سیما، رسانه ها، فعالان سیاسی- اجتماعی خواستار شد و افزود: 
سرمایه اصلی هر کشوری جمعیت و ساختار جمعیت آن کشور است و آسیب و 
تخریب این سرمایه، عوارض و ضررهای جبران ناپذیری را به همراه خواهد داشت لذا 
حمایت از خانواده و فرزند آوری و اجرای سیاست های کلی نظام در حوزه جمعیت که 

یک تکلیف است و نه سلیقه، و این موضوع باید به مطالبه ملی تبدیل شود.
سالمندی در 20 سال آینده به 2 برابر می رسد

در  جمعیت  سالخوردگی  و  سالمندی  نسبت  اظهارداشت:  همچنین  اکبری 
۲۰ سال آینده به حدود ۲ برابر می رسد، ایران از سال ۱3۹۵ بیشتر پای به سنین 

سالخوردگی گذاشته است و برآورد می شود که تا سال ۱۴3۰ سالخورده و پیر شود.
وی تصریح کرد: مؤلفه ها و ویژگی های ساختار جمعیتی کشور در حال تغییر 
دانست و چند سالی است که روند پیر شدن جمعیت ایران آغاز شده و با سرعت به 

این سمت درحرکت است و درواقع در حال از دست دادن جوانیِ جمعیت هستیم.
بنیانگذار آموزش پزشکی جامعه نگر در جمهوری اسلامی ایران ادامه داد: در سال 
۱33۵ میانه سنی جمعیت ۲۰.۲ سال بوده و در سال ۹۵، میانه سنی حدود 3۰ 
سال محاسبه  شده که نشان می دهد جمعیت ایران قریب به ۱۰ سال پیرتر شده 
است. با افزایش روند سالخوردگی و سالمندی، جمعیت کشور نیاز به مراقبت و هزینه 

بیشتری دارد و باید برنامه های اساسی برای جلوگیری از این روند اتخاذ کرد.

وی، حد بهینه جمعیت سالمند را بین ۶ تا ۷ درصد جمعیت کشور اعلام کرد و 
گفت: اگر نسبت جمعیت سالمند کشوری بیش  از حد مطلوب باشد، کشور گرفتار 

آسیب های جدی اقتصادی، اجتماعی و سیاسی خواهد شد.
با همدلی و همراهی راه حفظ ساختار جوان جمعیتی و رشد جمعیت 

کشور را فراهم کنیم
مشاور عالی وزیر بهداشت به طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده اشاره کرد 
و گفت: اگر این طرح اشکالاتی در زمینه هایی دارد، باید بدون لجاجت و با همدلی و 
وفاق آن ها را برطرف کرد تا کمکی به ساختار و رشد جمعیت کنیم. رسماً دروغ هایی 

به این طرح نسبت داده می شود که بیشتر حاکی از اغراض است.
اکبری ادامه داد: طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده اخیراً به شورای 
نگهبان ارسال شد و این شورا ایراداتی نسبت به آن گرفت که مجلس در حال اصلاح 

این ایرادات است و به زودی طرح به شورای نگهبان برای تصویب ارسال می شود.
معاون پیشین وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی افزود: من معتقد نیستم 
همه جوانب در این طرح دیده شده و ایرادهایی در این طرح هم وجود دارد ولی 
با همدلی و همراهی باید راه حفظ ساختار جوان جمعیتی و رشد جمعیت کشور را 

فراهم کنیم؛ به عبارتی این طرح گام نخست خوبی است.
وی همچنین به اظهار نظرها در مورد این طرح اشاره کرد و گفت: نکته ای که در 
غالب اظهار نظرها مشترک است به دنبال حاشیه ها بودن، است. حواشی سازی 
این طرح بسیار زیاد است و باید به اصل مطلب که حفظ ساختار و افزایش جمعیت 

است، پرداخته شود.
سالانه بیش از 500 هزار سقط جنایی و عمدی در کشور انجام می شود

اکبری با یادآوری برنامه ریزی دقیق و وسیع رسانه ای و حتی تأسیس رسانه  های 
جدید برای عادی جلوه دادن وضعیت جمعیت کشور، اظهار داشت: رسانه  های 
معاند و برخی رسانه های داخلی و حتی رسانه های جدیدالتأسیس با ژست علمی، 
روند جمعیتی کشور را بدون مخاطره جلوه می دهند و برخی رسانه های داخلی 
دانسته و نادانسته با آنها همراهی کرده و تبلیغات وسیعی علیه اصلاحات و اقدامات 
موردنیاز برای مراقبت از جمعیت کشور می کنند و حتی از برخی افراد استفاده 
ابزاری می کنند و به  انحاء مختلف به افراد و جوانان فعال در حوزه جمعیت با رویکردی 
تخریبی فشار می آورند و خواهیم دید که این تبلیغات، ژست های به ظاهر علمی و 

دلسوزانه و فشارها بیشتر خواهد شد.
ویدر گفت و گو با ایرنا  افزود: بیشتر حقوقدانان، استادان دانشگاه و گروه های 
سیاسی، علمی و شبه علمی که نظرات پرهیاهویی در مورد این طرح داشته اند، 
اعلام و اظهار نگرانی نکردند که چه اتفاق شومی برای جمعیت در این کشور در حال 

رخ دادن است! موضوعی که مهم ترین مساله ایران است.
مشاور عالی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان این که ما سالانه بیش 
از ۵۰۰ هزار سقط جنایی و عمدی در کشور داریم، گفت: براساس تحقیقات متقن، 
بیش از ۵۰۰ هزار سقط عمدی در کشور انجام می شود و باید پرسید که متولیان، 
گروه های علمی، تخصصی و مذهبی برای برطرف شدن این معضل، چه اقدام 
جدی  انجام داده اند؟ به عبارتی کدام گروه و مسوول برای کاهش سقط اقدام جدی 

کرده است؟
فرهنگی  و  اقتصادی  سلامت،  و  بهداشتی  مسوولین  که  کرد  تاکید  اکبری 
تمام  باوجود  تبلیغاتی،  اقدامات  باشند.  خود  عملکردهای  پاسخگوی  باید 

سنگ اندازی های قبلی - دردی از وضعیت و روند نامناسب جمعیت دوا نمی کند.

گره کور حفظ ساختار جوان جمعیتی کشور باز شود؛

هشدار؛ جوانی جمعیت ایران در سرازیری پیری
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سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد: ۷۷3 هزار و ۶۹۲ طرح در سال 
بوده  افتتاح شده که شامل ۵۲۸ طرح  بزرگ ملی  از سوی دولت   ۱3۹۹
است؛ افتتاح این طرح ها منجر به اشتغالزایی برای بیش از  ۷۰۹ هزار نفر 
شده است.  به گزارش سازمان برنامه و بودجه کشور، پس از پیروزی انقلاب 
و  توسعه  گفتمان  خودکفایی،  و  استقلال  شعار  با  همسو  ایران،  اسلامی 
پیشرفت در ابعاد اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی سرلوحه برنامه ها 
و اقدامات دولت ها قرار گرفت. در همین راستا دولت تدبیرو امید با اعتقاد به 
توانمندی ها و ظرفیت های داخلی کشور، ضمن اتخاذ رویکرد جدید و اتکا بر 
خرد جمعی، پیشرفت و توسعه متوازن و همه جانبه ای که ضامن برآورده شدن 
نیازهای نسل حاضر و نسل های آینده کشور باشد را در بستر امکانات و شرایط 

موجود در دستور کار خود قرار داد.
در این زمینه رعایت عدالت در توزیع جغرافیایی و توسعه متوازن منطقه ای 

مبتنی بر آمایش سرزمین به عنوان یکی از مهمترین اولویت های توسعه 
فراگیر مورد عنایت ویژه دولت تدبیر و امید بود. یکی از اقدامات مهمی که در 
دوران اوج تحریم ها و فشارهای اقتصادی بویژه در شرایط شروع ویروس کرونا 
در حال اجرا بوده طرح »پنجشنبه  های افتتاح« و پویش »تدبیر و امید برای 
جهش تولید« است. این حرکت که در سال جهش تولید و با دستورات صریح 
و پیگیری های رئیس جمهوری در نقاط مختلف کشور آغاز شد، در شرایطی 
انجام می شود که کمتر از یکسال به پایان دولت دوازدهم باقی مانده است، 
این موضوع،  گویای عزم جدی دولت برای انجام پروژه های ملی با وجود 
تمامی سختی هایی است که در مسیر عملیاتی شدن برنامه های دولت وجود 

دارد.
تدبیر و امید برای جهش تولید

معاونت ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری با انتشار گزارش 

»تدبیرو امید برای جهش تولید« گزارش جامعی از برنامه افتتاح طرح های 
بزرگ و مهم دولت در سال جهش تولید ارائه کرده است.

بر اساس این گزارش در ۵۸ برنامه از سلسله برنامه های »پنجشنبه  های 
از ۷۷3 هزار طرح کوچک، بزرگ و متوسط در حوزه های  افتتاح«، بیش 
و  مختلفی همچون نفت، گازو پتروشیمی، زیربنایی، آب و برق، صنعت 
معدن، راه و ساختمان، کشاورزی، بهداشت و درمان، خدمات، اکوسیستم 

دانش بنیان و گردشگری افتتاح شده است.
مجموع سرمایه گذاری انجام شده برای افتتاح این پروژه ها حدود یک هزار و 
۲۰۰ هزار میلیارد تومان )۱۲۰۰ هزار میلیارد تومان( بوده و گستره جغرافیایی 
پویش جهش تولید، سراسر ایران بوده و همه استان های کشور شاهد افتتاح 
طرح های مهم در جریان این پویش بوده اند. به عنوان مثال در استان محروم 
»سیستان و بلوچستان«، شاهد افتتاح بیش از ۸۰۰ پروژه با سرمایه گذاری 
بیش از ۴3 هزار میلیارد تومان بوده ایم که منجر به ایجاد بیش از ۶۰ هزار شغل 
شده است. در استان های »بوشهر«، »هرمزگان«، »خوزستان«، »ایلام« و 
سایر استان های کشور نیز هزاران میلیارد تومان برای افتتاح طرح های پویش 

جهش تولید سرمایه گذاری شده است.
و ۱۴  آبرسانی  طرح  ملی، ۱۹  سد  افتتاح ۱۴  بر  افزون  پویش،  این  در 
تصفیه خانه فاضلاب، به یک هزار و ۵۶۰ روستا با جمعیت بیش از یک میلیون 
نفر آبرسانی پایدار صورت گرفته و با افتتاح ابرپروژه پالایشگاه »بیدبلند« خلیج 
فارس، آرزوی دیرین تبدیل گاز مشعل به خوراک پالایشگاه به حقیقت پیوسته 
است. افتتاح پروژه خط لوله »گوره-جاسک« دیگر پروژه مهم افتتاح شده در 
پویش جهش تولید است. با افتتاح این پروژه فوق راهبردی، برای اولین بار در 

تاریخ ایران، از هر دو سوی »تنگه هرمز« نفت صادر خواهیم کرد.
در سال ۹۹ و در جریان پویش جهش تولید، بخش مهمی از پروژه بسیار مهم 
انتقال آب خلیج فارس به فلات مرکزی ایران نیز با هدف توسعه متوازن کشور 

و استفاده بهینه از منابع آبی در دسترس، به بهره برداری رسید.
همچنین، راه آهن »خواف- هرات« دیگر طرح راهبردی کشور بود که در 
سال گذشته افتتاح شد و گام بسیار مهمی برای توسعه مناسبات منطقه ای و 
توسعه زیرساخت های حمل ونقل ریلی با هدف گسترش مناسبات تجاری با 

همسایگان و دیگر شرکای اقتصادی کشور، به شمار می رود.
کرونا،  از  ناشی  اقتصادی  فشار  و  آمریکا  گسترده  تحریم های  اگرچه 
این  اما  ایران قرار داده،  محدودیت های زیادی را پیش روی دولت و ملت 
فشارها خللی در عزم و اراده دولت برای تحقق وعده ها و خدمت رسانی به هم 

میهنان ایجاد نکرده است.

با اشتغالزایی برای بیش از  70۹ هزار نفر انجام شد؛

افتتاح بیش از 77۳ هزار طرح در سال 1۳99

یک اقتصاددان اظهار داشت: وقتی انتظارات در جامعه 
بالا می رود موجب بروز پدیده پول داغ می شود یعنی تمایل 
مردم به نگهداری پول کاهش می یابد و در نتیجه تقاضا برای 
کالا افزایش می یابد. یا با افزایش سرعت گردش پول و پایه 

پولی نرخ تورم در بازار افزایش خواهد یافت. 
مرتضی عزتی در مورد تاثیر برداشتن احتمالی تحریم ها 
بر کاهش نرخ تورم گفت: تحریم ها از چند طریق موجب 
تورم در ایران شده است که برداشتن آنها موجب برعکس 
شدن مسیر تاثیرگذاری آن می شود و نرخ تورم در کشور 
کاهش می یابد. یکی از این مسیرها که باعث افزایش تورم 
شده، کاهش درآمدهای ارزی و به طبع آن کاهش عرضه ارز 
است. باید توجه داشت که وقتی تقاضای ارز پایدار باشد در 
حالیکه عرضه افت دارد، موجب افزایش قیمت ارز می شود.
وی ادامه داد: متاسفانه به ارز بعنوان بازار مالی نگریسته 
نرخ ها وجود  برای  افزایشی  انداز  و وقتی چشم  می شود 
دارد، گروهی زیادی از دارندگان سرمایه با هجوم به این بازار، 

تقاضا و در نتیجه نرخ ارز را افزایش می دهند.
این استاد دانشگاه تصریح کرد: اساسا افزایش نرخ ارز از 
دو کانال موجب افزایش نرخ تورم می شود. نخست اینکه 
باید  افزایش می دهد.  را  به ریال  قیمت کالاهای وارداتی 
توجه داشت که بخشی بزرگی از کالاهای وارداتی جزو مواد 
اولیه، تجهیزات و ماشین آلات است که بالطبع با افزایش 

نرخ ارز قیمت تمام شده کالاها افزایش می یابد.
عزتی افزود: مسیر دوم جایگزینی صادرات است. یعنی 
یک صادرکننده کالاهای صادراتی را به تناسب تبدیل نرخ 
ارز به ریال ارزش گذاری می کند مثلا وقتی نرخ ارز ۴ برابر 

می شود صادرکننده در قبال کالای صادراتی ۴ برابر ریال 
دریافت می کند بنابراین طبیعتا انتظار دارد که کالای خود 
را در داخل با قیمت بالا بفروشد که آن نیز موجب افزایش 

تورم در کشور می شود.
این اقتصاددان با اشاره به تاثیر درآمدهای ارزی بر افزایش 
ارزی  درآمدهای  کاهش  با  دولت  وقتی  گفت:  تورم  نرخ 
مواجه می شود تمایل به فروش ارز خود با نرخ های بالاتر 
را دارد تا ریال بیشتری تامین شود. یا با کاهش درآمدهای 
ارزی، دولت به دنبال تامین بودجه از طریق انتشار پول 

می رود که آن نیز نرخ تورم را بالا خواهد برد.
وی خاطرنشان کرد: بازارهای مختلف بویژه بازارهای مالی 
سرایت پذیر هستند یعنی وقتی نرخ دلار بالا می رود انتظار 
افزایش نرخ ها در بازار سرمایه، مسکن و طلا را داریم که 

مجموع آنها موجب تورم می شود.
شد:  یادآور  مدرس  تربیت  دانشگاه  اقتصاد  استاد 
همچنین وقتی انتظارات در جامعه بالا می رود موجب بروز 
پدیده پول داغ می شود یعنی تمایل مردم به نگهداری پول 
کاهش می یابد و در نتیجه تقاضا برای کالا افزایش می یابد. 

یا با افزایش سرعت گردش پول و پایه پولی نرخ تورم در بازار 
افزایش خواهد یافت.

عزتی تاکید کرد: بنابراین وقتی تحریم ها برداشته شود 
به شرط سیاست های اقتصادی درست دولت، این مسیر 
وارون خواهد شد یعنی با افزایش درآمدهای ارزی؛ عرضه 
ارز افزایش، قیمت ارز کاهش، نرخ ریالی مواد اولیه وارداتی 
کاهش و در نتیجه نرخ تورم با افزایش تولید کالا کاهش 
می یابد. همچنین دولت دیگر تمایل به انتشار پول نخواهد 

داشت.
وی اضافه کرد: بدلیل سرایت پذیری بازارهالی مالی، با 
کاهش نرخ ارز، سایر بازارها نیز با افت قیمت مواجه خواهند 

شد هرچند که تاثیر آن پاید پس تا یکسال مشاهده شود.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه برداشتن تحریم ها موجب 
داد:  ادامه  می شود،  آن  وفور  و  وارداتی  کالاهای  افزایش 
وقتی عرضه کالا بیشتر شود قیمت آن نیز کاهش می یابد 
و پول داغ تبدیل به پول سرد یا ملایم می شود. البته تمامی 
این موضوعات بسته به تمایل دولت به عنوان اصلی ترین 
عرضه کننده ارز دارد یعنی اگر دولت مانع عرضه ارز شود 

این مسیر اتفاق نخواهد افتاد.
عزتی خاطرنشان کرد: البته اینکه درآمدهای دولت مانند 
دو سال اخیر به بودجه تزریق نشود، اتفاق خوبی است چون 
اگر این درآمدها به سمت تولید سوق یابد در یک یا دو سال 
باعث رشد اقتصادی خواهد شد که این رشد اقتصاد خود 
باعث کاهش نرخ تورم و حتی تک رقمی شدن آن می شود. 
به  این موضوعات بسته  تاکید می کنم که تمام  باز  البته 

سیاست دولت دارد.

یک اقتصاددان :

نرخ ارز از دو مسیر، تورم را افزایش می دهد

رئیس کل گمرک ایران خبرداد:

تجارت ۳.۴ میلیارد دلاری ایران با اوراسیا 
در سال ۹۹ 

رئیس کل گمرک از تجارت 3.۴ میلیارد دلاری ایران با اوراسیا در سال ۹۹ خبر 
داد.

مهدی میراشرفی رئیس کل گمرک گفت: تجارت کشورمان در سال ۹۹ با 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا بیش از ۸.۶ میلیون تن کالا، به ارزش سه میلیارد و 
۴۰۷ میلیون دلار بوده است که سهم صادرات کالا های ایرانی در این تجارت 3۱ 

درصد و واردات از این کشور ها به ایران ۶۹ درصد بوده است.
وی افزود: تجارت کشورمان با پنج کشور عضو اتحادیه گمرکی و اقتصادی 
اوراسیا در سال ۹۹، جمعا هشت میلیون و ۶۸۲ هزار و ۱۹۱ تن به ارزش سه 
میلیارد و ۴۰۷ میلیون و ۴۶۷ هزار و ۲۱۲ دلار بوده است که ۶ میلیون و دوهزار 
و ۷۸۸ تن به ارزش دو میلیارد و 3۵۸ میلیون و 3۸۱ هزارو ۷۲۰ دلار واردات 
کشورمان از این پنج کشور بوده است که ۶۹ درصدکل تجارت مان با این اتحادیه 
است و دو میلیون و ۶۷۹ هزار و ۴۰3 تن به ارزش یک میلیارد و ۴۹ میلیون و 
۸۵ هزار و ۴۹۲ دلار و سهمی برابربا 3۱ درصد کل تجارتمان با این اتحادیه نیز 

صادرات کالا های ایرانی بوده است.
معاون وزیر اقتصاد گفت: پس از اجرایی شدن موافقت نامه تجارت ترجیحی 
ایران با اتحادیه گمرکی و اقتصادی اوراسیا درپنجم آبان سال ۱3۹۸، تجارت 
کشورمان با اعضای این اتحادیه رشد قابل ملاحظه ای را تجربه کرده است و 
در سال ۹۹ با وجود توقف تجارت در مرز ها و محدودیت های کرونایی در ارزش 
واردات و صادرات به ترتیب یک درصد و و دو درصد کاهش را تجربه کردیم، در 
صورتی که در کارنامه تجارت خارجی کشور در این سال کاهشی بیشتر از ۱۵ 
درصد را شاهد بودیم، اما خوشبختانه تجارت با کشور های عضو این اتحادیه 

تغییرات اندکی را نسبت به سایرین به همراه داشته است.
میراشرفی درخصوص میزان تجارت کشورمان با هریک ازاعضای اتحادیه 
اوراسیا توضیح داد: روسیه جمعابا ۶ میلیون و 3۰۰ هزارو ۸3۷ تن به ارزش 
دو میلیارد و ۶۲۵ میلیون و ۹۹۰ هزارو ۴۹3 دلار اولین شریک کشورمان در 
این اتحادیه بوده است که رشد ۱۹ درصدی در فروش کالا به ایران و رشد ۱۰ 
درصدی در خرید کالای ایرانی نسبت به سال ۹۸ داشته است وجمعا ۷۷ درصد 

تجارتمان با این اتحادیه با روسیه بوده است.
وی در ادامه در خصوص تجارت ایران با روسیه گفت:پنج میلیون و ۲۴۰ هزارو 
۴۴ تن کالا به ارزش دو میلیارد و ۱۱۶ میلیون و ۷3 هزار و ۵۷۶ دلار کالا از 
روسیه وارد کشور شده است که بیش از ۸۹ درصد وارداتمان ازاین اتحادیه به 
شمار می رود و یک میلیون و ۶۰ هزار و ۷۹3 تن کالا به ارزش ۵۰۹ میلیون و 
۹۱۷ هزار و ۹۱۷ دلار کالای ایرانی در سال ۹۹ به روسیه صادر شده که ۴۸ 

درصد صادراتمان به این اتحادیه بوده است.
معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک افزود: قزاقستان با یک میلیون و ۷۸ 
هزار و ۵۸۵ تن به ارزش 3۶۹ میلیون و ۲۰۹ هزار و ۵۶۴ دلار، از مجموع واردات 
و صادرات دومین شریک تجاری ایران در اتحادیه اقتصادی و گمرکی اوراسیا 
است که ۷۴۱ هزار و ۵۱۰ تن کالا به ارزش ۲۰۱ میلیون و ۲۱۲ هزار و ۵۰۸ 
دلار از این کشور خریداری شده و 33۷ هزار و ۷۵ تن کالای ایرانی به ارزش 
۱۶۷ میلیون و ۹۹۷ هزار و ۵۶ دلار به آن صادر شده است. پس از قزاقستان 
نیز ارمنستان با یک میلیون و ۲۵۱ هزارو ۷۱۴ تن کالا به ارزش 3۲۱ میلیون 
و ۸۶۷ هزار و ۹۷3 دلار، سومین شریک کشورمان باخرید 3۰۴ میلیون و ۵۴۸ 
هزار و ۸۲۵ دلار کالای ایرانی و فروش ۱۷ میلیون 3۱۹ هزار و ۱۱۲ دلار کالا به 

ایران بوده است.
ارزش ۵۲  به  کالا  تن  و ۴۹۷  با ۱۹ هزار  بلاروس جمعا  میراشرفی گفت: 
میلیون و 33۷ هزار دلار که ۲۱ میلیون و ۱۱۷ هزار و ۴۵۴ دلار آن، صادرات 
کالا های ایرانی به این کشور و 3۱ میلیون و ۲۲۰ هزار و ۲۴۱ دلار آن، فروش کالا 
ازبلاروس به ایران بوده است و این کشور چهارمین شریک تجاری ایران دراین 
اتحادیه بوده است و نهایتا قرقیزستان پنجمین شریک تجاری ایران دراتحادیه 
گمرکی و اقتصادی ارواسیا در سال ۹۹ با ۴۰ هزارو ۵۲۱ تن کالا به ارزش ۴۸ 
میلیون و ۴۲۶ هزار و 3۰ دلار، که سهم صادرات کالای ایرانی به این کشور ۴۵ 
میلیون و ۸۵۱ هزارو ۶۲۰ دلار و واردات از این کشوربه ایران دو میلیون و ۵۷۴ 
هزار و ۴۱۰ دلار بوده است. گفتنی است؛ ۱۸3 میلیون نفر درپنج کشور عضو 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا زندگی می کنند که نزدیک به ۱۴۰ میلیون نفر )حدود 

۷۷ درصد( آن در کشور روسیه زندگی می کنند.

رمزارزهایی که نباید بخرید
تبلیغ فروش رمزارزها با قیمتی کمتر از بازار در شبکه های اجتماعی این روزها 
و در شرایطی که بازار ارزهای دیجیتال و بیت کوین داغ شده، از سوی مجرمان 

سایبری باهدف سوء استفاده از شهروندان صورت می گیرد. 
به گزارش ایسنا، بازار رمزارزها این روزها بسیار داغ شده و به نظر می رسد 
بخشی از سرمایه  مردم در ایران هم به سمت ارزهای دیجیتالی رفته است. البته 
موضوع استخراج بیت کوین پیش از این هم مطرح بود، اما اکنون خرید و فروش 
این رمزارز به عنوان روشی برای سرمایه گذاری باب شده و این موضوع واکنش 
مسوولان را هم به دنبال داشته است که معتقدند رمزارزها بازار پرنوسانی دارند 
و نه تنها تضمینی برای ادامه روند صعودی آنها نیست، بلکه منجر به خروج ارز 

از کشور می شوند.
این روزها بیشتر مردم با بازارهای مالی از جمله بازار بورس، بورس کالا و 
ارزهای دیجیتال آشنا هستند. به اعتقاد کارشناسان از سوی دیگر ارزهای 
دیجیتال با توجه به ماهیتی که دارند و از آنجایی که برخی ارزها تحت کنترل 
دولت ها نیست و بیشتر ارزها هم در کنترل دولت های خارجی هستند که در 
ایران هیچگونه نظارتی بر آنها وجود ندارد، احتمال کلاهبرداری بیشتری را 
فراهم می کنند. این روزها که قیمت بیت کوین هم افزایش یافته، بازار را برای 
کلاهبرداری گرمتر کرده است. در این شرایط، در فضای مجازی و به خصوص 
کانال ها و گروه های شبکه های اجتماعی شاهد تبلیغ فروش ارز با قیمت کمتر 
هستیم و مجرمان سایبری در این ترفند، با تبلیغ ارز به قیمت کمتر از بازار به 
دنبال کلاه برداری هستند. احتمال گرفتار شدن در دام فیشینگ،  یکی از موارد 
مجرمانه در معاملات ارزی در بستر فضای مجازی است. مجرمان سایبری با 
تبلیغات فراوان ارز ارزان در کانال ها و گروه های شبکه های اجتماعی شهروندان 
را ترغیب به واریز بیعانه یا وجه برای خرید ارز می کنند و پس از دریافت بیعانه یا 
وجه، دیگر پاسخگوی مشتری نخواهند بود. در این شرایط همچنین احتمال 
فروش ارزهای تقلبی دور از انتظار نیست و  تنها در این خرید سرمایه شهروندان 
به سرقت رفته، بلکه به همراه داشتن این ارزهای تقلبی خصوصاً در کشور دیگر 
می تواند برای آن ها دردسرآفرین باشد. هجوم مردم به یک کالا و خدمت، منجر 
به بالا رفتن قیمت و کلاهبرداری می شود. کلاهبرداران در شبکه های اجتماعی 
بالاتری خریداری  قیمت  با  را  بیت کوین شما  که  اعلام می کنند  کانال ها  و 
می کنند و یا با قیمت پایین تر می فروشند؛ در هر دو حالت احتمال کلاهبرداری 
به شدت زیاد است. بسیاری از افراد، فریب این کلاهبرداری ها را می خورند 
و پول را انتقال می دهند، اما ارزی دریافت نمی کنند و کلاهبردار هم این پول 
را با روش های مختلف از سیستم مالی کشور خارج می کند. بنابراین از سوی 
کارشناسان توصیه می شود کاربران در مواجهه با تبلیغات صفحات اجتماعی 
و صرافی هایی که هزینه هایی پایین تر از هزینه های موجود در سایت های معتبر 
ارائه می کنند، فریب این قیمت های پایین را نخورند و همچنین هنگام فرآیند 

خرید و فروش هم، موارد احتیاطی لازم را رعایت کنند تا متضرر نشوند.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره ۱۹۵۶/۴۶۴/۱۴۹۵ اصلی 
واقع در بخش دو ثبت قم )نیروگاه خیابان شهید سامانلو کوچه 3۱ پلاک ۷( که بنام عبدالله محمدزاده فرزند لطفعلی 
میباشد در حال حاضر در جریان ثبت می باشد که به علت عدم رعایت ماده ۶۷ آئین نامه قانون ثبت )عدم رعایت فواصل 
آگهی و روز تحدید حدود( تحدید حدود بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا 
طبق تبصره ماده ۱3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک مذکور به 
وارده ۲/۱۲۸۰-۱۴۰۰/۰۲/۲۰ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز یک شنبه مورخ ۱۴۰۰/۰3/3۰ ساعت 
۸/3۰ الی ۱۲/3۰ ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین و مجاورین یا وکیل و یا نماینده 
قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ 
تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین و مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته 
و رسیدگی خواهد شد. ضمنا طبق تبصره ماده واحده مصوب ۷3/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند. )م الف 

)۱3۹۴۷
عباس پور حسنی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

-----------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه خانم مریم جان علی طی وکالتنامه شماره ۵۹۸۸۹ مورخ ۱۴۰۰/۰۱/۱۷ دفتر ۲۹ قم از طرف آقای ابوالفضل 
گلستانی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت تمامی ۱۴۰ سهم مشاع از ۱۰۴۷۵/۹۰ 
سهم ششدانگ پلاک ۱۱۲3۹/3-اصلی واقع در بخش یک ثبت قم در دفتر ۴۶۱ صفحه ۲3۵ ذیل ثبت ۷۷۸۴۵ بنام 

آقای ابوالفضل گلستانی ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل ۴۰۵۷۱۷ صادر و تسلیم شده است که از طرف خانم 
مریم جان علی طی وکالتنامه شماره فوق الذکر از طرف مالک فوق اعلام گردیده است سند مالکیت مزبور به علت سهل 

انگاری مفقود شده است، که در حال حاضر در این اداره در شرف صدور المثنی بنام ایشان میباشد لذا مراتب طبق تبصره 
۱ اصلاحی از ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ رو کتبا به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱3۹۴۸(
داود فهیمی نیک-سرپرست ثبت اسناد منطقه یک قم

-----------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

خانم ریحانه عزیزی کلامی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت به شماره ۱۶۲۴۲۵ 
در دفتر الکترونیک شماره ۱3۹۸۲۰33۰۰۰۱۰۲۶۹۶۸ نسبت به شش دانگ مربوط به پلاک ثبتی ۱۱۱۵۱/۲۰ اصلی 
واقع در بخش ۱ ثبت قم، که طی سند قطعی ۲۹۲۰۸-۹۸/۱۰/۱۲ دفتر ۲۷ قم ثبت شده است، سند صادره به علت 
سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند.  لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی 
ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و 
ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱3۹۴۹(
داود فهیمی نیک-رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 1 قم

نائب رئیس کانون سراسری مرغداران گوشتی کشور از افزایش قیمت مرغ در 
روزهای پایان اردیبهشت و ابتدای خرداد با کاهش تولید مرغ خبر داد و گفت: 

کندی در تامین نهاده های دامی مشکلاتی را برای مرغداران ایجاد کرده است. 
حبیب اسدالله نژاد درباره آخرین وضعیت تولید و عرضه مرغ در کشور، اظهار 
کرد: در فروردین ماه شاهد عقب افتادن از برنامه جوجه ریزی و کاهش تولید مرغ 

بوده ایم.
وی ادامه داد: بر اساس برنامه وزارت جهادکشاورزی برای تامین مرغ اردیبهشت 
باید در فرودین ماه ۱۲۵ میلیون قطعه جوجه ریزی انجام می شدٰ اما حداکثر ۱۱3 

میلیون قطعه جوجه ریزی انجام شده است.
 اسدالله نژاد کاهش ۱۲ میلیون قطعه جوجه ریزی را عاملی دانست که می تواند 
در روزهای پایانی اردیبهشت و ابتدای خرداد موجب افزایش قیمت مرغ در بازار 

شود.

نائب رئیس کانون سراسری مرغداران گوشتی کشور همچنین از کندتر شدن 
تامین نهاده های دامی خبر داد و گفت: زمان تحویل نهاده های دامی به مرغداران 
از زمان ثبت نام در سامانه بازرگان به بیش از ۱۵ روز افزایش یافته است در حالی که 

این زمان حداکثر یک هفته بود.
اسدالله نژاد تصریح کرد: کندی تامین نهاده ها موجب می شود مرغداران در 

تغذیه مرغ ها با مشکل مواج شوند.
وی همچنین از افزایش سایر مولفه های تولید مانند ریز مغذی ها خبر داد.

اسدالله نژاد افزود: گرانی ریز مغذی ها با ادامه گران فروشی جوجه یکروزه هزینه 
تمام شده تولید را افزایش داده است.

وی یادآور شد: قیمت هر قطعه جوجه یکرزوه ۷ هزار و ۵۰۰ تومان است که 3 
هزار و 3۰۰ تومان بیشتر از قیمت مصوب آن است.

اسدالله نژاد با تاکید بر اینکه ما درخواست افزایش قیمت مصوب مرغ با توجه به 
بالا رفتن قیمت  مولفه های تولید داریم، اظهار کرد: زیان مرغداران منتج به کاهش 

بیشتر تولید در ماه های آینده و بالا رفتن قیمت مرغ می شود.

نائب رئیس کانون سراسری مرغداران گوشتی کشورخبرداد:

گرانی مرغ در روزهای آتی با کاهش تولید
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رئیس پیشین فدراسیون فوتبال با بیان اینکه باید به تیم مدیریت جدید این 
فدراسیون فرصت داد گفت: مشکل اصلی فوتبال »پول« است و اگر حق پخش 

تلویزیونی داده شود جهش بلندی خواهیم داشت.
امیر عابدینی در گفتگو با سایت فدراسیون فوتبال تحلیل خود از آینده مدیریتی 
فوتبال ایران را هم به این شکل ارائه داد: با شناختی که از عزیزی خادم و اعضای 
هیات رئیسه و مدیران فدراسیون دارم، تحقیقاتی که انجام دادم و تجربه ای که دارم 
به نظرم آینده فوتبال را می شود مثبت دید. انقدر درگیر ارقام و اعداد و بحران های 
موجود نباشیم و قضاوت درست انجام بدهیم. باید به فدراسیون فرصت داد و نباید 
به آنها تاخت یا تعریف کرد. چطور می شود وقتی به قول قدیمی ها امتحانات ثلث 
اول تیم مدیریتی جدید هم شروع نشده چنین حجم از حملات و انتقاداتی را 
متوجه آنها کرد. اگر الان نارسایی وجود دارد به خاطر بحران هایی است که به میراث 
رسیده و برای یکی یکی آنها باید راه علاج پیدا کرد تا در آینده سیستم سکته نزند. 
ما برای نمره دادن به عملکرد مدیریت فدراسیون باید صبر کنیم. این نارسایی های 
سیستمی و بعضا فردی و دشمنی هایی که ممکن است وجود داشته باشد، برای 
اینکه چرخ  دنده های به درستی مقابل هم قرار بگیرند و مقدمات حرکت را فراهم 
کنند مقاومت می کنند. رسیدگی و ورود به آنها چالش ایجاد می کند ولی باید انجام 
شود. این اتفاق به ضرر عزیزی خادم یا هر مدیر دیگری نیست. به ضرر فوتبال 
کشور تمام می شود. با زمین زدن فدراسیون با هر دلیل و منطقی، این فوتبال است 
که ضربه می خورد.  » با سیستم و بستر قبلی به هیچ عنوان نمی  توان حرکت رو 
به جلو داشت« عابدینی با تاکید روی این مساله اضافه کرد: همین جا باید بگویم 
که رئیس فدراسیون فوتبال و همکارانش به خوبی می دانستد که چه فدراسیونی 
را تحویل گرفتند. می دانستند فاجعه ویلموتس و دستیارانش به چه شکل است و 
داستان ساختمان و شستا در چه مرحله ای است. مدیریت فدراسیون باید بداند که 
با حرف زدن درباره گذشته و انداختن تقصیر گرند قبلی ها چیزی درست نمی شود. 
الان مسوولیت کار دست آنهاست و باید با جدیت و مسئولیت پذیری کامل فکری به 
حال رفع مشکلات داشته باشند. خوشبخانه ما شاهد بهانه جویی از سوی مدیریت 
جدید هم نبوده ایم. ولی این واقعیت را هم نباید نادیده گرفت که حل شدن این 
بحران ها در دو ماه و سه ماه اتفاق نمی افتد و نیاز به زمان دارد. بستر به قدری ایراد 
دارد که تصمیم درست شما هم ممکن است در این موقعیت نتیجه منفی بدهد. 
زود قضاوت نکنیم و به خاطر فوتبال زمان بدهیم. امیر عابدینی در بخش دیگری 
از صحبت های خود اظهار داشت: می شود مثل خیلی ها غیرمنصفانه قضاوت 
کرد. هستند افراد و گروه هایی که دوست دارند این فدراسیون هم مثل قبل اداره 
شود. ولی وقتی آمده اند که تغییر مثبت ایجاد کنند و انگیزه هم دارند مانع بر سر راه 
نگذاریم. اکثریت اذهان عمومی و جامعه نخبه ورزش و فوتبال ایران هم می داند که 

ماجرای قرارداد عجیب ویلموتس چیست. همه می دانند سیستم شکایت شستا از 
فدراسیون فوتبال به چه شکل پیش رفت و حکم نهایی در چه زمانی صادر شد و چه 
کسی تعهد داد و اجرا نکرد. این دوستان مدیر هستند و هیچ کسی توان مقاومت 
کردن در مقابل حکم قضایی را ندارد. عزیزی خادم و سایر مدیران فدراسیون 
قاضی القضات که نیستند. باید به حکم قضایی احترام بگذارند اما برای استیفای 
حق فوتبال اگر واقعا حقوقی ضایع شده باید اقدامات عاجل انجام بدهند. همه 
می دانیم صفر تا صد پرونده مصادره ساختمان ها هم به این فدراسیون ربطی 
نداشته است. این مدیر ورزشی افزود: پیشنهادم به فدراسیون فوتبال این است که 
به دور از حاشیه کار کنند. اگر قرار باشد دچار روزمرگی شوند قطعا با مشکل رو به 
رو خواهند شد. به شایعات و نقدهای غیرمنصفانه بی توجه باشند و فقط کار کنند. 
تجربه سال ها مدیریت من در ورزش می گوید شما اگر از بام تا شام کاری کنی، 
در زمینه های اقتصادی و فنی و آموزش و موارد دیگر کارهای بزرگ انجام بدهید، 
باز هم هستند افرادی که چوب نارضایتی را بالا می برند. ولی قرار نیست تا وقتی 

کار برای انجام دادن هست به اینها گوش کرد. پاسخ هر شایعه را فقط باید با کار و 
تلاش برای کسب موفقیت داد. کار همان طور که گفتم سنگین است. این مدیریت 
آستین بالا زده و وارد گود شده است. مردم هم شاید برخی موارد اعتراض هایی 
بکنند، اما وجدان بیداری دارند. بر اساس قضاوت های وجدانی همه خواهند 
فهمید که گذشته چه بوده و حال چگونه با مدیریت جدید پیش می رود. برخی ها 
هم ممکن است دستشان قطع شده باشد و آرزوهایی را برای بازگشت دنبال کنند. 
به آنها هم کار نباید داشت. عابدینی درباره شرایط حساس تیم ملی فوتبال ایران 
هم در مقدماتی جام جهانی به نکات جالب توجهی اشاره کرد و گفت: از هر نظر 
بضاعت صعود به مرحله بعدی و حتی جام جهانی را داریم. تنها جایی که مشکل 
وجود دارد مسائل مالی است که این دولت یا دولت بعدی و تمام دستگاه ها باید 
از تیم های ملی حمایت کنند. مهم نیست که در راس مدیریت فوتبال چه کسی 
نشسته است. هر کسی آنجا بود، دولت و مجلس و نهادها باید حمایت همه جانبه 
خود از فوتبال ملی را در این موقعیت سخت نشان می دادند. عابدینی در ادامه 
گفت: اینکه تیم ملی در چنین شرایط سختی قرار گرفته به خاطر ضعف و عقب 
ماندگی فوتبال ما نیست. ما هنوز هم پرقدرت و با استعداد هستیم و به هر دلیلی 
فقط در بازی های قبلی بد نتیجه گرفته ایم. حالا با همدلی و اتحاد و حمایت می 
توانیم با قدرتی که داریم خوب نتیجه بگیریم. من الان نگرانی بابت چهار بازی پیش 
رو ندارم و با برنامه ریزی قطعا می توان اتفاقات بهتری هم در فوتبال ملی رقم زد. 
حق پخش تلویزیونی موضوع دیگری بود که امیر عابدینی درباره آن به صحبت 
پرداخت و بیان کرد: اگر حقوق فوتبال چه در بخش حق پخش تلویزیونی و چه در 
بخش سامانه های مجازی استیفا شود، ما جهشی بلند به سوی موفقیت خواهیم 
داشت. مشکل اصل این فوتبال پول است. در حالی که این رشته خودش پولساز 
است. اکثریت اشخاصی که وارد فوتبال شده اند هم برای هزینه نیامده و آمده اند 
که درآمد کسب کنند. همین حالا اگر فقط برای یک سال اپراتورها سهم درآمدی 
خود از فوتبال را در قبال فدراسیون برعکس کنند، این فوتبال از پول برای شروع 
پرقدرت بی نیاز می شود. اگر صدا و سیما از درآمد اصلی خود، فوتبال را شریک 
کند آن وقت اتفاقات بزرگی رخ می دهد. فوتبال به همه خیر می رساند ولی دست 
خودش همیشه خالی است. فوتبال ایران می تواند روی پای خودش بایستد اگر 
مقدمات پرداخت کامل حق و حقوقش فراهم شود. این هم نیازمند کمک نظام و 
دولت و همه دستگاه ها است. عابدینی در پایان گفت: فقط می توان برای فوتبال 
و ورزش کشورمان دعا کنیم. برای آنهایی هم که در راستای حقوق جوانان و توسعه 
فوتبال و برطرف کردن مشکلات فوتبال هم وارد گود شده اند و تلاش می کنند 
آرزوی موفقیت دارم. به آنها خدا قوت می گویم. باز هم تاکید می کنم که بدون پیش 

داوری و جنگ و قضاوت اشتباه به مدیریت کمک کنیم.

امیر عابدینی :

بضاعت صعود به مرحله بعدی و حتی جام جهانی را داریم 
مشکل اصلی فوتبال »پول« است

با انتخاب از سوی کادر فنی تیم ملی بزرگسالان ایران ؛

ستاره شیمیدر قم در بسکتبال کاپ آسیا
ستاره تیم بسکتبال شیمیدر قم از سوی کادر فنی تیم ملی بزرگسالان ایران برای 

حضور در مسابقات پنجره سوم انتخابی کاپ آسیا انتخاب شد. 
بسکتبال  برتر  لیگ  مسابقات   ۱3۹۹  –  ۱۴۰۰ فصل  در   ، گزارش  این  برپایه 
باشگاه های کشور بدون شک یکی از بهترین بازیکنان تیم شیمیدر قم ارسلان 
کاظمی بود که در تک تک بازی های این تیم در حد و اندازه یک ستاره ظاهر شد 
و این بازیکن با تجربیات بالای خود کمک زیادی به نماینده قم برای ایستادن روی 

سکوی سوم لیگ برتر کرد.
کاظمی در هیچ مسابقه ای از فصل سپری شده لیگ برتر بسکتبال مردان ایران، 
و همچنین  خود  فرد  به  منحصر  ریباندهای  با  و همواره  نبود  متوسطی  بازیکن 
بازیکنان تیمش و حضور به موقع زیر سبد  تاثیرگذاری مستقیم در تغذیه دیگر 
حریفان، در بین اهالی بسکتبال و طرفداران پرتعداد این رشته و تیم شیمیدر زبان زد 

خاص و عام بود.
این بازیکن بزرگ که از نظر اخلاقی و فنی همواره در سطح بالایی قرار داشته و 
با تجربه بازی در مسابقات لیگ معتبر NBA یک چهره شناخته شده در بسکتبال 
آسیا و جهان است پس از کسب رتبه سومی لیگ برتر با تیم شیمیدر قم اکنون یکی 
از مهره های مد نظر کادر فنی تیم ملی برای حضور در پنجره سوم انتخابی کاپ آسیا 

۲۰۲۱ است.
بسکتبال  بزرگسالان  ملی  تیم  آمادگی  اردوی  به  بازیکنان دعوت شده  اسامی 
کشورمان به منظور شرکت در پنجره سوم انتخابی کاپ آسیا در حالی اعلام شد که 
این اردو از ۲۶ اردیبهشت ماه در مجموعه ورزشی انرژی اتمی شروع می شود ولی 
ملی پوشان یک روز زودتر باید در تالار بسکتبال آزادی تهران برای تست کرونا خود را 

به کادر فنی معرفی کنند.
از تیم شیمیدر قم تنها ارسلان کاظمی به اردوی تیم ملی دعوت شده و تیم ملی 
کشورمان باید با رقبایی همچون عربستان و سوریه برای کسب مجوز صعود به مرحله 
نهایی کاپ آسیا رقابت کند، ضمن اینکه همین تیم به منظور شرکت در مسابقات 

المپیک توکیو در تابستان سال جاری به میزبانی ژاپن نیز آماده خواهد شد.
 

رئیس فدراسیون فوتبال :

توسعه فوتبال بانوان جزو اولویت ماست
 رئیس فدراسیون فوتبال تاکید کرد توسعه فوتبال بانوان در رده های مختلف جزو 

اولویت های اصلی فعالیت های پیش روی این فدراسیون خواهد بود.
شهاب الدین عزیزی خادم عصر امروز چهارشنبه در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال 
بانوان گفت: تیم ملی بزرگسالان خیلی اهمیت دارد. فدراسیون های قبلی هم 
دغدغه رفتن به جام جهانی را داشتند. چیزی که ما را خیلی خوشحال می کند و 
تاریخ هم به قضاوت خواهد نشست این است که زمانی که خواستند از ما یاد کنند 
از فدراسیونی یاد خواهند کرد که به فوتبال بانوان توجه ویژه ای داشته است. خانم 

موسوی که عضو هیات رئیسه است مصمم است که برای بانوان کار کند.
وی ادامه داد: با حفظ کرامت انسانی و شان و جایگاه و منزلت بانوان و در راستای 
نگاه حرفه ای به فوتبال سعی می کنیم که قدم های مهم و موثری برداریم. مطمئن 
باشید که این فدراسیون در حد توان و بضاعتش برای بانوان قدم برخواهد داشت. 
فدراسیون نوپا است و مشکلات عدیده ای دارد با این حال فعالیت فوتبال بانوان آغاز 

شده است.
عزیزی خادم در مورد بازی کردن تیم ملی فوتبال بانوان در ورزشگاه آزادی گفت: 
این موضوع در حد گفتمان است. امیدوارم که این شرایط فراهم شود. ورزشگاه آزادی 
که فقط متعلق به آقایان نیست و بانوان هم باید بتوانند از آن استفاده کنند اما واقعیت 
این است که این مجموعه در اختیار شرکت توسعه و تجهیز است. با این حال در این 

راستا تلاش می کنیم. 
رئیس فدراسیون فوتبال در پاسخ به پرسش خبرنگار مهر مبنی بر این که آیا با کادر 
فنی و سرمربیان تیم های ملی بانوان قرارداد رسمی بسته خواهد شد یا روند گذشته 
ادامه خواهد داشت گفت: این که در گذشته چه اتفاقی رخ می داده است را نباید 
توجه کرد. ما اعتقاد داریم وقتی مربی صلاحیت دارد و فدراسیون اعتماد می کند 

قراردادش امضا خواهد شد. اعضای کادر فنی هم باید دیده شوند. 
عزیزی خادم در مورد واکسیناسیون تیم ملی بانوان نیز گفت: امروز این پیشنهاد 
را به من دادند که حتما این موضوع را پیگیری خواهیم کرد که بانوان هم واکسن 

دریافت کنند.
عزیزی خادم در مورد دلایل انتخاب کادر فنی تیم های بانوان و ملاک های این 
انتخابات گفت: سوابقی که از مربیان وجود داشت در هیات رئیسه مورد بررسی قرار 
گرفت و انتخاب شدند. اگر مربی دیگری هم باشد که کارنامه موفقی داشته باشد پس 
از بررسی های لازم وارد مجموعه خواهد شد. فضا برای همه باز است تا بیایند و به 

فوتبال بانوان کمک کنند. 
رئیس فدراسیون فوتبال در مورد وضعیت همکاری قنبرزاده با این فدراسیون گفت: 

ایشان در حال انجام وظایفش هست و هیچ مشکلی هم وجود ندارد. 
وی در مورد آخرین وضعیت پرونده فدراسیون فوتبال و شستا نیز گفت: تیم حقوقی 
ما به اندازه کافی در این مورد صحبت کرده است. امیدوارم آن چیزی که به نفع فوتبال 
است رقم بخورد. رئیس فدراسیون فوتبال در واکنش به سوال یکی از خبرنگاران در 
مورد این که آیا صحبتی برای حضور برانکو در تیم ملی صورت گرفته است گفت: این 

حرف رسانه هاست و صحبتی در این مورد نشده است.

کریم انصاریفرد:

سال خوبی در تیم آ.اک نداشتم
مهاجم ایرانی تیم فوتبال آ.اک یونان از عملکرد این تیم و خودش در فصل جاری 

انتقاد کرد و گفت: از هوادارانمان عذرخواهی می کنم.
تیم فوتبال آ. اک آتن در هفته سی و پنجم لیگ یونان که چهارشنبه  شب گذشته 
به مصاف تیم آستراس رفت که این بازی با نتیجه تساوی یک - یک تمام شد. کریم 

انصاری فرد مهاجم ایرانی تیم آ. اک در این مسابقه برای تیمش گلزنی کرد.
انصاری فرد در پایان این مسابقه از عملکرد شخصی و تیمی آ. اک ابراز نارضایتی 

کرد.
مهاجم ایرانی گفت: بازی سختی بود که توانستیم یک گل بزنیم. می توانستیم 
بازهم گلزنی کنیم اما خوش شانس نبودیم. آستراس تیم خوبی است و توانست یک 

گل بزند. فکر می کنم نتیجه عادلانه بود.
انصاری فرد درباره عملکرد کلی آ. اک در این فصل گفت: کار من به عنوان مهاجم، 
گلزنی است. وقتی گل نزنم تلاش می کنم تا به تیم به بهترین نحو کمک کنم. 
حقیقت این است که سال دردناکی برای همه ما بود. به اهدافمان نرسیدیم. تلاش 
کردیم اما موفق نبودیم. از هواداران خود عذرخواهی می کنم. آنها منتظر چیزهای 
بیشتری بودند. وی تاکید کرد: من هم امسال خوب عمل نکردم. با هم کار خواهیم 
کرد تا در فصل آینده پیشرفت کنیم. امسال بسیار سخت و پیچیده بود. احساس 
می کنم ۱۰ فصل را در یک فصل فشرده کرده بودند. مهاجم ایرانی تیم فوتبال آ. اک 
درباره دلیل ناکامی این تیم هم گفت: من شخصی نیستم که بتوانم اتفاقات رخ داده 
را آنالیز کنم. زمان های خوب و بدی داشتیم. نمی توانم بگویم چه چیزی اشتباه بود. 
مدیران خیلی خوبی داریم که اتفاقات را آنالیز خواهند کرد و برنامه ریزی را انجام 

می دهند. آ. اک یک تیم عالی است و باید فصل آینده بهتر کار کنیم.

ژاوی تا سال ۲۰۲۳ در السد قطر ماندگار شد
قرارداد ژاوی هرناندز اسطوره فوتبال اسپانیا و باشگاه بارسلونا به عنوان سرمربی 

السد قطر ۲ سال دیگر تمدید شد. 
ژاوی یکی از گزینه های مورد نظر بارسلونا برای هدایت این تیم بود اما با تمدید 

قراردادش در قطر عملا فعلا سرمربی بارسا نخواهد شد.
سرمربی السد در مورد شایعات رسانه ها مبنی بر وجود بندی در قرارداد جدیدش 
که به او اجازه می دهد هر وقت بخواهد این تیم را ترک کند، گفت: این نادرست 
است. من یک قرارداد به مدت دو فصل با السد دارم و به این قرارداد احترام می گذارم.
وی افزود: من همه شرایطی که بتوانم در تیم کار کنم را در اختیار دارم و افتخار 

می کنم که برای دو سال دیگر در السد حضور خواهم داشت.

رئیس هیات ورزش های جانبازان و معلولین استان قم از حضور ۶ ورزشکار معلول قمی در اردوی تیم های اعزامی جوانان و 
بزرگسالان کشورمان به رقابت های برون مرزی خبر داد. 

محمد پیروزمنش اظهار کرد: ۶ ورزشکار ملی پوش معلول استان قم در دو رشته بسکتبال با ویلچر و والیبال نشسته به اردوی 
تیم های ملی دعوت شده اند و خود را برای اعزام به بازی های پارالمپیک توکیو و مسابقات پاراآسیایی جوانان آماده می کنند.

وی با بیان اینکه بازی های پارالمپیک توکیو تابستان امسال در ژاپن برگزار می شود، اضافه کرد: دو نماینده ارزشمند بسکتبال 
با ویلچر استان قم در تیم ملی بزرگسالان این رشته محمد محمدنژاد و رضا عیوضی هستند که در سومین مرحله اردوی آمادگی 

تیم ملی اعزامی به مسابقات پارالمپیک توکیو روزهای اول تا سیزدهم خرداد به میزبانی مشهد مقدس حضور خواهند یافت.
رئیس هیات ورزش های جانبازان و معلولین استان قم افزود: دو نماینده ارزشمند والیبال نشسته استان قم در تیم ملی حسین 
گلستانی و سیدحسین حسینی جد هستند که در سیزدهمین  مرحله اردوی آمادگی تیم ملی اعزامی به مسابقات پارالمپیک 

توکیو روزهای ۲۶ اردیبهشت تا پنجم خرداد ماه در مشهد مقدس به اردو می روند.
وی در ادامه به دعوت بازیکنان مستعد بسکتبال با ویلچر قم به اردوی تیم ملی جوانان اشاره و ابراز کرد: بسکتبالیست های 
جوان هیات که به اردوی استعدادیابی تیم ملی جوانان دعوت شده و تا ۲۴ اردیبهشت در اردوی تیم ملی حضور دارند، رضا 

عیوضی، امیرحسین بابا و محمدعلی سنگ وردی هستند.
پیروزمنش در ادامه به وضعیت اماکن اختصاصی این هیات ورزشی برای فعالیت ورزشکاران جانباز و معلول اشاره و تصریح 
کرد: با توجه به مصوبات ستاد مبارزه با کرونا در حال حاضر اماکن ورزشی و فعالیت های ورزشی مربوط به جانبازان و معلولین  

تعطیل است و منتظر تصمیم جدید ستاد کرونا هستیم.
وی به برنامه های آموزشی این هیات هم اشاره و عنوان کرد: تمام برنامه های هیات اعم از کلاس های مربیگری، داوری و ... 
فقط از طریق فدراسیون ورزش های جانبازان و معلولین و هیات اطلاع رسانی می شود و به تمام عزیزان گفته ایم که از واریز 

هرگونه هزینه به حساب شخص خاص خودداری کنند و هرگونه موارد مشکوک در این رابطه به هیات گزارش داده شود.

برپایه این گزارش ، تیم فوتبال امید سوهان محمد که با کسب رتبه نخست مرحله مقدماتی به بازی های پلی آف 
فصل ۱۴۰۰ – ۱3۹۹ لیگ دسته اول فوتبال امیدهای کشور رفته، در حالی که باید دو مسابقه این مرحله را برابر تیم 

ماشین سازی تبریز برگزار کند، گام نخست را با شکست پشت سر گذاشت.
نماینده فوتبال استان قم که توانست ۱۸ امتیاز از دیدارهای مرحله مقدماتی کسب کند در نخستین بازی برابر 
ماشین سازی تبریز میهمان این تیم بود و در پایان با نتیجه یک بر صفر شکست خورد تا در مسابقه دوم میزبان این تیم 

بوده و برای جبران این نتیجه تمام انرژی خود را به کار بگیرد.
این مرحله از مسابقات فوتبال لیگ دسته اول امیدهای ایران به شکل حذفی برنامه ریزی شده و تیمی که در مجموع 
دو بازی مجوز صعود بگیرد به جمع چهار تیم برتر کشور خواهد رفت، بر همین اساس بازی برگشت در قم روز دوشنبه 
۲۷ اردیبهشت ماه برای شاگردان علی شریفی در سوهان قم اهمیت فوق العاده ویژه ای دارد. در این مرحله هشت 
تیم سوهان محمد قم، خیبر خرم آباد، ملوان بندر انزلی، ملی حفاری اهواز، برق شیراز، پرسپولیس قائمشهر، ایمان 
سبز شیراز و ماشین سازی تبریز حضور دارند که برای کسب مجوز صعود به مسابقات فصل ۱۴۰۱ – ۱۴۰۰ لیگ برتر 
امیدهای ایران با یکدیگر رقابت می کنند. تیم فوتبال امید سوهان محمد قم از گروه سوم مرحله مقدماتی مسابقات این 
فصل لیگ دسته اول امیدهای ایران با کسب ۱۸ امتیاز به عنوان تیم نخست صعود کرد، در حالی که رقیب اصلی این 
تیم پرسپولیس قائمشهر بود و این تیم نیز با همین تعداد امتیاز به دلیل تفاضل گل کمتر در رده دوم قرار گرفت و بالا آمد.

برنامه دیدارهای دور برگشت: 
ملی حفاری اهواز – برق شیراز )ساعت ۱۸ ورزشگاه تختی اهواز(

ملوان بندرانزلی – پرسپولیس قائمشهر )ساعت ۱۷:3۰ ورزشگاه آبکنار انزلی(
ایمان سبز شیراز – خیبر خرم آباد )ساعت ۱۷:3۰ ورزشگاه شهید دستغیب شیراز(

سوهان محمد قم – ماشین سازی تبریز )ساعت ۱۷:3۰ ورزشگاه شهید حیدریان قم(

رئیس هیات ورزش های جانبازان و معلولین استان قم  خبرداد:

6 ورزشکار معلول قم آماده اعزام های برون مرزی
دور رفت مرحله حذفی رقم خورد ؛

شکست سوهان قم در آغاز پلی آف فوتبال ایران

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان گفت: 
موفقیت های مستمر باعث شده مردم از تکواندو مدال بخواهند. انتظار، 

انتظاری طبیعی است، اما مسئولیت را دوچندان می کند. 
»مهدی علی نژاد« روز چهارشنبه در دیدار با »سیدمحمد پولادگر« رییس 
سیدنی  المپیک ۲۰۰۰  بازی های  از  داشت:  اظهار  تکواندو  فدراسیون 
که تکواندو بصورت رسمی وارد المپیک شد، این رشته همواره سهمی از 
مدال آوری کاروان ورزشی ایران داشته و مطمئنا در توکیو نیز روند مدال آوری 

تکواندو ادامه خواهد داشت.
وی با اشاره به موفقیت تکواندو ایران در میادین قاره ای وجهانی در بیش از 
دو دهه گذشته افزود: موفقیت های مستمر باعث شده مردم از تکواندو مدال 
بخواهند. انتظار، انتظاری طبیعی است، اما مسئولیت را دوچندان می کند.

وی افزود: فدراسیون تکواندو در سال های اخیر و در امر پشتوانه سازی راه 
خود را به درستی پیدا کرده و به خوبی روی ریل پیشرفت حرکت می کند. 
کسب ۷ طلا، یک نقره و یک برنز از تیم ۱۰ نفره در آخرین دوره مسابقات 
نوجوانان جهان در تونس ۲۰۱۹ و قهرمانی مطلق دختران تکواندو ایران در 

جهانی نونهالان ازبکستان بیانگر همین ریل گذاری صحیح است.
علی نژاد با اشاره به کسب سهمیه کامل المپیک توکیو در بخش مردان، 
ابراز امیدواری کرد تیم ملی تکواندو بانوان بتوانند در مسابقات اردن به دو 

سهمیه خود دست یابد.
عملکرد  از  گزارشی  پولادگر«  »سیدمحمد  همچنین  جلسه  این  در 
فدراسیون در یکسال گذشته را ارایه داد. وی با تقدیر از حمایت وزارت ورزش 
و جوانان از برنامه های فدراسیون تکواندو گفت: علی رغم سایه انداختن 

ویروس منحوس کرونا بر فعالیت های اجتماعی و ورزشی، فدراسیون تکواندو 
سال گذشته ۹۴ دوره آنلاین در امر مربیگری و داوری و ۶ دوره بین المللی 

برگزار کرد.
پولادگر همچنین انتخاب تکواندو ایران به عنوان برترین فدراسیون جهان در 
سال ۲۰۲۰ از سوی فدراسیون جهانی را نشات گرفته از پیاده سازی اصولی 
برنامه های آموزشی، توجه به پشتوانه سازی و نیز موفقیت ادامه دار تکواندو 
ایران در رقابت های قاره ای و جهانی دانست و گفت: یکی از موفقیت های 
مهم فدراسیون تکواندو ایران در سال گذشته حضور چهار نماینده در دوره 

بین المللی ناظرین فنی فدراسیون جهانی بود.
وی همچنین ابراز امیدواری کرد نمایندگان تکواندو کشورمان در المپیک 

توکیو بتوانند انتظارات را برآورده سازند.

معاون وزیر ورزش و جوانان :
مردم از تکواندو انتظار مدال دارند

آخرین  به  توجه  با  گفت:  میز  روی  تنیس  فدراسیون  دبیر 
وضعیت »نوشاد عالمیان« در جدول جهانی و المپیکی های 
تنیس روی میز و تغییرات و جابه جایی هایی که در این جدول تا 
پیش از این بازی ها صورت می گیرد، این ورزشکار هنوز هم برای 

المپیکی شدن شانس دارد. 
»پیمان حسنی« در گفت وگویی با اشاره به شیوه های مختلف 
المپیکی اظهار داشت: در هر  کسب سهمیه در رشته های 
دوره بازی های المپیک کمیته برگزار کننده این بازی ها درباره 
این  از  ورزشکاران هر رشته تصمیم گیری می کنند.  سهمیه 
رو همواره در بعضی از رشته ها با کاهش و در بعضی دیگر از 

رشته ها با افزایش سهمیه ورزشکاران روبه رو می شویم.
افتاده است.  اتفاق  این  افزود: در تنیس روی میز هم  وی 

کمیته برگزار کننده برای این دوره رشته میکس دوبل )دختر 
و پسر( را به بازی های تنیس روی میز اضافه کرد اما در عوض 

سهمیه انفرادی قاره ها را کاهش داد.
المپیک  در  کرد:  تصریح  میز  روی  تنیس  فدراسیون  دبیر 
گذشته )ریو ۲۰۱۶( سهیمه قاره ای ورزشکاران در آسیا به ۲ 
مرحله ۶ و پنج نفره تقسیم بندی شده بود و نوشاد از این طریق 
سهیمه گرفت اما در المپیک جدید با توجه به اضافه شدن 

رقابت های میکس دوبل سهمیه ۵ نفره قاره ای حذف شد.
حسنی ادامه داد: به همین دلیل این فرصت از نوشاد که در 
رقابت های انتخابی آسیای میانه حذف شد،  گرفته شده است.
وی اضافه کرد: البته نوشاد در رقابت های جهانی برای کسب 
با توجه وضعیت ورزشکاران ایرانی و  سهمیه شرکت کرد اما 
رتبه های جهانی آنها،  همان طور که پیش بینی می شد،  او و 
برادرش نتوانستند از این طریق سهیمه ورودی را کسب کنند. 
بدین ترتیب تنها شانس باقی مانده نوشاد برای کسب سهمیه 
ورودی از طریق اعلام رنکینگ جهانی و المپیکی تنیس روی 

میز است.
دبیر فدراسیون تنیس روی میز خاطر نشان کرد: او هم اکنون 
در رده یازدهم جدول المپیکی های این رشته ایستاده است و با 
توجه به اینکه در هر دو بخش مردان و زنان ۸۶ ورزشکار جواز 
شرکت در این بازی ها را  کسب می کنند، او هنوز هم برای 
شرکت در المپیک شانس دارد، هرچند این امکان در شرایط 

فعلی برای او حداقلی است.
به گفته حسنی، هم اکنون در هر ۲ بخش مردان و زنان ۵۸ 
انتخاب شده اند. همچنین  بازی ها  این  برای شرکت در  نفر 
در حال حاضر نیز ۱۵ تیم دوبل میکس نیز به این بازی ها راه 
یافته اند و یک تیم دیگر نیز باید انتخاب شود. علاوه بر این 
فدراسیون جهانی یک ورزشکار را هم از طریق »وایلد کارت« 

انتخاب می کند.
وی اضافه کرد: در این شرایط ۱۱ نفر دیگر می توانند از طریق 
رنکینگ المپیکی در این بازی ها شرکت کنند که نوشاد هم 
یکی از دارندگان این شانس است؛ البته این امکان در صورتی 
است که اتفاق خاص دیگری رخ ندهد و او نتواند راهی المپیک 

شود.
نوشاد در مرحله نیمه نهایی مسابقات انتخابی المپیک در 

آسیای میانه به نیما باخت و حذف شد.
دبیرفدراسیون تنیس روی میز در پاسخ به این پرسش و ابهام 
که به نظر می رسد باخت نوشاد در این بازی مصلحتی بوده تا 
او از امکانی که در رده بندی المپیکی وجود دارد جواز شرکت 
در این بازی ها را کسب کند، عنوان کرد: هیچ مصلحتی در 
کار نبوده است. نوشاد خودش بارها اعلام کرده است من هر 
تکنیکی که می زنم، نیما بدلش را می زند. به عبارت دیگر او 
یکی از ورزشکارانی است که برابرش به طور معمول شکست 
می خورم. پس اگر می توانست نیما را شکست می داد و بدون 

دردسر المپیکی می شد.
نیما اواخر اردیبهشت ماه به ایران باز می گردد

نیما عالمیان در حال حاضر تنها المپیکی تنیس روی میز 
ایران در توکیو است.  حسنی در پاسخ به این سوال که این 
ورزشکار واکسن کرونا دریافت کرده است یا خیر، گفت: نیما 
به دلیل عضویت در یکی از تیم های باشگاهی فرانسه هم اکنون 
در این کشور است و در لیگ این کشور شرکت دارد، از این رو 
واکسن دریافت نکرده است. او اواخر اردیبهشت ماه به ایران 
باز می گردد و به طور یقین از طریق وزارت ورزش و کمیته ملی 

المپیک برای دریافت واکسن این ورزشکار اقدام خواهیم کرد.
دبیر فدراسیون تنیس روی میز درباره تعیین تکلیف قهرمان 
لیگ تنیس روی میز ایران نیز گفت: تکلیف قهرمان این دوره، 
بیست و سوم خردادماه مشخص می شود و قهرمان معرفی 

خواهد شد.
وی در پاسخ به این سوال که کدام تیم ها در این دوره از بخت 
بیشتری برای کسب عنوان قهرمانی برخوردار هستند، عنوان 
پدافند  تیم های رعد  نتایج مرحله مقدماتی  به  باتوجه  کرد: 
نیروی هوایی و فراسنج تهران مدعیان اصلی کسب قهرمانی 
این دوره از مسابقات هستند و به نظر یکی از این ۲ تیم جام 
قهرمانی را بالای سر خواهد برد. البته تیم های دانشگاه آزاد و 
شهرداری کرج نیز شرایط خوبی دارند و می توانند فینالیست 

شوند.

دبیر فدراسیون تنیس روی میز: 

نوشاد برای المپیکی شدن هنوز شانس دارد
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آسان ترین حریف انتخابات 1۴00 کیست؟

احمدی نژاد؛ استاد دوقطبی سازی 

محمود احمدی نژاد بدون شک یکی از اساتید دوقطبی سازی در صحنه انتخابات است که 
حتی انتخابات با حضور چند کاندیدا را هم می تواند به دوقطبی رابین هود و داروغه تبدیل کند، 

مانند آنچه در سال ۸۸ انجام داد.
زندگی سیاسی محمود احمدی نژاد را باید به چند دوره تقسیم کرد؛ »قبل از ۸۴«، »۸۴ تا 

۸۸«، »۸۸ تا ۹۲« و »۹۲ تا الان«.
در هر کدام از این دوره های او یک رفتار سیاسی متفاوت از خود ظهور و بروز داد و یکسری 

نیروهای سیاسی را جذب خود می کرد. حال او گروه همراه خود را دارد؛ »بهاری« ها.
رفتار او پس از ریاست جمهوری اش نشان از چرخش زیاد در مواضعش دارد؛  او حتی خیلی 
اتفاقات دوران ریاست جمهوری اش هم را گردن نمی گیرد. احمدی نژاد روز چهارشنبه برای 
ثبت نام ریاست جمهوری سیزدهم با تبلیغات و سر و صدای زیادی راهی وزارت کشور شد. 
ثبت نام کرد و پس از آن تهدید کرد که اگر مانند سال ۹۶ رد صلاحیت شود انتخابات را تحریم 

می کند و رای نخواهد داد.
هرچند کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان سال گذشته تلویحا احمدی نژاد را تهدید به رد 
صلاحیت کرده بود و گفته بود کسانی که یک بار رد صلاحیت شده اند دوباره ثبت نام نکنند، ولی 
او باز هم ثبت نام کرد؛ البته که او به عنوان یک شهروند طبق قانون اساسی حق نامزدی دارد و 

کسی نمی تواند او را از این حق خود منع کند.
در آن سو، زمزمه های مبنی بر نامزد شدن جهانگیری، رییسی و لاریجانی شنیده می شود. 
اگر هرکدام از این افراد بیایند و احمدی نژاد هم در گود بماند، کارزار انتخاباتی پرهیجان و 

شلوغی را شاهد خواهیم بود.
نیاز به دوقطبی برای پیروزی 

به فرض هر  اگر  به دوقطبی دارد؛  نیاز  پیروزی  برای  او  بلد است؛  را  احمدی نژاد کارش 
سه نفرات مذکور هم بیایند او قابلیت این را دارد که با هر یک از آنها دو قطبی درست کند؛ 
احمدی نژاد می داند که رمز پیروزی اش دوقطبی سازی و سوار شدن بر موج آفرینی ها است. 

البته این را سابقه اش می گوید.
و  رفسنجانی  و هاشمی  رسید  پایان  به  با شگفتی  اول  دور  انتخابات  وقتی  در سال ۸۴ 
احمدی نژاد راهی مرحله دوم شدند، کسی فکر نمی کرد که احمدی نژاد نامش از صندوق بیرون 
بیاید. هرچند حرف و حدیث هایی هم پیرامون انتخابات آن سال بود ولی آنچه مشخص بود او با 
یک دوگانه سازی هوشمندانه ی اشرافی گری و فرودستان و جا زدن خود به عنوان صدای طبقه 
محروم و فرودست توانست بر هاشمی رفسنجانی که نماد اشرافیت و تمکن مالی در جامعه بود، 
پیروز شود.  مناظره های سال ۸۴ که نمایندگان نامزدها در هر حوزه حضور داشتند؛ نمایندگان 
او هم توانستند با سوار شدن بر موجی که رییس شان راه انداخته بود، افکار عمومی را به سمت 
خود جلب کنند و او را به پیروزی برسانند. شعار »نفت را سر سفره مردم خواهم آورد« یکی از 
شگردهای تبلیغاتی او بود. او در این زمینه توانست از شایعات گسترده ای که درباره هاشمی و 
فرزندانش بود به صورت غیرمستقیم استفاده کند و اینجور وانمود کند که پول نفت در دستان 
یک عده است و رابین هود قصه  سال ۸۴ می خواهد آن را از دست مال  مردم خورها بگیرد به 

مردم مستمند بدهد. البته از کمک هایی که در این راه به او شد هم نباید به سادگی عبور کرد.
دوقطبی رابین هود و داروغه

در سال ۸۸ این قضیه به گونه دیگری تکرار شد؛ این بار دو قطبی سازی بسیار پررنگ تر 
شد؛ گرچه حامیان احمدی نژاد مانند روزنامه کیهان و برخی نهادها معتقد به این بودند که 
دو قطبی سازی از سوی میرحسین موسوی و جریان اصلاحات شروع شد ولی در عمل آنچه 
مردم می دیدند این بود که احمدی نژاد سه نامزد دیگر حاضر در رقابت ها را یک جریان بر علیه 
خودش جا زد و با مظلوم نمایی که سه نفر علیه یک نفر توانست بخشی از افکار عمومی را همراه 

خود کند.
او در مناظره ها دیگر خودش حضور داشت و رو در روی نامزدها آنها را متهم به فساد مالی و 
اداری می کرد و حتی کار به نشان دادن عکس همسر موسوی هم کشیده شد. او با نقشه ای از 
پیش تعیین شده به خوبی این دوگانه سازی را اجرا می کرد. در مناظره ها آسمان را به ریسمان 
می بافت و با سردرگم کردن مخاطب در نهایت نتیجه مطلوب خود را به خورد مخاطبان مناظره ها 
می داد. به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، احمدی نژاد در مناظره با موسوی مشخصا از هاشمی 
رفسنجانی و ناطق نوری و فرزندان آنها نام برد و آنها را متهم به فساد اقتصادی کرد. او باز هم 
می خواست با همراه کردن طبقه محروم که همواره احساس بی عدالتی می کردند، آنها را پای 
کار بیاورد و با سوار شدن بر همین موج از اتاق فکرهای ستادش لقب »دزدگیر ۸۸« برایش 
بیرون آمد. هرچند که نتایج انتخابات ۸۸ و عملکرد دستگاه های مجری و نظارتی چه قبل و 
چه بعد از برگزاری محل بحث و انتقاد بسیاری از نیروهای سیاسی کشور است. او بدون شک 
یکی از اساتید دوقطبی سازی در صحنه انتخابات است که حتی انتخابات با حضور ۴ نامزد را 
هم توانست به دوقطبی رابین هود و داروغه تبدیل کند. اما امسال هم اگر او تایید صلاحیت شود 
برابر سه نامزد بالقوه می تواند این دوقطبی را بسازد؛ هرچند او چندی پیش در سخنانی تلویحا 
گفته بود که »ممکن است به »آیت الله رییسی« هم بگویند نیا تا فرد مدنظرشان رای بیاورد« و 
خیلی ها این جمله را حمایت تلویحی او از رییسی تعبیر کردند؛  اما آنچه مشخص است این 
است که احمدی نژاد بر سر صندلی ریاست جمهوری با کسی تعارف ندارد؛  سابقه سال ۸۸ 

این را نشان داده است.
دو قطبی های محتمل

حالا اگر احمدی نژاد تایید شود این سه نفر هم بیایند چه می شود؟
۱.احمدی نژاد-لاریجانی: از این دو می توان به عنوان دشمنان و نه منتقد و مخالف نام برد. 
آنها سابقه دعواهای طولانی با یکدیگر دارند که اوج آن یکشنبه سیاه در مجلس نهم بود. روزی 
که استیضاح وزیر کار احمدی نژاد در جریان بود واو برای دفاع از وزیرش پشت تریبون مجلس 
رفت و با نشان دادن فیلم فاضل لاریجانی یکی از پر سر و صداترین جلسات مجلس بعد از 
انقلاب را رقم زد. احمدی نژاد تا می توانست به علی لاریجانی و برادرانش تاخت؛ لاریجانی هم 
البته سکوت نکرد و بعد از راهی کردن و به بیرون از جلسه، ۲۰ دقیقه خطابه ای محکم علیه 

احمدی نژاد ایراد کرد.
چند روز پس آن در قم هنگام سخنرانی ۲۲ بهمن به سمت لاریجانی مهر و نعلین پرتاب کردند 
که بعدها معلوم شد یک سری افراد وابسته به یک نیروی سیاسی خاص بوده اند. پس از ریاست 
جمهوری اش هم تا می توانست به صادق لاریجانی رییس وقت قوه قضاییه و سایر لاریجانی ها 
حمله می کرد. در آخرین متلکی هم که روانه علی لاریجانی کرده جمله ای است که در وزارت 

کشور موقع بالا بردن شناسنامه اش گفت: »صاحب شناسنامه ساخت ایران است«.
جمله ای که طعنه به علی لاریجانی که متولد نجف است تلقی شد و اینگونه می توان تعبیر 
کرد که او رسما اعلام کرده برای جنگ با لاریجانی آمده است. اما در این بین از قدرت سخنوری 
لاریجانی و تسلطش در اداره مناقشات نباید به سادگی گذشت. اگر این دو مناظره ای با یکدیگر 
داشته باشند قطعا یکی از جنجالی ترین مناظره های پس از انقلاب خواهد بود؛ چیزی در حد 

مناظره او با میرحسین. 
۲.احمدی نژاد-جهانگیری: این دو چهره پس از روی کار آمدن دولت یازدهم با یکدیگر 
دعواهای لفظی زیادی داشتند. حتی کار به شکایت و شکایت کشی احمدی نژاد کشیده شد. 
جهانگیری موضوع بابک زنجانی و فساد کم سابقه نفتی و مالی او را در رسانه ها مدام مطرح 
می کرد و از عملکرد دولت های نهم و دهم درباره هدر دادن منابع فروش نفت به شدت انتقاد 
می کرد. جهانگیری به احمدی نژاد حمله می کرد و او را هدف انتقادات تند خود قرار می داد. 
اما از سوی دیگر جهانگیری چند پاشنه آشیل دارد که احمدی نژاد در مناظره ها می تواند از 

آنها بهره ببرد.
اول داستان دلار ۴۲۰۰ تومانی است که گرچه تصمیم در سطوح دیگری گرفته شد اما وقتی 
جهانگیری آن را اعلام کرد و متعاقب آن سوءاستفاده هایی که از آن شد، رقبای سیاسی دولت با 
هشتگ سازی »دلار جهانگیری« او را زیر ضرب بردند. موضوع دیگر دادگاه مهدی جهانگیری 
برادر اسحاق است که به اتهامات مالی حکم زندان گرفته است؛ مخالفان سیاسی جهانگیری 
این موضوع را مستمسک حمله به او کردند درصورتی که در موارد مشابه مانند عیسی شریفی و 
قالیباف معتقدند فساد مالی شریفی قائم مقام قالیباف در شهرداری تهران ربطی به نفر بالایی او 
ندارد. احمدی نژاد اگر مناظره ای با جهانگیری داشته باشد، می تواند با آشی که مخالفان دولت 

که بعضا مخالفان خودش هم هستند، برای جهانگیری پخته اند، بهره برداری کند.
3.احمدی نژاد-رییسی: با توجه به سخنانی که بالاتر از او درباره رییسی نقل شد، احتمالا 
حملات کمتری را به رییسی شاهد خواهیم بود ولی با توجه به این نکته که احمدی نژاد تعارفی 
برای ریاست جمهوری ندارد، می تواند رییسی را هم آماج حملاتش قرار دهد. احمدی نژاد 
می تواند به موضوعاتی اشاره کند که در جریان انتخابات ۹۶ علیه رییسی به کار رفت؛  سابقه 
اینکه رییسی در  قضایی رییسی می تواند دستمایه حملات احمدی نژاد شود. مخصوصا 
مناظره های ۹۶ نشان داد در مواقعی که فشار به او وارد می شود، سخنور خوبی نیست و 

احمدی نژاد می تواند از همین نقطه ضعف او نهایت استفاده را ببرد.
گرچه کار قالیباف را برای نامزد شدن در انتخابات می توان تمام شده دانست و پیش بینی 
می شود او وارد کارزار نخواهد شد، ولی اگر قالیباف هم بیاید آسان ترین حریف برای احمدی نژاد 

خواهد بود.
بدون خط قرمز

با این وجود باید منتظر نظر شورای نگهبان ماند که اگر احمدی نژاد تایید شود، احتمالا نفرات 
مقابلش را هم در یک دسته قرار می دهد و بازهم دو قطبی سازی می کند حتی با وجود چندین 
نامزد. اگر چنین شود مناظره های داغی در پیش خواهند بود؛ مخصوصا اینکه او ثابت کرده 
در مناظره هیچ خط قرمزی ندارد و مانند ماشین ترمز بریده هر کسی مقابلش باشد را می زند 

و جلو می رود.

سفیر پیشین ایران در نروژ و مجارستان تاکید کرد: تلاشی که مخالفان برجام 
انجام می دهند، دیگر متمرکز بر نابودی آن نیست بلکه متمرکز بر این است که 
احیای برجام قبل از انتخابات نباشد و بعد از انتخابات ریاست جمهوری رخ دهد. 

در واقع، نگرانی آنها نسبت به مذاکرات وین، انتخاباتی است. 
»عبدالرضا فرجی راد« درباره آخرین وضعیت مذاکرات وین برای احیای برجام 
گفت: هم اینک چشم انداز مثبتی نسبت به مذاکرات وین برای احیای برجام 
وجود دارد. در ذیل این مذاکرات، سه کارگروه تشکیل شده که یکی، در مورد رفع 
تحریم ها، یکی اقدامات هسته ای و دیگری مشخص شدن ترتیبات زمانی اقدامات 

طرفین است.
وی با بیان اینکه آن گونه که سید عباس عراقچی، رئیس هیات ایرانی در وین 
گفته، توافقی نسبی برای رفع اکثریت تحریم ها علیه ایران میان طرفین شکل 
گرفته است، اظهار داشت: آنچه موجب معطلی و طولانی شدن مذاکرات شده، 
اختلافاتی است که در مورد کلمات و برخی عبارات وجود دارد. طرفین اکنون وارد 
نگارش متنی شده اند که طبیعی است در مورد مسائل طرفین اختلاف داشته 

باشند و بخواهند پرانتزهایی را بگذارند.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه دیگر عقبگردی در مذاکرات 
احیای برجام وجود ندارد، تصریح کرد: آنچه قطعی است، احیای برجام است. اگر 
موضوع خاصی پیش نیاید، یک هفته تا یک ماه دیگر مذاکرات به نتیجه خواهد 
رسید. مثلا ممکن است یک دور دیگر روسای هیات ها برای انجام مشورت های 

بیشتر به پایتخت هایشان برگردند.
اختلافات میان ایران و آمریکا به شدت مذاکرات سال 2015 نیست

برجام  احیای  برای  آمریکا  و  ایران  میان  اختلافی  مسائل  درباره  فرجی راد 
خاطرنشان کرد: اکثر مسائل میان ایران و آمریکا حل شده اند. البته ممکن است 
در مورد تحریم برخی افراد، نگهداری سانتریفیوژهای نسل ششم و هشتم و ... 
اختلاف وجود داشته باشد. اکنون طرفین در حال بحث کردن روی کلمات و متون 

هستند.
پایانی  هفته  چند  هم   ۲۰۱۵ سال  در  برجام  مذاکرات  در  داد:  ادامه  وی 
گفت وگوها، مذاکرات روی عبارات و کلماتی بود که طرف های مختلف درباره آن 
تفاوت دیدگاه داشتند. اکنون این اختلافات به شدت دوره پیشین نیست چراکه 
نه قرار است متن بازگشت به برجام مانند توافق برجام طولانی باشد و نه اختلافات 

عمده ای میان طرفین وجود دارد.
توافق  موارد  اکثریت  در  گفته می شود  وقتی  پیشین،  دیپلمات  این  گفته  به 
شده است، احتمالا به معنای آن است که بایدن می خواهد از اختیارات ریاست 
جمهوری خود استفاده کند و راه حلی را پیدا کرده که بتواند هم موافقت ایران را 

جلب کند و هم زمینه بازگشت به برجام فراهم شود.
فرجی راد با بیان اینکه من فکر می کنم مخالفت ها با برجام در آمریکا دیگر 
مانند قبل جدی نیست، ابراز داشت: هرچند در برخی موارد شنیده می شود که 
جمهوریخواهان طرحی را در کنگره آمریکا تهیه کرده اند که می تواند برجام را با 
خطر روبه رو سازد ولی هم در سطح و هم در میزان مخالفت، دیگر مانند قبل نیست 
چراکه اکنون حتی جمهوریخواهان هم فهمیده اند خروج از برجام کمکی به آمریکا 

و عقب نشینی ایران نکرده است.
وی با اشاره به رویکرد جو بایدن نسبت به ایران نسبت به ادوار پیشین بیان کرد: 
الان دیگر مانند قبل بحث گزینه نظامی مطرح نیست. دیگر آمریکایی ها مدام 
نمی گویند همه گزینه ها روی میز است. این در حالی است که حتی در دوره ریاست 
جمهوری اوباما هم گاهی مسئولان وقت دولت آمریکا می گفتند همه گزینه ها روی 
میز است ولی از زمان استقرار بایدن در کاخ سفید تا به امروز، مقامات دولت کنونی 

حتی یک بار هم چنین عبارتی را مطرح نکرده اند.
این کارشناس مسائل آمریکا در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه حتی مخالفان برجام 
هم می دانند که تلاش هایشان اثرگذار نیست، یادآور شد: البته آنها تا روز آخر به 
تلاش هایشان ادامه می دهند ولی آنها خیلی زور زدند، خیلی اقدامات خرابکارانه 
خطرناک مانند انفجار در مجتمع هسته ای نطنز یا ترور شهید فخری زاده انجام 
دادند ولی هیچ کدام از آنها منجر به توقف دیپلماسی نشد. با این حال، آنها تا دقیقه 

دست از تلاش برنمی دارند.
مخالفان برجام در ایران هم به احیای آن راضی شده اند

فرجی راد با اشاره به تغییر رویکرد ریاض نسبت به تهران عنوان کرد: اگر امروز 
عربستان سعودی مانند دوره ترامپ عمل نمی کند، اگر آنها امروز در میز مذاکره با 
ایران حاضر شده و قبول کرده اند درباره مسائل دوجانبه و منطقه گفت وگو کنند، 
به خاطر این است که متوجه شده اند دیگر شرایط مانند قبل نیست. بالاخره آنها 

می بینند دیگر گزینه نظامی مطرح نیست و آمریکا می خواهد به برجام بازگردد.
وی افزود: سعودی ها مشاهده می کنند آمریکا عزمش را جزم کرده که دیگر مانند 

قبل در خاورمیانه حضور نداشته باشد و بر چین متمرکز شود. آنها می فهمند که 
ادامه سیاست های منطقه ای شان مانند قبل ممکن نیست و به صلاح شان نیست 

بخواهند با فرمان قبلی به راه شان ادامه دهند.
این استاد ژئوپولتیک دانشگاه در پاسخ به این سوال که آیا مخالفت های داخلی 
می تواند بر نتایج مذاکرات اثرگذار باشد، گفت: مخالفان داخلی برجام هم دیگر 
مانند قبل با این توافق مخالفت نمی کنند و نرم شده اند. آنها هم به احیای برجام 
راضی شده اند و حتی مخالفت های خودشان یا مصوبه مجلس را عامل احیای 

برجام معرفی می کنند.
نگرانی مخالفان برجام نسبت به مذاکرات وین انتخاباتی است

به گفته فرجی راد، اکنون تلاشی که مخالفان برجام انجام می دهد دیگر متمرکز بر 
نابودی آن نیست بلکه متمرکز بر این است که احیای برجام قبل از انتخابات نباشد 
بلکه این اتفاق، بعد از انتخابات ریاست جمهوری رخ دهد. آنها می گویند مذاکرات 
و احتمال احیای برجام موجب پایین آمدن قیمت دلار و طلا و سکه شده و این 

به سود ما نیست. در واقع، نگرانی آنها نسبت به مذاکرات وین، انتخاباتی است.
وی درباره رویکرد روسیه و چین در مذاکرات وین اظهار داشت: چین به شدت 
موافق رفع تحریم ها و احیای برجام است. منافع آنها در احیای برجام است و به 
همین خاطر، طرفین را به انجام مذاکرات بسیار ترغیب کردند. تا قبل از تحریم ها، 
حجم روابط تجاری ایران و چین، چیزی حدود ۴۰ تا ۵۰ میلیارد دلار بود اما بعد از 
خروج آمریکا از توافق هسته ای و اعمال تحریم ها، این میزان به کمتر از نصف این 

میزان رسیده است.
سفیر پیشین ایران در نروژ و مجارستان با بیان اینکه روس ها و چینی ها می دانند 
ایران بعد از احیای برجام دیگر مانند قبل به سمت اروپا نمی رود، تصریح کرد: 
توافق هسته ای و رفع تحریم ها زمینه افزایش تجارت ایران و چین را به بیش از ۶۰ 
میلیارد دلار در سال فراهم می کند. دو پیش آنها، آنها سند جامع همکاری های 
درازمدت با ایران را امضا کرده اند که لازم اجرای این توافق، رفع تحریم ها است و با 

وجود تحریم ها، این سند امکان اجرایی شدن ندارد.
پکن به خاطر سیاست مهار چین آمریکا به سمت ایران آمده است

خاطر  به  را  برجام  احیای  به  چین  مثبت  رویکرد  دلایل  از  یکی  فرجی راد 
سیاست های آمریکا در مهار چین برشمرد و خاطرنشان کرد: سیاست آمریکا در 
دوران بایدن، دیپلماسی مبتنی بر چندجانبه گرایی است. این در حالی بود که در 
دوره ترامپ اول آمریکا و یکجانبه گرایی از سوی دولت وقت این کشور دنبال می شد 
و موجب شده بود که آمریکا در دنیا منزوی شود. یکی از نمونه های این انزوا را هم در 

خروج آمریکا از برجام و سیاست های این کشور در قبال ایران شاهد بودیم.
وی با بیان اینکه آمریکا در کنار چندجانبه گرایی، سیاست مهار چین را هم در 
سیاست خارجی خود اتخاذ کرده است، ابراز داشت: اقتصاد چین وابسته به انرژی 
است و نفت کلید توسعه چینی است. این احتمال وجود دارد که آمریکایی ها 
بخواهند از طریق انرژی ترمز چین را بکشند و به کشورهای عربی حاشیه خلیج 
فارس که عمده تامین کننده نفت چین هستند، فشار آورد که نفت را به چین 

براساس شرایطی که واشنگتن می گوید، بفروشند.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی اضافه کرد: چینی ها از این موضوع آگاه 
هستند و برای جلوگیری از این مسئله به سمت ایران آمده اند تا اگر چنین اتفاقی 
رخ داد، نفت ایران بتواند پاسخگوی نیازهای چین باشد. چینی ها می دانند ایران 

در تحریم نمی تواند تامین کننده نیازهای انرژی این کشور باشد،
فرجی راد با اشاره به خرید نفت ایران از سوی چین در دوران تحریم ها عنوان کرد: 
هرچند که آنها نفت ایران را هم در دوران تحریم با محدودیت هایی می خریدند ولی 
ایران در تحریم نمی تواند نیازهای نفتی چین را تامین کند. بنابراین سیاست مهار 
چین یکی از دلایلی است که پکن به سمت تهران آمده است وگرنه چین به راحتی 
حاضر به توافق ۲۵ ساله با ایران نبود و بسیار محافظه کارانه در قبال این موضوع 

برخورد می کرد.

فرجی راد تحلیلگر مسائل سیاست خارجی :

نگرانی مخالفان برجام نسبت به مذاکرات وین انتخاباتی است

داوطلب  و  اسلامی  شورای  مجلس  سابق  رییس  نایب 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با تاکید بر لزوم 
رفع  در  مردم  مشارکت  گفت:  انتخابات  در  مردم  مشارکت 

سریعتر تحریم ها اثر مثبت دارد. 
در  حضور  با  پنجشنبه  روز  ظهر  از  پیش  مطهری   علی 
ستاد انتخابات داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری شد، در جمع خبرنگاران با تبریک عید فطر گفت: 
در شرایط ویژه هستیم و در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
قرار داریم و میزان مشارکت مردم در این دوره از انتخابات پیام 

بسیار مهمی برای دنیا دارد.
 وی با بیان اینکه مشارکت برای غربی ها ، آمریکایی ها، 
اروپایی ها و کشورهای همسایه ما همچنین برای چین و 
روسیه هم پیام دارد، اضافه کرد: مشارکت در رفع سریعتر 
تحریم ها و احیای برجام و در بهبود وضعیت زندگی و معیشت 
مردم هم اثر خواهد گذاشت. بنابراین مردم فکر نکنند شرکت 
کردن یا نکردن آنان در انتخابات فرقی به حال آنان ایجاد 

نمی کند و تاثیری نخواهد داشت و چیزی اصلاح نخواهد 
شد.

نایب رییس پیشین مجلس گفت: می توانیم با حضور در 
انتخابات به ۷۰ تا ۸۰ درصد آرزوهای خود برسیم و امیدوارم 
مشارکت فعالی از طرف مردم داشته باشیم. مردم ما مردمی 
هستند که هر وقت احساس کنند انقلاب اسلامی نیازمند 

کمک و حضور آنها است وارد می شوند.
این داوطلب سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
در پاسخ به این پرسش با توجه به در لیست ۱۴ نفره نهاد 
اجماع ساز حضور نداشته اید آیا با اعضای این نهاد به طور 
نظر  مورد  فرد  نفع  به  و  نه  یا  اید  جداگانه صحبتی داشته 
اصلاح طلبان کنار می کشید یا نه گفت: بنده به طور مستقل 
وارد رقابت های انتخاباتی شده ام. ساز و کار اجماع ساز به 
بنده توجهی نداشته است چون من اقدامی در این زمینه 
نکردم در لیست نیستم اما اینکه در آینده و در آستانه روز 

انتخابات چه اتفاقی بیفتد به رای کاندیداها بستگی دارد.

باید  دیگران  دارد،  بهتری  رای  که  کسی  داد:  ادامه  وی 
به او کمک کنند تا پیروز شود تا فردی از طرف مقابل پیروز 
نشود اما فعلا تصمیمی برای کنار رفتن به نفع کسی ندارم 
و تا آخر هم خواهم ماند. مطهری درباره تایید صلاحیت و 
رد صلاحیت خود گفت: امیدوارم این اتفاق نیفتد و شورای 
نگهبان تغییر در رویه خود بدهد که این اظهارنظر را دلیل 
عدم التزام عملی به اسلام تلقی نکند. اگر کسی اظهار نظری 
داشته باشد، دلیل عدم التزام عملی به اسلام نیست و خود 
مقام معظم رهبری بارها این حرف را زدند و گفتند اگر کسی 

نظری مخالف نظر من را داشته باشد باید حرف خود را بزند.
 این فعال سیاسی تصریح کرد: اگر مبنا قانون اساسی باشد 
شورای نگهبان باید بر همین روش عمل کند و کاسه داغ تر از 
آش نشود و امیدوارم رد صلاحیت اتفاق نیفتد اما اگر دوستان 
قانون  تابع  نهایت  در  باشند  داشته  کار  این  برای  اصراری 

هستیم و کاری از ما بر نمی آید.
رفع  بیان،  آزادی  برای  برنامه هایی  چه  اینکه  درباره  وی   

سواری  دوچرخه  مانند  زنان  فعالیت  و  زنان  مشکلات 
بوده  انقلاب  آرمان های  از  بیان  آزادی  مساله  گفت:  دارد، 
است. عدالت اجتماعی و اعتلای فرهنگی جزوه شعارها و 
آرمان های انقلاب بوده است.  در این قسمت ها واقعاً کوتاهی 

کرده ایم و آسیب هایی داریم که باید برطرف شود.
 نایب رییس پیشین مجلس افزود: مشکل اساسی در حوزه 
ورزش و حضور آنان در استادیوم ها جز شنا نداریم. به هر حال 
بی جهت ما موضوع را طولانی کردیم هیچ مرجع تقلیدی 
نمی تواند بگوید دوچرخه سواری بانوان ممنوع است کسی 
که پوشش خود را رعایت می کند ممنوعیتی برای انجام این 

کار نباید داشته باشد و بی جهت مسائل زنان را بزرگ نکنیم.
 مطهری خاطرنشان کرد: حجاب و پوشش اسلامی هم 
اجباری نیست و مردم از روی انتخاب و با اعتقاد رعایت می 
کنند. عده ای هستند که به طور نسبی رعایت می کنند و 
ممکن است پوشش کامل نداشته باشند و نباید به این مسائل 

دامن زد. 

علی مطهری :
مشارکت مردم در رفع سریعتر تحریم ها اثر مثبت دارد 

داوطلب نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری با اشاره به 
اینکه پیش شرط یاری مردم اعتماد سازی است؛ گفت: به 
مردم نشان خواهیم داد که آرمان های بزرگ انقلاب و اهداف 
متعالی نظام قابل دستیابی است به شرط آنکه مردم به یاری 

دولت بیایند. 
در  نام  ثبت  از  پس  و  پنجشنبه  روز  صادقی«  »محمود 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: من برای 
تشکیل دولت پاسخگو، شفاف، عدالت محور و تلاشگر برای 
رفاه و معیشت مردم آماده قرار گرفتن در معرض انتخاب 

مردم هستم.
 وی افزود: بنده به اتکای تجربه ای که از وکالت و نمایندگی 
مردم در مجلس به دست آوردن و همچنین به اتکا حرفه 
خودم که وکالت است، می خواهم صدای مردم باشم. صدای 
بی صداها، به حاشیه رانده شده ها، صدای همه اقشار مردم 
از هر مذهب و طیف و نژادی. صدای اقوام غیور اما محروم 

کشور، صدای قوم شریف کرد، بلوچ، عرب و همه اقوام که 
حول هویت ایرانی گرد هم می آیند. می خواهم به آنان برای 

ساختن ایرانی آباد و تشکیل دولتی پاسخگو امید بدهم. 
دبیرکل انجمن مدرسین دانشگاه ها گفت: امروزه رنج مردم 
بیش از همه رنج ها این است که بسیاری از مسئولان خود 
را در مقابل مردم پاسخگو نمی دانند و هر کس مسئولیت 
اصل  با  بنده  می گذارد.  دیگری  عهده  به  را  مشکلات 
شفاف سازی سیستماتیک، سامان یافته و مبتنی بر دولت 
الکترونیک، تشکیل در واقع سامانه  های هوشمند در همه 
در  همه  و  گمرکی  بانکی،  اقتصادی،  اداری،  بخش های 
بخش های اداری و اقتصادی کشور نور شفافیت را به اجزای 

حاکمیت خواهم تاباند.
 این فعال سیاسی تصریح کرد: شفافیت را از خود و دولت 
شفافیت  مسیر  در  شدن  پیشگام  با  و  کرد  خواهم  شروع 
و  به همراهی  را  پاسخگویی سایر بخش های حاکمیت  و 
منابع  که  بدانند  مردم  اگر  کرد.  خواهم  وادار  پاسخگویی 
سرشار کشور کجا هزینه می شود آن ها برای همکاری آماده 

می شوند و اعتماد مردم جلب می شود.  
صادقی با اشاره به اینکه با پاسخگویی اعتماد مردم را جلب 
می کنیم، تصریح کرد: بسیاری از مسائلی که در کشور ما 
اتفاق می افتد یک نیمه پنهان دارد که مردم از آنها اطلاع 
ندارند و به همین دلیل اعتماد خود را از دست داده اند. 
ما نور را به تاریکی ها خواهیم زد و نیمه های پنهان را آشکار 

خواهیم کرد.
 وی گفت: دولت را پاسخگو کرده و به مردم نشان خواهیم 
داد که آرمان های بزرگ انقلاب اسلامی و اهداف متعالی 
نظام جمهوری اسلامی که در قانون اساسی ما به عنوان 
پیمان حاکمیت با مردم اعلام شده، قابل عمل هست به 

شرط آنکه مردم به یاری دولت بیایند.

 اقشار مردم را در مدیریت کشور دخالت می دهیم
را  مردم  یاری  شرط  پیش  مجلس  پیشین  نماینده 
اعتمادسازی آنان ذکر کرد و افزود: اقشار و اصناف مختلف 
را در مدیریت کشور دخالت خواهیم داد.کارگران، معلمان، 
صنعتگران،  بازرگانان،  دانشگاه،  استادان  دانشجویان، 
هنرمندان و همه اقشار به  فراخور ارتباط مسائل با آن ها در 

مدیریت سهیم خواهند شد. 
وی ادامه داد: در مدیریت کارخانه ها به خصوص واحدهای 
واحدهای  مدیریت  در  را  کارگران  تعاونی  شده،  واگذار 
جای  به  که  واحدهای  در  کرد.  خواهیم  دخیل  واگذاری 
خصوصی سازی »مال خود سازی« شده ابتدا شفاف سازی 
خواهیم کرد که چه درصدی از اموال عمومی به چه کسانی 
واگذار شده، به نام خصوصی سازی چه اتفاقاتی افتاده است 

و چه نهادهایی بر اموال عمومی حاکم شدند.
 نماینده پیشین مجلس خاطرنشان کرد: تلاش خواهیم 
کرد که حقوق از دست رفته ملت ایران را بازستانیم، همانطور 
که همه امیر المومنین علی )ع( فرمودند که من حقوق مردم 

را بازخواهم ستاند اگرچه در مهریه زنان نهاده باشند. 
ایرنا درباره حضور  صادقی در پاسخ به پرسش خبرنگار 
مستقل یا در چارچوب نهاد اجماعی اصلاح طلبان، گفت: 
من به عنوان جزیی از جبهه اصلاحات و با آن سازوکار وارد 
انتخابات شده ام. با یک خرد جمعی و کار گروهی و البته 
به مدد بدنه مردمی جبهه اصلاحات و با رای سنجی در بدنه 

مردمی این جبهه در عرصه حضور پیدا کردم.
 وی همچنین درباره خبر منتشر شده در سایت انجمن 
مدرسین دانشگاه ها مبتنی بر انصراف محمدرضا عارف از 
داوطلبی در انتخابات؛ گفت: خبر منتشر شده به نقل از 
پایگاه های دیگر خبری دیگر بوده و اطلاعی ویژه ای ندارم 

و ما تنها خبر را بازنشر کردیم.

 تا زمانی که انتخابات وجود دارد از فرصت استفاده 
می کنیم

نماینده پیشین مجلس در پاسخ به این پرسش که اگر رد 
صلاحیت شود؛ انتخابات را تحریم می کند یا نه؟ گفت: 
امیدوارم که تایید صلاحیت شوم و اگر نشدم مراحل قانونی 
را برای اعتراض طی می کنم. انتخابات را تحریم نمی کنیم 
و تا زمانی که انتخابات وجود دارد و در صندوق های رای باز 
است، این فرصت را غنیمت می شماریم. البته اگر از بین 
مجموعه جبهه اصلاحات فرد شایسته دیگری بود از وی 

حمایت می کنیم و با خرد جمعی پیش می رویم.
 صادقی گفت: من با اتکا به فضل و مدد الهی و با امید به 
اینکه بتوانم در این عرصه اعتماد مردم را جلب کنم به عرصه 
انتخابات آمدم. امروز کشور در دو سطح ملی و بین المللی 
درگیر چالش های فزاینده ای است که معیشت مردم را مختل 
کرده و پرهزینه کرده است. وی افزود: ایران کشور فرصت ها 
و ظرفیت های بی پایان و بی نظیر انسانی است که اگر با 
سیاست ها و روش های درستی اجرا شوند منشاء امنیت، 

ثبات و توسعه پایدار و بهبود معیشت مردم خواهد بود.
 این فعال سیاسی اضافه کرد: بر این باورم که میزان رای 
ملت است و نه تنها مشروعیت و کارآمدی نظام وابسته به 
رضایت مردم و مشارکت آحاد مردم از هر نوع نژاد و قبیله و 
مذهب در مدیریت سیاسی اجتماعی اقتصادی و فرهنگی 

کشور است.
 صادقی ادامه داد: قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
و به تبع آن نظام توزیع قدرت در جمهوری اسلامی به رغم 
ارتقاء  برای  بسیاری  ظرفیت های  از  موجود  کاستی های 
سطح دموکراسی و برون رفت از وضعیت موجود برخوردار 
است. اما لازمه آن اجرای قانون به ویژه فصل سوم و فصل 

چهارم قانون اساسی است.

محمود صادقی:
 پیش شرط یاری مردم اعتماد سازی است
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هر زنی ، خود را برای غیر شوهرش خوش بو 
کند ، هیچ نمازی از او پذیرفته نمی شود تا آن 
گاه که برای آن بویی که استعمال کرده ، غسل 
کند ، همچنان که برای جنابتش غسل می کند .
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طرح:پروانه ایزدخواست 

  امتحانات حضوری با امکانات ویژه!

کنایه عرف به احمدی نژاد
 رئیس ستاد انتخابات کشور با اشاره به تجمع هواداران یک داوطلب در مقابل وزارت کشور ،تصریح کرد: 
ما در شرایط بیماری کرونا هستیم و وزیر کشور رئیس قرارگاه عملیاتی کرونا است و توقع این است که 
در ستاد انتخابات پروتکل های بهداشتی رعایت شود. عرف با بیان اینکه یکی از داوطلبان روزچهارشنبه  
این پروتکل ها را رعایت نکرد و من می خواهم مسئولیت اجتماعی آنها را گوشزد کنم، افزود: داوطلبی که 
اصرار می کند جمعیت قابل توجهی را بیاورد و در خیابان تجمع ایجاد کند، باید مسئولیتش را بپذیرد.عرف 
تصریح کرد: اگر این افراد پروتکل ها را رعایت نکنند چه توقعی از سایرین می رود، ۴۰ کاربر در ۱۰ ساعت 
فعالیت می کنند که اگر آنها بیمار شوند، مشخص نیست چه اتفاقی می افتاد.  وی درباره امکان تمدید 
مدت زمان ثبت نام انتخابات گفت: با هماهنگی که با شورای نگهبان انجام شده همان فرجه زمانی پنج 
روز در ۱۰ ساعت خواهد بود و به نظر من ضرورتی برای تمدید وجود ندارد؛ اگر به هر دلیل در جمع بندی 
به نتیجه جدیدی رسیدیم با هماهنگی یکدیگر موضوع را اعلام خواهیم کرد.رئیس ستاد انتخابات کشور 
تاکید کرد: امیدوارم افرادی که برای ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری به وزارت کشور می آیند، حتما 

قانون را مطالعه کنند.
 

خنثی سازی عملیات تروریستی در ایلام 
 روابط عمومی سپاه امیرالمومنین )ع( ایلام از کشف و ضبط محموله سلاح های تروریستی در غرب 
کشور خبر داد.به گزارش تسنیم، روابط عمومی سپاه امیرالمومنین )ع( استان ایلام اعلام کرد: با رصد 
اطلاعاتی و شبانه روزی رزمندگان تیپ امیرالمؤمنین )ع( استان ایلام در ارتفاعات سخت گذر منطقه 
ماموریتی تیپ امیرالمؤمنین )ع( در غرب کشور طی دو عملیات، محموله سلاح های ویژه تروریستی 
کشف و ضبط شده است.این محموله ها به تعداد ۶۰ قبضه اسلحه شامل ۵۰ قبضه کلت ویژه عملیات های 
تروریستی و ۱۰ قبضه کلاشینکف بنا بود به منظور اجرای عملیات های تروریستی در آستانه انتخابات به 

داخل کشور منتقل شود که با هوشیاری رزمندگان تیپ امیرالمؤمنین )ع( این توطئه ناکام ماند ه است.
 

غرضی: به احترام شورای نگهبان کاندیدا نمی شوم
سید محمد غرضی گفت که به دلیل احترامی که برای شورای نگهبان قائل است، در انتخابات ریاست 
جمهوری به عنوان کاندیدا ثبت نام نخواهد کرد. سید محمد غرضی در گفت و گویی اظهار کرد: از 
آنجایی که برای شورای نگهبان به ویژه فقهای این شورا احترام ویژه ای قائلم، به دلیل آنچه که اخیراً درباره 
شرایط داوطلبان کاندیداتوری انتخابات ریاست جمهوری از سوی این شورا اعلام شده است در انتخابات 
ریاست جمهوری به عنوان کاندیدا ثبت نام نمی کنم.وی خاطر نشان کرد: من از افرادی هستم که به دلیل 
تجربیاتی که داشتم در جلسات مجلس خبرگان تصویب قانونی اساسی از تشکیل شورای نگهبان قانون 

اساسی به شدت دفاع کردم.

جهانپور :هیچ واکسنی گم نشده است
سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: اطلاعات مربوط به واکسن ها به طور مستمر قابل رصد است. هیچ 
واکسنی گم نشده و نخواهد شد. کیانوش جهانپور روز پنجشنبه در توییتر نوشت: تاکنون سه میلیون و 
۱۹۵ هزار و ۸۰۰ دوز واکسن کرونا وارد و تحویل وزارت بهداشت شده و در زنجیره توزیع قرار گرفته است.
وی در ادامه نوشت: هیچ واکسنی گم نشده و نخواهد شد، اطلاعات واکسن های کرونا مستمرا قابل رصد 
است، آنچه ظاهرا خارج از نظام سلامت مدت هاست گم شده، صداقت برخی سیاسیون و حرف مستند 

و با حساب و کتاب است.
 

کاندیداتوری لاریجانی منتفی است!
عزت الله یوسفیان ملا، از افراد نزدیک به لاریجانی، در رابطه با حضور علی لاریجانی در انتخابات ۱۴۰۰ 
و ثبت نام او اظهار کرد: آمدن لاریجانی به طور کل منتفی است. لاریجانی کسی نیست که برای رای آوری 
یا حضور در انتخابات خودش را به آب و آتش بزند ما بارها روند مناظرات را شاهد بودیم و این چنین رفتارها 

از جنس علی لاریجانی نیست.
 

»رئیس هیات مدیره باشگاه استقلال« بازداشت شد 
»اسماعیل خلیل زاده« رئیس هیئت مدیره باشگاه استقلال و متهم اصلی پرونده شرکت ابریشم گیلان 
از سوی سازمان اطلاعات سپاه قدس گیلان دستگیر شد.به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، وی دوهفته 
پیش به اتهام پولشویی و اخلال در نظام تولید تحت تعقیب قضایی قرار گرفته بود که به علت ابتلاء به 

ویروس کرونا پس از تفهیم اتهام با صدور قرار وثیقه سنگین و تودیع آن، آزاد شد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

بازگشت سارق به چرخه جرم با ۱۰۳ فقره سرقت
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری یک سارق حرفه اي محتویات خودرو و کشف ۱۰3 فقره 

سرقت در این رابطه خبر داد. 
 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در سال گذشته و در پی سرقت های متعدد محتویات خودرو در قم، 
موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گرفت و متهم و همدستش حین اوراق یک دستگاه 
خودرو پژو ۴۰۵ مسروقه در یک قلعه دامداری دستگیر و ۲دستگاه خودرو پژو و یک دستگاه موتورسیکلت 
مسروقه، همچنین مقادیر قابل توجهي انواع قطعات خودرو از قبیل زاپاس، لاستیک و جک خودرو از محل 

کشف شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم افزود: در سال جاری نیز با بررسی های صورت گرفته توسط کارآگاهان 
مشخص شد متهم پس از تحمل ۲ ماه حبس با سپردن وثیقه از زندان آزاد و مجدداً به چرخه جرم بازگشته 

است.
سرهنگ اسماعیلی اضافه کرد: در ادامه تلاش برای دستگیری نامبرده ادامه داشت تا اینکه مشخص شد 
وی توسط پلیس آگاهي شهرستان دلیجان به اتهام سرقت ۲۲ حلقه لاستیک زاپاس دستگیر شده است، 

بنابراین کارآگاهان با اخذ نیابت قضائی به این شهرستان اعزام و متهم به قم منتقل شد.
وی گفت: وی طی تحقیقات صورت گرفته، ضمن اعتراف به سرقت ۱۰ کیسه برنج که فیلم آن در شبکه هاي 

مجازي پخش شده است، در نهایت به ۱۰3 فقره سرقت محتویات خودرو در قم اعتراف کرد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم افزود: سرانجام نامبرده به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

فانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
کشف 10 هزار حباب لامپ پروژکتور قاچاق  

جانشین فرمانده انتظامي استان قم همچنین  از توقیف یک دستگاه خودرو سمند حامل۱۰ هزار حباب 
لامپ پروژکتور قاچاق در محور مواصلاتي این استان خبر داد. 

  سرهنگ اسماعیلی اظهارداشت: در تداوم طرح هاي عملیاتي پلیس در مبارزه با قاچاق کالا، ماموران 
یگان تکاوری این فرماندهی یک دستگاه خودرو سواری سمند حامل بار قاچاق را در عوارضی "قم-تهران" 
شناسایي و متوقف کردند. وی افزود: در ادامه طی بازرسی از خودرو مذکور ۴۰ کارتن ۲۵۰عددی لامپ 

پروزکتور مجموعا ۱۰ هزار حباب فاقد مجوز و قاچاق کشف و در این رابطه یک نفر دستگیر شد.
جانشین فرمانده انتظامي استان افزود:برابر اعلام کارشناسان ارزش کالای مکشوفه یک میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون ریال برآورد شده است. سرهنگ اسماعیلی تصریح کرد: ماموران انتظامي استان در راستاي طرح 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز تدابیر لازم را اتخاذ کرده اند و در برابر قاچاقچیان و مخلان عرصه اقتصادي با جدیت 

و قاطعیت برابر قانون برخورد مي کنند.
 

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم:

واکسن کرونای بیماران خاص در بیمارستان فرقانی 
تزریق می شود

 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: به منظور افزایش نظارت های پزشکی، عملیات واکسیناسیون 
بیماران خاص در بیمارستان فرقانی قم انجام می شود. 

محمود پرهام در جلسه ستاد پیشگیری، کنترل و مبارزه با کرونا ویروس افزود: انجام واکسیناسیون در کاهش 
مرگ و میرها و همچنین ایمن سازی جامعه به ویژه گروه های پرخطر موثر است.

وی ادامه داد: امیدواریم با تکمیل تزریق واکسن به گروه های هدف در این استان، شاهد کاهش مرگ و میرها 
و همچنین ایمن سازی جامعه در برابر این ویروس باشیم.

پرهام با اشاره به ضرورت تامین اکسیژه مورد نیاز بیماران بدحال بستری شده در مراکز درمانی قم افزود: 
بیماران بدحال در بیمارستان ها همچنان وجود دارند و باید با تمام توان در راستای تامین اکسیژن و داروهای 

مورد نیاز آنها همانند گذشته اقدام تا کمترین آسیب به این بیماران وارد شود.
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: اغلب واکسن های موجود در کشور که 
در حال تزریق هستند، دو مرحله ای هستند،  یعنی دو مرحله با فاصله یک تا سه ماه که بر اساس نوع واکسن 

متفاوت است.
محمد حضوری ادامه داد: ایمنی زایی واکسن یک فرآیند زمان دار است که از دو تا سه هفته بعد از تزریق 

نوبت اول واکسیناسیون آغاز می شود و دو هفته بعد از تزریق نوبت دوم واکسن، کامل می شود.
وی تاکید کرد:بنابراین تزریق نخستین مرحله واکسیناسیون به معنای تکمیل ایمنی زایی نیست و رعایت 

پروتکل ها باید همچنان رعایت و لحاظ شود.

مدیرکل آموزش  و پرورش استان قم اعلام کرد:

نحوه برگزاری آزمون های حضوری 
دانش آموزان 

با  آزمون ها  سؤالات  طرح  گفت:  قم  استان  پرورش  و  آموزش   مدیرکل 
شاخص فضای مجازی و در سطحی که آموزش دیده اند به عمل می آید 
به گونه ای که ملاک مدارس متوسط و ضعیف بوده است لذا جای نگرانی 

در این زمینه وجود ندارد. 
حمیدرضا شیخ الاسلام با اشاره به نحوه برگزاری آزمون های پایان سال 
تحصیلی در استان اظهار داشت: وجود ویروس منحوس کرونا که پدیده نو 
و تازه ای را مدتی است برای جامعه آماری بسیار بالای دانش آموزان رقم زده 
است، قطعاً نیازمند دقت عمل بسیاری در تصمیمات اتخاذی این مجموعه 
علمی  یافته های  و  علمی  بنیه  بحث  مورد،  این  در  بود، چراکه  خواهیم 
دانش آموزان مطرح می شود که در تعیین آینده شغلی آن ها بسیار مهم و 

سرنوشت ساز است.
مدیرکل آموزش  و پرورش استان قم برگزاری آزمون های پایه های نهم و 
دوازدهم را حضوری دانست و تصریح کرد: دانش آموزان در پایه نهم مسیر 
زندگی خود را در انتخاب رشته تعیین می کنند که اگر شاخصه دقیقی در 
این زمینه نداشته باشیم قطعاً خسارت سنگینی به دانش آموزان عزیز وارد 

می شود.
وی با تأکید بر رعایت دقیق شیوه نامه های بهداشتی در فضای برگزاری 
سال  جمع بندی ۱۲  با  دوازدهم  پایه  دانش آموزان  کرد:  عنوان  آزمون ها 
تحصیلی خود، باید مدرک متقن و محکمی در دست داشته باشند چراکه 
در  و  بروند  به پیش  بتوانند  تحصیلی،  مدرک  آن  بر  استناد  با  آینده،  در 

تصمیم گیری ها دچار چالش نشوند.
دانش آموز،  دوم  ولی  به عنوان  پرورش  آموزش  و  شیخ الاسلام،  به گفته 
توجه بسیاری به رعایت پروتکل ها خواهد داشت، به نحوی که برای رعایت 
فاصله گذاری، فضایی به میزان بیش از دو متر، برای هر دانش آموز در نظر 
گرفته شده است لذا والدین دغدغه نداشته باشند چراکه این آزمون ها هم 
همانند سال گذشته، بدون مشکل و کوچک ترین گزارشی برگزار خواهد 

شد.
 ضرورت همراهی اولیا با کادر اجرایی مدارس

وی زمان برگزاری آزمون ها را از ۲۷ اردیبهشت ماه تا ۲۴ خردادماه دانست 
و افزود: درزمینهٔ طرح سؤالات آزمون ها نیز با شاخص فضای مجازی و در 
سطحی که آموزش دیده اند به عمل می آید، به گونه ای که سؤالات با شکل 
و جدیت سال گذشته طرح نخواهد شد و ملاک مدارس متوسط و ضعیف 

بوده است لذا جای نگرانی نیست.
را  پرورش  آموزش  و  دستگاه  قم  استان  پرورش  آموزش  و  مدیرکل 
مجموعه ای دولتی و مردمی خواند و گفت: آزمون دانش آموزان مشکوک با 
بیماری های زمینه ای در فضای مجازی که مدیران مقدمات آن را چیده اند 
انجام می شود که این اقدام منوط به برقرار دادن اطلاعات دقیق دانش آموز 
از سوی اولیا است که در اجرای هر چه بهتر و دقیق تر برنامه ها نیازمند 
همراهی اولیا و دانش آموزان عزیز هستیم. وی استفاده از ماسک و دستکش 
و دقت در انتقال دانش آموز از درب منزل تا مدرسه را از نکات ضروری در 
رعایت پروتکل ها دانست و یادآور شد: برای رفاه حال دانش آموزان آموزش  و 
پرورش به همراه دستگاه های بسیج و دانشگاه علوم پزشکی با تمام توان وارد 

عمل می شود تا کار ضدعفونی روزانه مدارس را انجام دهند.
شیخ الاسلام در پایان خاطرنشان کرد: نحوه برگزاری آزمون های عملی 
هنرستان های استان نیز در فرآیند زمانی مشخص، طی فرصت تعیین شده 
در طول تابستان به صورت حضوری است و آزمون های دروس عمومی و 

تئوری این حوزه نیز به صورت مجازی انجام خواهد شد.
 

مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم اعلام کرد:

دعوت از شهروندان قمی برای شرکت 
در جشنواره نمای مطلوب

مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم از شهروندان قمی  
برای شرکت در جشنواره نمای مطلوب دعوت کرد و گفت: آخرین مهلت 

ارسال آثار در جشنواره پایان اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ پیش بینی شده است.
محسن صادقی امینی با بیان اینکه نمای ساختمان ها از اهمیت ویژه ای 
برخوردار بوده و نمایانگر هویت آن شهر است، اظهار داشت: در همین 
راستا معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم از سال گذشته، برگزاری 
جشنواره نمای مطلوب را با همکاری سایر دستگاه های استانی ازجمله اداره 

کل راه و شهرسازی، نظام مهندسی و جهاد دانشگاهی در برنامه قرار داد.
مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم ابراز کرد: محور اصلی 
این جشنواره جلب مشارکت شهروندان بوده و فراخوان شرکت در جشنواره 

نیز از ۱۵ فرودین ماه ۱۴۰۰ آغاز شده است.
صادقی امینی با بیان اینکه این جشنواره در زمینه های عکاسی تخصصی 
و پلاک طلایی برگزار می شود، افزود: شهروندان قمی درصورتی که نسبت 
به پاکسازی نمای قبلی خود اقدام کنند می توانند عکس قبل و بعد نماها را 
برای شرکت در جشنواره ارسال کنند که به صورت تطبیقی و مقایسه ای در 

هیئت داوران به عنوان نما تکانی مورد ارزیابی قرار گیرد.
وی با اشاره به اینکه موضوع اصلی جشنواره مسابقه عکس از نماهای 
مطلوب ایرانی و تاریخی است، یادآور شد: شهروندان می توانند از نماهای 
شهری موجود در شهر قم با هویت تاریخی و معماری اسلامی عکس خود را 
با موبایل و یا دوربین عکاسی تهیه کرده و به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند.

مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم خاطرنشان کرد: 
آنان  ازنظر  که  قم  مسکونی  بناهای  از  می توانند  همچنین  علاقمندان 
به عنوان بنای خوب و دارای نمای قابل قبولی در زمینه معماری ایرانی و 
اسلامی بوده عکس تهیه کرده و در جشنواره شرکت کنند. صادقی امینی 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۰  پایان  آثار در جشنواره  ارسال  آخرین مهلت  گفت: 
پیش بینی شده اما احتمال تمدید مهلت ارسال در جشنواره نیز وجود دارد. 
وی ادامه داد: براساس برنامه ریزی صورت گرفته اختتامیه تابستان امسال 
برگزار می شود و هر نفر نیز تنها می تواند نسبت به ارسال سه عکس اقدام 
کند. گفتنی است: بخش های جشنواره نمای مطلوب شامل نشست های 
و  عکاسی  مسابقه  قبل،  جشنواره های  برتر  طرح های  ارائه  تخصصی، 
نماتکانی بوده که علاقه مندان می توانند از طرق مختلف شامل سایت 
www.qom.ir و شبکه های اجتماعی به نشانی Namaqom_ir در این 
جشنواره شرکت کنند. همچنین دبیرخانه این جشنواره در بلوار امام موسی 
صدر، ساختمان مرکزی شهرداری، بلوک ب، طبقه اول، معاونت شهرسازی 
و معماری و شماره تماس های ۰۲۵3۷۸3۲۸۷۸ و ۰۹۹۲۱۶۴3۹۱۰ آماده 

دریافت آثار شرکت کنندگان در این جشنواره است.

شهردار قم خبرداد:
تشکیل کارگروه شهر تراز انقلاب اسلامی 

پیشبرد  برای  برنامه ریزی  منظور  به  کارگروهی  تشکیل  از  قم  شهردار 
برنامه های مدیریت شهری به سمت شهرداری تراز انقلاب اسلامی خبر داد.
دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد در جلسه شورای شهرداران با اشاره به 
موضوع شهر تراز انقلاب اسلامی، اظهار داشت: قم اگر می خواهد شهر 

تراز انقلاب اسلامی باشد، نیازمند عزم عمومی و برنامه ریزی دقیق است.
از  تعدادی  از  متشکل  کارگروهی  راستا  این  در  کرد:  خاطرنشان  وی 

معاونین، مدیران و مشاوران تشکیل می شود.

با  معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
اشاره به انتخابات پیش رو، گفت: ما هرجا درست 
انتخاب کردیم ثمرات آن را دیدیم ولی هرجا تحت 
شرکت  انتخابات  در  معاند  افراد  و  رسانه ها  تأثیر 
نکردیم و یا به افراد نالایق رأی دادیم به خود، کشور و 

نسل آینده مان ضرر و خسارت زده ایم. 
 آیت الله سید محمد سعیدی روز پنجشنبه در 
امام  صحن  در  فطر  سعید  عید  نماز  های  خطبه 
اینکه  بیان  با  کرامت  بانوی  مطهر  حرم  رضا)ع( 
خداوند روزه را با هدف تقویت پرهیزکاری و تقوای 
مردم واجب کرده است، اظهار کرد: تقوا مهمترین 
عامل درونی در پاکیزگی انسان و باعث شکوفایی 
معنویت درانسان است. وی با تأکید بر لزوم مراقبت 
تقوا  گفت:  رمضان  مبارک  ماه  دستاوردهای  از 
سرمایه ای است که بعد از یک ماه تضرع به درگاه 
خداوند برای انسان حاصل شده و به شدت باید از 
این دستاورد مراقبت کرد زیرا شیطان همواره برای از 

بین بردن این دستاورد در کمین است.
اینکه  بیان  با  قم  استان  در  فقیه  ولی  نماینده 
امروز  فرمودند  فطر  عید  درباره  امیرالمؤمنین)ع( 
برای کسی عید است که خداوند روزه اش را پذیرفته 
و نمازش را ستوده باشد، افزود: همچنین ایشان در 
خطبه ۲۸ نهج البلاغه فرمودند آگاه باشید که امروز 
میدان تمرین است و فردا جایگاه مسابقه و پاداش 
برنده این مسابقه بهشت و جزای بازنده اش آتش 
است و این گونه دعا کردند که خدا ما و شما را از 
کسانی قرار دهد که از عذاب خدا می ترسند و امید 
به ثوابش دارند. وی با بیان اینکه کسی که تقوا ندارد 
دچار شقاوت و بدبختی می شود، گفت: پیامبر)ص( 
در دو مورد از واژه شقی استفاده کرده اند که مورد 
اول در مورد فردی است که امیرالمؤمنین)ع( را در 
حال نماز در مسجد کوفه به شهادت می رساند و 
مورد دوم کسی است که در ماه رمضان از مغفرت 

خداوند محروم شود.
رشد اقتصادی و سیاسی با مشارکت بالا در 

انتخابات رقم می خورد
 آیت الله سعیدی در رابطه با انتخابات پیش رو، راه 
رسیدن به اهداف انقلاب و برون رفت از مشکلات 
جامعه را انتخاب درست و آگاهانه دانست و گفت: ما 
هرجا درست انتخاب کردیم ثمرات آن را دیدیم ولی 
هرجا تحت تأثیر رسانه ها و افراد معاند در انتخابات 
شرکت نکردیم و یا به افراد نالایق رأی دادیم به خود، 

کشور و نسل آینده مان ضرر و خسارت زده ایم.
وی تأکید کرد: برای اینکه کشوری قوی و باتوان 
اقتصادی و جمعیت جوان و پویا داشته باشیم باید 
همه پای صندوق های رأی حضور پیدا کنیم و به 
افراد لایق، کاردان و شایسته که معتقد به انقلاب و 

اهداف آن هستند رأی دهیم.

معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
گفت: برای داشتن کشوری قوی در ابعاد اقتصادی، 
سیاسی، فرهنگی و غیره و رشد در همه این ابعاد 
باید مشارکت بالایی در انتخابات رقم بخورد.  تولیت 
جنایتی  به  اشاره  با  کرامت  بانوی  مقدس  آستان 
که در افغانستان اتفاق افتاد، گفت: این عملیات 
تروریستی دل هر انسان آزاده و با وجدان را جریحه 
دار کرده و هر چند که مردم افغانستان سال هاست 
مزدورو  گروه های  وحشیانه  و  کور  حملات  مورد 
سنگدل واقع می شوند ولی این حرکت کم نظیر و 
دردآور است؛ بنابراین باید مردم شریف افغانستان را 
یاری کنیم و نگذاریم نقشه شوم دشمنان برای مردم 

شریف افغانستان اجرا شود.
فروپاشی رژیم غاصب صهیونیستی آغاز 

شده است
 وی با بیان اینکه حوادث این روزهای فلسطین 
اشغالی موجب استیصال مقامات این رژیم منحوس 
در  فلسطین  مردم  مقاومت  گفت:  است،  شده 
واکنش به تجاوزهای رژیم صهیونیستی آغاز شده و 
جهاد مجاهدان فلسطینی از یک سو و خون پاک 
شهدای مقاومت از سوی دیگر توانسته پرچم حق 
خواهی و اشغال ستیزی را در این کشور مقدس 
به  اشاره  با  الله سعیدی  آیت  دارد.  نگه  برافراشته 
ن فِئَةٍ قَلِیلَةٍ غَلَبَتْ فِئَةً  این وعده خداوند که »کَم مِّ
اظهار کرد:  ابِرِینَ«،  الصَّ مَعَ  وَاللّهُ  اللّهِ  بِإِذْنِ  کَثِیرَةً 
مردم فلسطین که روزی با پرتاب سنگ از خود دفاع 
می کردند امروز با موشک های نقطه زن به دشمن 
پاسخ قاطع می دهند و اسرائیل را زمین گیر کرده اند. 
غاصب  رژیم  فروپاشی  امروز  کرد:  تصریح  وی 
صهیونیستی آغاز شده و هیچکس نمی تواند جلوی 

سقوط این رژیم غاصب را بگیرد.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز عید سعید فطر :

انتخاب درست و آگاهانه تنها راه برون رفت از مشکلات است

رئیس کل دادگستری استان قم گفت: تا تعیین 
تکلیف حقوقی چاه های فاقد مجوز و غیرمجاز، 
از طریق کارشناسان حقوقی اداره آب منطقه ای، 
آب های  به  خسارات  میزان  مستمر  به صورت 
زیرزمینی و جرایم مترتب با میزان برداشت غیرمجاز 

آب ها محاسبه و از متخلفان اخذ می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری افزود: 
این اقدام در راستای رای وحدت رویه دیوان عالی 
کشور و دستورالعمل های صادره از سوی وزارت نیرو 

انجام خواهد شد. وی اضافه کرد: هدف از اجرای 
این طرح حمایت از تولیدات کشاورزی و اشتغال 
بیت المال  حقوق  از  صیانت  همچنین  و  استان 
است. وی تصریح کرد: با اتخاذ این تدبیر ضمن 
جلوگیری از تخریب مزارع و باغ های استان، نسبت 
به استیفای حقوق بیت المال نیز به صورت قانونی 
و با قاطعیت اقدام می شود و این روند تا حصول 
ادامه  غیرمجاز  تکلیف چاه های  تعیین  و  نتیجه 
خواهد داشت. مظفری در خصوص تعیین تکلیف 

کثرت  به  توجه  با  گفت:  نیز  متروکه  انهار  بستر 
پرونده های معطله در دبیرخانه کمیسیون رسیدگی 
به امور آب های زیرزمینی شرکت آب منطقه ای قم 
و به منظور جلوگیری از اطاله دادرسی، مقرر گردید 
مراتب از طریق کمیسیون حقوقی صیانت از منابع 
آب استان قم مورد پیگیری واقع شود. وی افزود: 
بر اساس تصمیمات ماخوذه از سوی قضات عضو 
کمیسیون مذکور، شرکت آب منطقه ای اقدامات 

لازم را وفق آرا و دادنامه های صادره به عمل آورد.

رئیس کل دادگستری استان قم اعلام کرد:

مطالبه خسارت از مالکان چاه های آب غیرمجاز

 استاندار قم با تاکید بر ضرورت کاهش مصرف برق و فرهنگ سازی در 
این زمینه گفت: تمام تلاش مجموعه استان مدیریت صحیح منابع و کاهش 
حداکثری مصرف برق در ادارات به منظور اعمال حداقل خاموشی مصارف 

خانگی است. 
بهرام سرمست در دیدار با رخشانی مهر معاون هماهنگی توزیع توانیر وزارت 
نیرو، افزود: مدیریت مصرف برق در بخش های مختلف استان در دستور کار 
است تا  ضمن اعمال کمترین فشار به مصارف خانگی برق، چرخ تولید در 

عرصه های صنعت و کشاورزی بچرخد و تولید با قدرت ادامه یابد.
وی با اشاره به اهمیت کاهش مصرف برق در بخش های مختلف، اظهار کرد: 
آگاهی بخشی مردم از سوی مراجع ذیربط ملی در زمینه میزان و نحوه تولید و 

مصرف برق امری ضروری است.
استاندار قم با بیان اهمیت اقدامات فنی در زمینه بکار گیری تجهیزات و برنامه 
ریزی های مناسب جهت کاهش مصرف برق، افزود: توجه به فرهنگ سازی 
مصرف و تمکین مصرف کنندگان به دستور العمل های کاهنده مصرف برق 
می تواند به پیشگیری از بروز شرایط کمبود برق کمک زیادی کند. سرمست 
اضافه کرد: در برخی صنایع و بخش های کشاورزی لازم است تا با بهره گیری 
از تجربیات سال های گذشته و پیشگیری از بروز مشکلات حاد در عرصه تولید، 

موارد استثناء سهمیه بندی برق در نظر گرفته شود.
وی موقعیت ویژه قم در شاهراه مواصلاتی کشور را مورد توجه قرار داد و 
تصریح کرد: پیرامون قطعی برنامه ریزی شده شوارع و روشنایی معابر باید به 

این امر مهم در محور های مواصلاتی قم و نقاط حادثه خیز توجه و تصمیمات 
مقتضی در این زمینه اتخاذ شود. استاندار قم با تاکید بر پیشتازی قم در محور 
های مختلف کاهش مصرف برق در سطح کشور، ادامه داد: همکاری بخش 
های مصرف کننده برق در قم در زمینه کاهش و سهمیه بندی مصرف برق 
قابل توجه است و می توان با تکیه بر تجربیات گذشته امسال نیز این موضوع 

را مدیریت نمود.
وی حمایت از تولید را یکی از اولویت های مهم مدیریت استان عنوان کرد 
و گفت: پرداخت خسارت های احتمالی ناشی از قطعی برق با بیمه کردن 
تجهیزات برق بخش های کشاورزی و صنعت ممکن می شود که باید در این 

زمینه اقدامات لازم عملیاتی شود.
هلال احمر قم در دوران کرونا خوش درخشید

سرمست همچنین  در نشست با اعضای جمعیت هلال احمر استان قم 
به مناسبت هفته هلال احمر، از خدمات ارزنده  اعضای این نهاد در مسیر 
یاری رسانی به هموطنان نیازمند به کمک در بلایا و بحران های طبیعی و غیر 
طبیعی قدردانی کرد. استاندار قم با تقدیر از اقدامات هلال احمر استان به ویژه 
در ایام شیوع کرونا گفت: در دوران شیوع کرونا، جمعیت هلال احمر استان 
نقش بسیار مهمی در پشتیبانی از جبهه سلامت ایفا کرد و در این ایام خوش 
درخشید.  وی  رسالت جمعیت هلال احمر در کمک به افراد نیازمند را بسیار 
خطیر توصیف کرد و افزود: جمعیت هلال احمر استان در تعامل با خیرین 

سلامت، اقشار آسیب دیده از کرونا را به خوبی تحت حمایت قرار دادند.

استاندارقم: 

کاهش مصرف برق ضروری است

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با 
بیان اینکه ۷۰ درصد از نیروهای شاغل در دفاتر خدمات مسافرتی قم با شیوع 
کرونا و تعطیلی های اعمال شده بیکار شدند گفت: کرونا 3۸ میلیارد ریال به 

دفاتر خدمات مسافرتی قم خسارت وارد کرده است. 
در  شاغلان  گسترده  بیکاری  تحمیل  بر  علاوه  کرونا  افزود:  نصر  مهدی 
دفاتر خدمات مسافرتی قم منجر به آسیب های اقتصادی سنگین به صنعت 

گردشگری قم شده است.
وی ادامه داد: نیروهایی که مشاغل خود را از دست داده اند، امیدوار هستند تا 
با واکسیناسیون کرونا و بازگشت امنیت سلامت به شغل قبلی خود بازگردند. وی 
افزود: با پرداخت تسهیلات می توان از تعطیلی گسترده دفاتر خدمات مسافرتی 
جلوگیری کرد در غیر این صورت با احتساب خسارات وارد شده باید در نظر 

داشت که ۵۰ درصد از دفاتر استان ورشکست خواهند شد.

معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم اعلام کرد:

خسارات ۳۸ میلیارد ریالی کرونا به دفاتر خدمات مسافرتی

در حالی که برخی از والدین و دانش آموزان نسبت به برگزاری حضوری امتحانات 
نهایی معترض بودن، تصمیم بر برگزاری امتحانات پایه های نهم و دوازدهم شد. 


